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رژیم صهیونیستی و آمریکا
 پاسخ دندان شکن دریافت خواهند کرد

رهبرمعظم انقلاب:
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 وداع بـا  رشد اقتصادی 
۸ درصـدی؟

گروه اقتصادی: هفته گذشته کلیات بودجه ۱۴۰۴ در صحن علنی 
مجلس شــورای اســامی با ۵۷ درصد آرا تصویب شد. به همین 
منظور کارشناسان اقتصادی لایحه بودجه ۱۴۰۴ را مورد ارزیابی 
خود قرار داده اند. جبار کوچکی نژاد عضو کمیسیون تلفیق مجلس 
معتقد اســت به عقیده نمایندگان موافق، بودجه از نظم بهتری 

نسبت به سال های قبل برخوردار است و دولت این بار موفق شده 
است بودجه را به موقع و به طور تجمیع شده ارائه دهد. همچنین 
دولت از ابتدا مجوز لازم برای برداشت از صندوق ذخیره را دریافت 
کرده است. همچنین دولت در لایحه تاش کرده است تا کاهش 

تورم دیده شود ...

مهم ترین چالش بودجه ۱۴۰۴ در گفتگو با کارشناسان اقتصادی بررسی شد

عفیفه عابدی
نماینده مجلس

توطـئه 
آمریکایی!

پریسا حاجی محمدی
DBA دکتری کسب و کار حرفه ای

محسن بیگلری
نماینده مجلس 

 دود افزایش قیمت بنزین
 در چشم کارمندان

»نقش اقتصاد« از عدم اراده کافی برای 
حل چالش های مسکن گزارش می دهد

3 واقعیت انکارنشدنی 
بازار مسکـن ایران

بازار داغ گمانه زنی از افزایش قیمت بنزین 
در سال آینده؛

سیاست های غیرقیمتی  
برای مهار ناترازی بنزین

در گفتگو با یک کارشناس اجتماعی بررسی شد

وجود ردیاب در واکسن 
کرونا؛ شایعه یا واقعیت؟

 هزینه های زیاد مسکن
 رفاه مردم را کاهش داده است

رکوردشکنی فقر مسکن

این هفته اجرایی می شود

قطع یارانه
 پردرآمدها 

یک تحلیلگر مالی در گفتگو با »نقش اقتصاد« به تأثیر کوتاه مدت انتخابات 
آمریکا بر بورس ایران پرداخت

تأثیر کوتاه مدت انتخابات آمریکا 
بر بورس ایران 

بودجه ۱۴۰۴ زیر ذره بین بازار سرمایه

ییس هیات مدیره شرکت بورس اوراق بهادار تهران تحلیل کرد  نایب ر

شاخص کل بازار سرمایه در روز شنبه 12 
آبان ماه 1403 افزایشی بود؛ به طوری که در 
پایان معاملات، حدود یک سوم نمادها در 

محدوده مثبت قرار گرفتند و گروه فلزات 
اساسی نیز، بیشترین ورود پول را داشت. 

بازدهی شاخص کل 0/25 صدم درصد 
مثبت بود و با 5 هزار واحد افزایش، عدد 2 
میلیون و 61 هزار و 200 واحد را ثبت کرد و 

عدد شاخص کل هم وزن نیز...
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 در ســال های گذشــته، حضور دولت های 
مختلف در کشــورمان، نتوانسته بازار مسکن 
ایران را بســامان کند و ســال به سال نه تنها 
شــاهد حل شدن مشکات زیربنایی در این 
حوزه نبوده ایم، بلکه بزرگتر شدن و بحرانی تر 
شدن آن ها نیز به عینه و برای طیف های قابل 
توجهــی از مردم کشــورمان بــه موضوعی 

محسوس تبدیل شده است...
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آراد پورکار 
کارشناس بازار سرمایه

 محرک مهـم
 بازار سرمایه

چالش های فزاینده
  کشورهای در حال توسعه

8 8 5 8

شرکت ملی پست جمهوری اسلامی ایران

شركت ملی پست جمهوری اسلامی ايران در نظر دارد آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای  با ارزيابی كیفی خريد تعداد 8/322  عدد كلاه ايمني نامه رساني، به شماره سامانه 
2003003067000032، را از طريق سامانه تداركات الکترونیکی دولت برگزار نمايد.

كلیه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاكت ها از طريق درگاه سامانه تداركات الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرس 
www.setadiran.ir انجام خواهد شــد . لازم اســت مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی ، مراحل ثبت نام در ســايت مذكور و دريافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شركت در مناقصه محقق سازند. 
تاريخ انتشار مناقصه در سامانه: روز  يک شنبه تاريخ  1403/08/13

مهلت زمانی دريافت اسناد مناقصه از سايت :  ساعت 19 روز  سه شنبه   تاريخ  1403/08/15
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 16 روز چهار شنبه   تاريخ 1403/08/30

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكت های الف به آدرس: تهران - میدان رسالت - ابتدای خیابان نیروی دريايی- نبش 
كوچه سهند - ساختمان شركت ملی پست - طبقه اول منطقه پستی شمال شرق تهران- دفتر مركزی حقوقی، املاک و قراردادها-  دبیرخانه كمیسیون معاملات ارسال نمايند. 

متقاضیان می توانند جهت دريافت اطلاعات فنی و كارشناسی از طريق شماره تماس 77244999-021 داخلی 4075 آقای ربیعی، ارتباط برقرار نمايند.
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه : مركز تماس : 021-41934

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای با ارزیابی کیفی خرید تعداد 8/322  عدد کلاه ایمني نامه رساني

شناسه آگهی: 1818236 شماره میم الف: 2757

مخابرات منطقه لرستان

         مديريت مخابرات منطقه لرستان در نظر دارد تجهیزات ضايعاتی و اسقاطی و بلا استفاده  خود را از طريق مزايده عمومی به فروش برساند . متقاضیان 
شركت در مزايده می توانند جهت كسب اطلاعات بیشتر به آگهی مزايده در سايت شركت مخابرات ايران به آدرس www.tci.ir و مخابرات منطقه لرستان 

به آدرس www.lorestan.tci.ir مراجعه و يا با شماره تلفن 33353393 066 تماس حاصل نمايند . 

آگهي تمدید مزایده شماره 403/3 

هوشمند سفیدی
کارشناس علوم 

اجتماعی و ارتباطات

شدت فیلترینگ در ایران، رتبه دوم جهان

تکنولوژی یک فرصت است و ما نباید در راه رسیدن به تکنولوژی محدودیت 
ایجاد کنیم لذا می توان با نگاه مداراگرایانه نسبی سیاسی و اجتماعی در 

جهت رفع این مهم گام برداشت.
طبــق آمارغیر رســمی، ضرر اقتصــادی فیلترینگ در ایران بیش از ۷۰۰ 
میلیون دلار تخمین زده می شــود و حدود ۷۲ میلیون ایرانی تحت تأثیر 
فیلترینگ ومحدودیت های ناشــی از آن هســتند واین نشان می دهد که 
این قضیه چقدرمی تواند در ایجاد رضایت یا عدم رضایت مؤثر واقع شود.

نکته بعد اینکه ایران در زمینه شدت فیلترینگ اینترنت بعد از چین رتبه 
دوم را دارد کــه ایــن برای فرهنــگ غنی و مردمی که هوادار فناوری های 

ارتباطی جدید هستند خیلی جالب نیست.
عاوه بر این دسترســی آزاد به اینترنت یک شــاخص آزادی های سیاسی 
اجتماعی تلقی می شــود که متاســفانه ما در این زمینه از لحاظ دسترسی 
بد به اینترنت در جهان در رتبه سوم قرار داریم که این نیز شایسته مردم 
فرهیخته ایران نیســت، در ســال ۲۰۲۳ حدود ۱۴ بار ما شــاهد قطعی و 
اختال اینترنت در کشــوربوده ایم که ما را در ردیف اول قرار می دهد که 
این هم باعث تأسف است.معنی مدیریت فضای مجازی این کارهایی که 
مــا انجام می دهیم نیســت، مدیریت فضای مجــازی یعنی اینکه ما باید 
آمادگــی لازم بــرای مواجهــه با این تکنولوژی را داشــته باشــیم و تنها 

محدودیتی که می توان آن را در بحث مدیریت فضای مجازی منطقی دید 
یکــی محدودیت هــای مقطعی کوتاه مدت در بعضی مواقع بنا به ضرورت 
اســت و دیگری محدودیت ها برای برخی ســنین و بعضی از موضوعات.
یــادآوری این نکته ضروری اســت که ایــن محدودیت ها نیز نباید دائمی 
باشد چرا که افراد از مسیرهای دیگری به آن دسترسی پیدا خواهند کرد. 
لذا باید ســعی کنیم آماده مواجهه با این واقعیت تکنولوژیک باشــیم و آن 
را نمی توانیــم بــرای همیشــه در محدودیت قرار دهیــم و یا در آن عدم 

دسترسی ایجاد کنیم.
قباً در واقعیت دیده ایم که وقتی ما محدودیت ایجاد کرده ایم و اینترنت 
را فیلتر کردیم فیلتر شــکن ها برای دور زدن این فیلتر وارد بازار شــدند و 
این موجب آزار و اذیت مردم و دادن هزینه زیاد توســط شــهروندان شــد. 
فیلترینگ در نهایت موجب کاهش سرمایه اجتماعی و ضعف اعتماد مردم 
شــده همچنین اگرهزینه هایی که ما در حوزه سیاســی اجتماعی در این 
قضیه متحمل می شــویم را برآورد کنیم خیلی بالاتر از این ارقامی اســت 
که در تهیه فیلتر شــکن وجود دارد. از لحاظ هزینه و فایده کاری که ما 
داریم می کنیم زیر سؤال است، یعنی ما چقدر هزینه می دهیم و چه چیزی 
بــه دســت می آوریم. ما نباید با یــک انتخاب غیر عقایی مردم را ناراضی 
کنیــم و هزینه های هنگفتی بــر اقتصاد و مردم تحمیل کنیم.فیلترینگ 
لطمات زیادی در حوزه اقتصاد دیجیتال به کشور زده است و مردم ناگزیر 
هستند علیرغم اینکه بتوانند به یک فناوری دسترسی آسانی داشته باشند 
مجبور هستند برای رسیدن به فناوری های جدید هزینه اضافی پرداخت 
کنند.تکنولوژی یک فرصت اســت و ما نباید در راه رســیدن به تکنولوژی 
محدودیت ایجاد کنیم لذا می توان با نگاه مداراگرایانه نســبی سیاســی و 

اجتماعی در جهت رفع این مهم گام برداشت.

http://www.setadiran.ir
http://www.tci.ir
http://www.lorestan.tci.ir


جهان در معرض خطرات انتخابات آمریکا
شورای روابط خارجی اروپا بررسی كرد

ابوالفضل خدائی
روزنامه نگار

گروه بین الملل: انتخابات ۵ نوامبر برای کاخ سفید و کنگره، به گفته بسیاری 
از تحلیلگران، پیامدهای بسیار مهمی برای سیاست خارجی ایالات متحده 
خواهد داشــت. نامزد دموکرات و معاون رئیس جمهور، کامالا هریس، و 
نامزد جمهوری خواه و رئیس جمهور ســابق، دونالد ترامپ، دیدگاه های 
متفاوتی در مورد مســائل مهم سیاســت خارجی، از جمله تغییرات آب و 
هوایی، مهاجرت و جنگ روسیه و اوکراین دارند. در این مجموعه از منابع، 
کارشناسان شورای روابط خارجی اروپا بررسی می کنند که چه چیزی در 

مورد مسائل مهم در معرض خطر است.
اسرائیل، غزه و خاورمیانه ��

یکی از مزایای غیرمنتظره ایران از درگیری سال گذشته در خاورمیانه، 
انزوای بیشــتر اســرائیل بوده است. اســرائیل اکنون به طور معمول در 
مجامع بین المللی مختلف، به ویژه توســط کشــورهای جنوب جهانی، 
سرزنش می شود. ری تکیه، کارشناس شورای روابط خارجی اروپا معتقد 
اســت اســرائیل به یک موضوع تفرقه انگیزتر در سیاست آمریکا تبدیل 
شــده اســت و نســل ها را در برابر هم قرار می دهد. تا زمانی که جنگ در 
خاورمیانه ادامه داشته باشد، احتمالاً افکار عمومی غرب بیشتر قطبی 
خواهد شد و به جمهوری اسامی و سایر دشمنان اسرائیل سود خواهد 

رساند.
چین ��

چین احتمالاً به دنبال جایگزینی ایالات متحده به عنوان پیشروترین کشور 
جهان است.درگیری بین ایالات متحده و جمهوری خلق چین بر سر تایوان 
به طور فزاینده ای قابل تصور شده است، نتیجه توانایی های نظامی و قاطعیت 
چین، ظهور و اتحاد یک هویت تایوانی جداگانه و محاسبات در حال تکامل 
ایالات متحده در مورد منافع خود در تنگه تایوان اســت. اگر بازدارندگی 
شکست بخورد و جنگی رخ دهد، نتیجه برای تایوان، چین، ایالات متحده 
و جهان فاجعه بار خواهد بود و منجر به هزاران کشته در همه طرف و یک 
رکود اقتصادی جهانی عمیق خواهد شد.« سوزانام. گوردون، مایکل جی. 
مولن و دیوید ساکس، کارشناسان شورای روابط خارجی اروپا، به این مساله 

اشاره کردند.

جنگ روسیه و اوكراين ��
»دولت جو بایدن و احتمالاً معاون رئیس جمهور هریس نیز به طور جدی 
با اســتفاده از ســاح های آمریکایی برای حمله به اهداف دوربرد در روسیه 
مخالفت کرده اند، با وجود فشــارهای فزاینده از ســوی ولودیمیر زلنسکی، 
رئیس جمهور اوکراین و دیگران برای انجام این کار.« پل بی. استیرز و مالی 
کارلو از شورای روابط خارجی اروپا در این گزارش به این مساله پرداختند. 
اگرچه کنترل های ایالات متحده اخیراً تضعیف شده است، مشخص نیست 
که آیا دولت هریس تمام محدودیت ها را حذف خواهد کرد یا خیر. نگرانی 
اصلی این است که اجازه چنین حماتی ممکن است منجر به پاسخ روسیه 
با حمات مستقیم به یک کشور ناتو یا حتی استفاده از ساح های هسته ای 
شــود. ترامپ از طرف خود، تمایل خود را برای اجتناب از تشــدید اوضاع 
نشــان داده و در چندین نوبت اعام کرده اســت که این جنگ می تواند به 
راحتی به »جنگ جهانی سوم« تبدیل شود.«»صرف نظر از آنچه در درگیری 
با اوکراین رخ می دهد، روســیه برای دهه های آینده یک بازیگر اصلی در 
صحنه جهانی خواهد بود. این کشــور رقیب ایالات متحده خواهد بود. و 
چالش واقعی پیش روی ایالات متحده، این است که چگونه می توانیم یک 
رابطه رقابتی را به طور مسئولانه مدیریت کنیم تا از نوعی رویارویی نظامی 
مستقیم که می تواند به تشدید اوضاع به سطح هسته ای منجر شود، اجتناب 
کنیم.« توماس گراهام، کارشناس شورای روابط خارجی اروپا، در پادکست 

»صندوق ورودی رئیس جمهور« گفت.«
تجارت ��

مایکل فرومن، رئیس شورای روابط خارجی اروپا نوشت: »سیاست گذاران 
آمریکایــی بــه طــور فزاینده ای در حال اولویت بنــدی ارزش هایی غیر از 
رقابت پذیری، رشد و کارایی هستند. آن ها به دنبال مقاوم سازی و افزونگی 
زنجیره های تأمین هستند تا وابستگی به چین برای تولید به طور کلی یا 
تایوان برای تراشــه های نیمه رســانا به طور خاص را کاهش دهند. آن ها به 
دنبــال افزایــش ظرفیت داخلی برای تولید کالاهای اســتراتژیک و ایجاد 
مشــاغلی مرتبط با این تولید هســتند. آن ها به دنبال کاهش پیامدهای 
امنیتی ملی تجارت در بخش های حساس هستند. اما اهداف رقابت پذیری، 
کارایی و رشد را نمی توان کاماً کنار گذاشت. واشنگتن باید تعادل مناسبی 
بین اهداف مختلف خود برقرار کند زیرا دنبال کردن هر یک هزینه دارد.«

اینو ماناک، نیز در این مقاله نوشــت: »قوانین و چارچوب های جدید تنها در 
صورتی پایدار هستند که بزرگ ترین اقتصادها موافقت کنند که بر اساس آنها 
بازی کنند. زمانی که همه کشورها از استانداردهای یکسانی پیروی نمی کنند، 
عدم قطعیت به ویژگی سیستم تبدیل می شود. این معامات تجاری به ویژه 

در مورد کشورهایی که شریک ایالات متحده نیستند، واضح است.«
دفاع و ناتو ��

لیانا فیکس، نیز نوشــت: »ناتو تحت ریاســت جمهوری دوم دونالد ترامپ، 
متفــاوت از ناتــوی امروز خواهد بود - کمتر یک اتحاد مبتنی بر ارزش ها و 

بیشتر یک معامله تجاری پرداخت در ازای خدمات.«
چارلز ا. کوپچان هم گفت: »به نوعی عجیب، موضوعات اصلی که ناتو باید 
در مورد آنها صحبت کند، در دستور کار نیست. و منظور من این است که 
به نوعی بزرگترین تهدید برای غرب، برای ناتو در حال حاضر، پوتین یا شی 
جین پینگ نیســت. این ایالات متحده اســت، درست است؟ این فرسایش 
مراکز سیاسی ماست، تهدیدی که برای دموکراسی لیبرال ایجاد می کند.« 
»به نظر من ناتو بهتر است در مورد چگونگی اطمینان از اینکه کارگران ما 
دســتمزد معیشــتی دریافت می کنند، چگونه مهاجرت را تحت کنترل 
درآوریم، چگونه هوش مصنوعی را قبل از اینکه باعث اختالات اجتماعی 
اقتصادی بیشتر شود، مهار و تنظیم کنیم صحبت کند. قدرت از خانه شروع 

می شود. این موضوعاتی است که به نظر من باید در اولویت قرار گیرند.«
 تورم، بدهی و اقتصاد ��

راجر دبلیو. فرگوســن جونیور، کارشــناس شورای روابط خارجی اروپا، در 
پادکست »چرا مهم است« گفت: »ما دقیقاً نمی دانیم چه زمانی نقطه عطفی 
خواهد رسید که ناگهان سرمایه گذاران و وام گیرندگان بین المللی می گویند، 
»ما نمی خواهیم دلار آمریکای بیشــتری بگیریم«، اما… پرداخت بهره 
بدهی اکنون دومین هزینه بزرگ است و فقط افزایش خواهد یافت.« »پس 
این چه معنایی دارد؟ این بدان معناســت که ما فضای کمتری در بودجه 
خود برای پرداخت بازنشســتگی، پرداخــت هزینه دفاع، پرداخت هزینه 
مراقبت های بهداشــتی و پرداخت هزینه بسیاری از چیزهای دیگر داریم. 
این چیزی است که من آن را یک مشکل مزمن می نامم که با گذشت زمان 
ایجاد می شــود بدون اینکه یک مشــکل حاد باشد که ناگهان آن را در یک 

فصل، یک ماه یا یک سال احساس کنیم.«
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اجرای فاز نخست طرح انسداد مرزهای شرقی

ايســنا: اســکندر مؤمنی در حاشــیه بازدید از طرح انسداد مرز در 
شهرســتان مرزی میرجاوه با اشــاره به اینکه فاز نخســت این طرح 
انســداد مرزی سیســتان و بلوچستان حدود 9۰ کیلومتر بوده که از 
اواخر خردادماه آغاز شده است، اظهار داشت: بر اساس پیش بینی ها 
این طرح انســداد مرزی در نیمه اول ســال آینده به اتمام و مرحله 

بهره برداری می رسد.
وزیر کشــور با تاکید بر اینکه امنیت پایدار مقدمه هر پیشــرفت و 
توسعه ای است، گفت: با اجرای طرح انسداد مرز عاوه بر جلوگیری 
از قاچاق مواد مخدر و کالا، بازگشت و تردد اتباع نیز کنترل می شود 

که در امنیت استان سیستان و بلوچستان نقش مهمی دارد.
وی با تاکید بر اینکه انسداد مرز تنها فیزیکی نیست بلکه بخشی از 
دیوار به صورت ســیم خاردار و بخش هوشــمند آن شــامل رادارها 
می شود، ادامه داد: بنابراین زمانی که ترکیبی از دیوار و سیستم های 
هوشمند را داشته باشیم که همدیگر را کامل می کند انسداد مرز را 

شاهد خواهیم بود.
مؤمنی خاطرنشان کرد: اتباع خارجی وقتی از کشور خارج می شوند 
مجدداً بر می گردند که در این راستا طرح انسداد مرز به این موضوع 

و امنیت منطقه کمک می کند.

اطلاعیه دفتر آیت الله جوادی آملی درباره 
 حاشیه های نحوه دست دادن ایشان 

با مسعود پزشکیان

خبرآنلايــن: دفتــر آیت الله عبدالله جوادی آملی درباره دیدار رییس 
جمهور با این مرجع تقلید در روز پنج شــنبه گذشــته، اطاعیه ای 

صادر کرد.
دفتر آیت الله جوادی آملی در این اطاعیه آمده است: متأسفانه در 
فضای مجازی سخنان ناصوابی درباره نحوه دست دادن حضرت استاد 
آیت الله العظمی جوادی آملی )دام ظله( با ریاست ارجمند جمهوری 
اسامی منتشر شده تا فضای بسیار حکیمانه و گوارای دیدار معظم 
له با ایشان را به صورت شائبه داری معرفی نمایند و مطالب حکیمانه 

و ارزشمند ردوبدل شده را تحت الشعاع قرار دهند.
این اطاعیه حاکی است:

گرچه عموم آحاد گرامی جامعه به این امر توجه دارند، لیکن به منظور 
رفع پندار ناصواب ایجاد شده توضیح داده می شود که سنّت مصافحه 
و دســت دادن حضرت آیت الله العظمی جوادی آملی با همه افراد به 
جهت پاره ای از ماحظات معمولاً به همین نحوی اســت که انجام 

داده اند.
در این اطاعیه آمده است:  امید است این گونه دیدارها که در جهت 
اصاح و رفع دشــواری های جامعه و نظام اســامی برگزار می شود 

برای همگان مفید و سازنده باشد.

سخنگوی سپاه: پاسخ حمله جدید اسرائیل قطعی 
و قاطع داده خواهد شد

فارس: ســردار علی محمد نائینی، ســخنگوی ســپاه پاسداران، در 
گفتگویی درباره حمات رژیم صهیونیستی اسرائیل اظهار داشت: 
صریح و قاطع عرض می کنم، پاســخ تعرض جدید دشــمن قطعی و 

قاطع داده خواهد شد.
وی در ادامه تاکید کرد: پاسخ فراتر از ادراک دشمن، باتدبیر و قدرتمند 
خواهد بود. عملیات وعده صادق یک و دو؛ پاســخ تعرض های قبلی 
دشــمن به کنســولگری ایران در سوریه و ترور شهید هنیه در ایران 
بود. اقدام اخیر رژیم، یک تعرض جدید بود. دشمن باید درس بگیرید 
که نمی تواند دســت به هر شــرارتی بزند و پاسخ شرارت خودش را 

بی تردید و کوبنده دریافت می کند.
سخنگوی سپاه پاسداران افزود: حامیان رژیم صهیونیستی هم بدانند؛ 
اقدام اخیر رژیم صهیونیستی شرارت جدید بود و جمهوری اسامی 

ایران حق پاسخگویی به آن را دارد.

یک سند تازه یاب از آرشیو ملی بریتانیا 
درباره  جزایر سه گانه

مجید تفرشــی پژوهشــگر تاریخ معاصر در کانال تلگرامی خود به 
نشــانی https://t.me/majidtafreshi دو سند از آرشیو ملی 
بریتانیا منتشر کرده که یکی از آن ها نامه ی مهم تشکر »خالد بن 
محمد القاســمی« حاکم شــارجه به »الک داگاس – هیوم« وزیر 
خارجه ی بریتانیا و دیگری پاسخ آن، به تاریخ های ۲۱ نوامبر ۱9۷۱ 
)۳۰ آبان ۱۳۵۰( و ۲۶ نوامبر ۱9۷۱ )۵ آذر ۱۳۵۰( )به ترتیب 9 
روز و ۴ روز قبــل از اعــاده ی حاکمیت ایران بر جزایر ســه گانه ی 
خلیج فارس( در قدردانی و تشــکر از پیمان منعقده با ایران، برای 

حل و فصل مسائله ی مالکیت جزیره ی ابوموسی است.
به نوشــته ی تفرشــی، مشــابه این مکاتبات از طرف حاکم وقت 
راس الخیمه هم وجود دارد. با وجود آزادســازی چند هزار برگ از 
اسناد اعاده ی حاکمیت ایران بر جزایر سه گانه در سال ۱۳۵۰/۱9۷۱ 
کــه طی ســال های ۲۰۰۲ تا ۲۰۱۲ میــادی از طبقه بندی آزاد 
شــده اند و تاش های حقوقی – اداری مســتمر و بی وقفه و بعضا 
موفق نگارنده برای آزادســازی بقیه ی اســناد بلوکه شده براساس 
 Freedom of( قانــون دسترســی آزادانــه بــه اطاعــات
information Act(، هنوز بسیاری از اسناد )به شکل پرونده ی 
کامل، اوراق مجزا و حتی پاراگراف ها و جمات حساس تاثیرگذار 
مکاتبات( از دســترس محققان به دور مانده اســت.دولت بریتانیا 
علنا و عما در حمایت از ادعاهای بی اساس و جدید دولت امارات 
عربی متحده و متحدانش، مانع دسترسی به برخی از این پرونده ها 
اســت و پس از تمدید بســته بودن بخش هایی از پرونده ها تا آغاز 
ســال ۲۰۱۲، اکنون وعده ی آزادســازی اغلب موارد بلوکه شده تا 
آغاز ســال ۲۰۱۲ داده شــده بود، ولی همچنان پرونده های مهمی 

آزاد نشده اند.
این دو نامه به کسانی تقدیم می شود که از سر غرض سیاسی، نادانی 
تاریخی و یا منافع مادی اصرار دارند وانمود کنند که ایران برخاف 
میل طرف مقابل عرب و متحد بریتانیایی آن، جزایر سه گانه ی تنب 

بزرگ، تنب کوچک و ابوموسی را پس گرفته است.

برنا: مجید انصاری، معاون حقوقی رئیس جمهور در خصوص آخرین 
 FATF بیان کرد: بنا به دستوررئیس جمهور، بررسی FATF وضعیت
از ابعاد مختلف توسط وزیر اقتصاد و دارایی در حال بررسی و انجام 

است.
وی با بیان اینکه امیدواریم زمینه لازم برای رفع موانع FATF فراهم 
شود، اظهار کرد: ما از چهار کنوانسیون به دو کنوانسیون پیوسته ایم 
و دو کنوانسیون پالرمو و CFT باقی مانده است که در مجمع تشخیص 
از دســتور خارج شــده ولی هنوز قابل بررســی در مجمع تشخیص 

است.

انصاری گفت: بررسی کارشناسی از سوی دستگاه های ذی ربط در 
حال انجام است و امیدواریم به نتایج خوبی برسیم.

این در حالی اســت که حجت الاســام قاســم روانبخش دراین باره 
اظهار کرد: تجربه گذشــته به ما نشــان داده اســت که راهکار رفع 
مشــکات کشــور، FATF و مواردی از این دست نیست؛ همان طور 
که خود برجام هم راه حل رفع مشــکات ما نبود و ما تقریباً ۸ ســال 
فرصت های کشــور را به امید برجام از دســت دادیم و در نهایت هم 

هیچ آورده ای برای ما نداشت.
روانبخــش تاکیــد کرد: پس به هیچ وجه اینگونه نیســت که اگر ما 

لوایحی مانند CFT و پالرمو را تصویب کنیم، همه مشکات کشورمان 
حل شــود. اتفاقاً اگر ما این لوایح را به تصویب برســانیم، عماً تمام 
راه هایی را که می توانستیم تحریم ها را بی تأثیر کنیم و دور بزنیم، 
به دشمن نشان می دهیم و دیگر نمی توانیم به راحتی نفت بفروشیم 

و عماً خودمان کشور را با دست خودمان قفل می کنیم.
وی درباره موضع احتمالی مجمع تشــخیص مصلحت نظام نسبت 
بــه لوایــح پالرمو و CFT گفت: از آنجایی که این لوایح برای تصویب 
نیازمند دوســوم آرای مجمع اســت، به نظر می رسد تصویب نشود و 

بعید می دانم اعضای مجمع آن را بپذیرند.

با دستور پزشکیان FATF توسط وزیر اقتصاد در حال بررسی است

رهبر معظم انقاب اســامی در دیــدار هزاران نفر از 
دانش آموزان و دانشجویان با تبیین علل اساسی مبارزهٔ 
حداقل ۷۰ ساله ملت ایران با ظلم و زیاده خواهی های 
آمریکا، تأکید کردند: مقابله اســامی، ملی، عقانی، 
خردمندانه و انســانی ملت ایران با استکبار آمریکا که 
منطبق با قوانین بین المللی است، با نقشه راه صحیح و 
بدون غفلت یا تعلل ادامه خواهد یافت و در این مسیر 
پیروزمندانه، رژیم صهیونیســتی و آمریکا در قبال هر 
اقدام ضدّ ملت ایران، قطعاً پاسخ دندان شکنی خواهند 

گرفت.
حضرت آیت الله خامنه ای در ابتدای سخنانشان با اشاره 
به پیشــنهاد یکی از دانشــجویان در زمینه چگونگی 
مقابله با استکبار، گفتند: همه بدانند در این مبارزه، هر 
اقدام لازم نظامی، تسلیحاتی و سیاسی برای آمادگی 
ملت ایران، انجام خواهد شد و مسئولان هم اکنون نیز 

مشغول اینگونه کارها هستند.
ایشان افزودند: حرکت کلی ملت و مسئولان در مقابله 
با اســتکبار جهانی و دســتگاه جنایتکار حاکم بر نظم 
جهانی کنونی، حرکتی منطقی و منطبق با دین و شرع 
و اخاق و قوانین بین المللی اســت و ملت و مسئولان 
در این جهت هیچگونه تعلل و کوتاهی نخواهند کرد.

رهبر انقاب، مبارزه ملت ایران با استکبار را امری دائم، 
مســتمر و در متــن زندگی ملــت خواندند و گفتند: 
نامگذاری یک روز به نام روز ملی مبارزه با اســتکبار 
جهانی، در واقع برای فراموش نشدن این مبارزه تاریخی 
اســت؛ بخصوص اینکه دست هایی در کار است که در 
حرکت شجاعانه و آگاهانه ملت برای ایستادگی و مبارزه 
با آمریکا و عواملش در منطقه، تردید ایجاد و ســپس 

این مقابله را انکار کنند.
ایشــان با اشــاره به تاش برخی برای ایجاد شبهه در 
حقانیت مسئله تسخیر لانه جاسوسی، گفتند: بعضی 
می گویند ســفارت آمریکا هم مثل سفارت خانه همه 
کشــورها، محل تحــرکات دیپلماتیک و جمع آوری 

اطاعات بوده است؛ پس چرا تسخیر شد؟
حضرت آیت الله خامنه ای با ردّ این شبهه، تأکید کردند: 
ســفارت آمریکا در تهران، همانگونه که اسناد بدست 

آمده از آن تأیید می کند، ستاد برنامه ریزی برای تحریک 
و ساماندهی ضدانقاب و تفاله های ساواک شاه، ایجاد 
اختــاف، تحریک قومیت ها، کودتا، تهدید جان امام 
خمینی )ره( و نابودی انقاب بود و این واقعیت حتی 
اگر برخی از عامان آن حادثه دچار تردید شده باشند، 

تغییر نمی کند.
رهبر انقاب اســناد کشف شــده در لانه جاسوسی را 
بســیار مهم و روشنگر برشــمردند و افزودند: جوانان 
کتاب های اسناد لانه و مدارک دیگر را مطالعه کنند تا 
از حقیقت تبدیل سفارت آمریکا به مرکز شبکه سازی 

و توطئه علیه انقاب، بیشتر آگاه شوند.
ایشــان تسخیر لانه جاسوسی را به علت روشن شدن 
ماهیت حقیقی سفارت آمریکا، یک نقطه عطف و یک 
حادثه تاریخی و فراموش ناشــدنی خواندند و افزودند: 
بــه همیــن علت بود که امام بــا آن دید نافذ، حرکت 

دانشجویان را تأیید کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای در پاســخ به سوالی اساسی 
درباره علت مبارزه ملت ایران با استکبار جهانی، گفتند: 
بدون تردید این مقابله ناشــی از سلطه گری ظالمانه و 
وقیحانه دولت آمریکا بر ملت عزیز و ایران ما بوده است.
ایشان با اشاره به برخی تاریخ نویسان منحرف که تسخیر 
لانه جاسوسی را نقطه آغاز رویارویی ملت ایران و آمریکا 
می نامند، افزودند: این یک دروغ اســت و این مقابله، 
حداقل به ۲۸ مرداد ۱۳۳۲ برمی گردد؛ زیرا آمریکایی ها 
در آن تاریخ با خیانت به حســن اعتماد ســاده لوحانه 
دولت مصدق، آن حکومت ملی و مردمی را با کودتایی 
خونین سرنگون و حکومت ظالمانه شاه را دوباره برقرار 

کردند.
رهبــر انقاب جوانان را بــه مطالعه درباره ماجراهای 
نهضــت ملی و کودتــای ۲۸ مرداد و اهل تحقیق را به 
تولیــد آثاری در این زمینــه توصیه کردند و افزودند: 
این ها نقاط عطف تاریخ ملت ایران است و باید به خوبی 

تبیین شوند.
ایشان، ایجاد ساواک و آموزش شیوه های شکنجه های 
وحشتناک به بازجویان آن، حضور ده ها هزار مستشار 
مفت خور آمریکایی برای دخالت در امور ارتش و دولت 
و نفــوذ و جاسوســی را از دیگــر اقدامــات ضدایرانیِ 
آمریکایی ها برشمردند و گفتند: همه این اقدامات برای 

تحقیر ملت و تسلط بر ایران صورت می گرفت.
رهبر انقاب با اشاره به کمک های رژیم خبیث پهلوی 
به رژیم صهیونیستی، افزودند: پهلوی با هدایت آمریکا 
و تأمین نفت و دیگر پشتیبانی ها، در خیانتی فراموش 
ناشــدنی، رژیم غاصب را تقویــت می کرد؛ آن هم در 
حالیکه اغلب دولت های منطقه با رژیم صهیونیســتی 

قطع رابطه کرده بودند.
ایشان گفتند: متأسفانه امروز هم برخی دولت ها بی اعتنا 
به جنایات بســیار فجیع رژیم صهیونیســتی در غزه و 
لبنان، به این دشمن خونخوار کمک اقتصادی و حتی 

نظامی می کنند.
رهبر انقاب مقابله ملت ایران با استکباررا برخاسته از 
تعالیم اسام و یک فریضه خواندند و افزودند: مقابله با 
ســلطه اقتصــادی، نظامی، فرهنگــی و تحقیرآمیز 

زورگویان جهانی ادامه خواهد داشت.
رهبــر انقاب، تردیدافکنــی برخی افراد در خصوص 
امکان مقابله با نظام پیشرفته، قوی و مسلطی همچون 

آمریکا را با توجه به تجربه موفق ۴۶ ســال اخیر ملت 
ایران، صحیح ندانستند و گفتند: ملت ایران تا امروز در 
این مبارزه قطعاً موفق شــده اســت که یک نشانه آن 
توانایی در تضعیف قدرت آمریکا اســت که با هیبت و 
تشــر خود ملتها را می ترســاند و به عقب نشینی وادار 

می کرد.
ایشــان بیانیــه تعــداد زیــادی از انجمن های علمی 
دانشجویان آمریکا علیه فرهنگ و تمدن غرب و اقدامات 
آمریکا و دفاع آنها از کشورها و ملتهای مظلوم را نشانه ای 
دیگر از موفقیت و پیشــروی حرکت مقابله با استکبار 
خواندند و افزودند: این مبارزه روز به روز شدت خواهد 
یافــت و ملــت ایران و ملتهای مظلوم و جبهه مقاومت 

نیز قطعاً پیشرفت خواهند کرد.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای جنایــات فجیع رژیم 
صهیونیستی در غزه و کشتار ۵۰ هزار تن که اکثر آنان 
زنان و کودکان هستند و فجایع کنونی در لبنان را که 
همگــی با پشــتیبانی و مشــارکت وقیحانه و صریح 
تسلیحاتی و سیاسی آمریکا در حال انجام است، باعث 
رسوایی ادعاهای حقوق بشری آنها خواندند و گفتند: 
مبارزه با اســتکبار، مبــارزه ای عقانی، خردمندانه و 

منطبق با منطق بین المللی است.
ایشان با انتقاد از افرادی که به دنبال غیرمنطقی نشان 
دادن حرکت ملت ایران در مقابل اســتکبار هســتند، 
افزودند: این افراد را متهم به خیانت نمی کنیم اما وقتی 
ایــن حرکت صحیــح، عقایی و منطبــق بر منطق 
بین المللی را غیرعقایی جلوه می دهند، حداقلش این 

است که کوته بین و کوته نظر هستند.
رهبــر انقاب عزیــز بودن ملت ایران در افکار عمومی 
دنیــا را با وجود تاش های گســترده دســتگاههای 
رسانه ای نظام سلطه، نشانه ای از اثرگذاری مبارزه موفق 
و منطقی جمهوری اســامی دانستند و گفتند: اینکه 
پــس از عملیات وعده صادق، مــردم در خیابان های 
کشورهای مختلف شادی می کنند یعنی حرکت ملت 
ایــران، مورد قبول منطــق بین المللی و البته منطق 

اسامی و قرآنی است.
ایشان استمرار این حرکت اصولی را بر اساس نقشه ای 
صحیح، ضروری خواندند و افزودند: استمرار این حرکت 
در گرو پیشرفت علمی و فناوری و برخورداری از نقشه 
راه است که جوانان عزیز در سراسر کشور می توانند با 

تقویت فکری و علمی کشور به آن کمک کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه مسئولان و 

دســت اندرکاران بــا امکانات موجــود در حال تاش 
همه جانبه هستند و به هیچ وجه کوتاه نمی آیند، گفتند: 
مطمئن باشید هیچ حرکت دشمن از جانب کسانی که 
به عنوان نماینده ملت ایران در حال تاش برای مقابله 
با آن هســتند، بی پاســخ گذاشته نمی شود و فراموش 
نخواهد شــد و دشــمنان چه رژیم صیهونیستی و چه 
ایــالات متحده آمریکا در خصوص آنچه در قبال ملت 
ایــران و جبهه مقاومت انجام می دهند، قطعاً پاســخ 

دندان شکنی دریافت خواهند کرد.
ایشان جنایات کنونی رژیم اشغالگر با کمک و دخالت 
و مشارکت آمریکا را باعث رنگ باختن کامل ادعاهای 
فریبکارانه »حقوق بشر آمریکایی« دانستند و افزودند: 
دنیا امروز متوجه شده است که مدعیان جنایتکار حقوق 
بشــر که انســان های بزرگی همچون نصرالله، هنیه و 
ســلیمانی را تروریســت می نامنــد، خودشــان باند 

تروریستی و باند جنایتکار هستند.
حضــرت آیت الله خامنــه ای وظیفه ملتها در برابر این 
حجم از جنایت و فریبکاری را ایجاد حرکتی عمومی 
خواندنــد و گفتنــد: شــما جوانــان و دانش آموزان و 
دانشجویان باید با ارتباط و تماس با جوانان کشورهای 
اسامی و منطقه و فراتر از منطقه، حقایق را برای آنها 
روشــن و یــادآوری کنید که بایــد حرکت عمومی و 

عظیمی علیه استکبار ایجاد شود.
رهبر انقاب اســامی در پایان خاطرنشــان کردند: به 
توفیق الهی، با این حرکت اسامی و انسانی، ملت ایران 
و جبهه مقاومت جایگاه خود را در دنیا پیدا خواهد کرد 

و قطعاً دشمن را شکست خواهد داد.
رهبر انقاب همچنین در توصیه ای معنوی به نســل 
نوجوان و جوان، آنان را به ذکر و شکر الهی فراخواندند 
و افزودند: راه پیش رو، کوتاه و آسان نیست و لازم است 
شــما جوانان عزیز با مناجات و دعا و توســل و انس با 
قرآن و شکر نعمت های الهی از جمله نعمت وجود یک 
نظــام مبارز بــا باندهای جنایتکار بین المللی، همت و 
معرفــت و تــاش خود را برای ادای وظایف ســنگینِ 

پیمودن این راه پر افتخار، افزایش دهید.
ایشان، بیداری، آمادگی و احساس توانایی جوانان 
را از دیگر نعمت های بزرگ الهی دانستند و افزودند: 
با اســتعانت پروردگار و اســتمداد از روح شهیدان 
عزیز و نورانی همچون سید حسن نصرالله، اسماعیل 
هنیّه، ســردار ســلیمانی و یحیی سنوار، این راه را 

ادامه دهید.

 رژیم صهیونیستی

 و آمریکا پاسخ 

دندان شکن دریافت 

خواهند کرد

رهبرمعظم  انقلاب:



قطع یارانه پردرآمدها
اين هفته اجرايی می شود

طی سال های اخیر قرار بوده است که یارانه افراد پردرآمد شناسایی 
و حذف شود، به گفته وزیرکار آئین نامه حذف افراد پردرآمد از یارانه 

هفته جاری اباغ می شود.
مطابق لایحه بودجه ۱۴۰۳، ســازمان هدفمندسازی یارانه ها موظف 
شــده اســت با همکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نســبت به 
حذف یارانه خانوارهای غیر مشمول حمایت دولت اقدام کند. منظور 
از خانوارهای غیر مشــمول حمایت دولت در واقع همان خانوارهای 

پردرآمد است.
در همیــن رابطــه احمد می دری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
پاسخ به این که آیا در لایحه بودجه سال آینده هم مطلبی برای حذف 
افراد پردرآمد از یارانه ها و پرداخت یارانه بیشــتر به نیازمندان، دیده 

شده است،   گفت: خیر چیزی در لایحه بودجه نیامده است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: آئین نامه حذف افراد پردرآمد 
از یارانه هفته جاری برای حذف افراد پردرآمد از یارانه های نقدی یک 
آئین نامه در هفته قبل در دولت مطرح و بررســی شــد و به تصویب 

رسید که هفته جاری اباغ می شود.
می دری همچنین در مورد اجرای کالابرگ الکترونیکی نیز بیان داشت، 
سال قبل مبلغی برای کالابرگ در بودجه دیده نشد، در لایحه بودجه 

۱۴۰۴ هم اعتباری برای کالابرگ دیده نشده است.
در قانون بودجه ســال جاری در تبصره ۸ آمده اســت: منابع جزء )۱( 
این بند برای پرداخت یارانه دارو، شــیر خشــک و ملزومات مصرفی 
پزشــکی، یارانه نقدی، معیشــتی و کالابرگ الکترونیک، کمک به 

خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی 
کشــور، یارانه نان، یارانه بیمه ملوانان و هزینه های ســرمایه گذاری و 
کمک به های شرکت نفت و گاز و پالایش و پخش فرآورده های نفتی، 
مصارف صرفه جویی انرژی و سایر مصارف ضروریدر چهارچوب قانون 

هدفمند کردن یارانه ها تخصیص می یابد.
یارانه نقدی – معیشتی و مستمری مددجویان تحت پوشش سازمان 
بهزیســتی کشــور و یارانه داروی موضوع این بند مستقیماً به ذینفع 
نهائی )حســب مورد سرپرســتان خانوارها و داروخانه ها( پرداخت 
می شــود. ســازمان هدفمندســازی یارانه ها موظف اســت با اباغ و 
تخصیص ســازمان برنامه و بودجه کشــور نسبت به پرداخت مصارف 

در حدود منابع وصولی اقدام نماید.

چرا مردم از پرداخت مالیات فراری هستند؟

جبار کوچکی نژاد ارم ســاداتی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه و محاســبات مجلس شورای اسامی در خصوص 
اهمیت ایجاد انگیزه در مودیان مالیاتی گفت: »در بحث مالیات، یکی از موضوعات مهم این است که افراد بدانند 
مالیات هایشــان در چه زمینه هایی مصرف می شــود و چطور می توانند به آن اطمینان کنند که منابع مالیاتی به 
درستی در پروژه های عمرانی و خدماتی کشور به کار گرفته می شوند.«وی افزود: »یکی از دلایل اصلی فرار مالیاتی، 
عدم شــفافیت در مصرف این منابع اســت و اگر مودیان بدانند مالیات هایی که پرداخت می کنند به کجا می رود و 
چه تأثیری بر جامعه دارد، قطعاً با انگیزه بیشتری اقدام به پرداخت مالیات خواهند کرد.«کوچکی نژاد با تأکید بر 
اینکه دولت باید به صورت شفاف اعام کند که این منابع در چه پروژه هایی صرف می شود، ادامه داد: »همکاری 
دستگاه های اطاعاتی و امنیتی با نظام مالیاتی نیز باید به گونه ای باشد که ضمن جلوگیری از فرارهای مالیاتی، 
افراد را به پرداخت مالیات ترغیب کند. به طور کلی، باید تاش کنیم تا پرداخت مالیات به عنوان یک وظیفه ملی 
و یک حرکت در راستای پیشرفت و توسعه کشور دیده شود و این امر تنها با شفافیت و اعتمادسازی محقق خواهد 
شد.«نماینده رشت تصریح کرد: »یکی از بزرگترین مشکات ما در جمع آوری مالیات ها، عدم رضایت عمومی از 
مصرف این منابع اســت. اگر ما بتوانیم این رضایت را با اجرای پروژه های خدماتی، عمرانی و بهداشــتی در مناطق 
مختلف کشور افزایش دهیم، قطعاً مودیان با رغبت بیشتری مالیات خود را پرداخت خواهند کرد.«وی همچنین 
به تخصیص منابع مالیاتی به پروژه های مختلف اشاره کرد و گفت: »در نتیجه اجرای طرح هایی که در کمیسیون 
برنامه و بودجه مطرح شده، حدود ۱۲ هزار میلیارد تومان منابع به ۱9۱۵ پروژه تخصیص یافته است. از این میان، 
۱۳۲۳ پروژه به طور کامل تأمین مالی شده اند و بیشتر این پروژه ها در حوزه های حمل و نقل، زیرساخت و بهداشت 
و درمان به ویژه در مناطق محروم قرار دارند. این امر نشان دهنده اهمیت مدیریت صحیح منابع مالیاتی و استفاده 
بهینه از آنهاست.«وی همچنین افزود: »سازمان مالیاتی و سازمان برنامه و بودجه باید با همکاری نزدیک و هماهنگی 
کامل، منابع مالیاتی را به درستی مدیریت کنند. اگر این منابع به صورت مناسب و در پروژه های واقعی هزینه شوند، 
می توانیم شــاهد کاهش فشــار بر مودیان و بهبود سیســتم مالیاتی کشــور باشیم. در غیر این صورت، هرج و مرج و 
نارضایتی عمومی نســبت به این سیســتم افزایش خواهد یافت.«کوچکی نژاد به اهمیت حمایت از نظام مالیاتی 
کشور اشاره کرد و گفت: »ما باید به مودیان نشان دهیم که نظام مالیاتی نه تنها برای توسعه کشور ضروری است، 

بلکه به عنوان یک ابزار حمایتی از مردم نیز عمل می کند.«

میزان قطعی افزایش حقوق بازنشستگان در آبان مشخص شد

رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اســامی با اشاره به موضوع همسان سازی حقوق بازنشستگان در لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ گفت: بحث همسان سازی حقوق بازنشستگان به طور جدی در این لایحه مورد توجه قرار گرفته است.
علی بابایی کارنامی افزود: روند اجرای قانون همسان سازی حقوق بازنشستگان آغاز شده است و این موضوع عملیاتی 
و اجرا شــده اســت و بار مالی آن نیز برطرف شــده اســت.وی اظهارداشت: طبق ماده ۱۱۱ و 9۶ قانون تأمین اجتماعی، 
لازم است که مدیرعامل کانون با دستگاه های مربوطه هماهنگی های لازم را انجام دهد که مقرر شده این هماهنگی 
انجام شود.این نماینده مجلس افزود: تا حداکثر پایان این ماه، پرداخت ها به بازنشستگان انجام خواهد شد.وی گفت: 
در حال حاضر 9۰ درصد متوســط حقوق بازنشســتگان از حقوق مشــاغل همتراز شــاغلین مدنظر قرار گرفته است و 
متوسط افزایش حقوق برای بازنشستگان بین ۱.۷ تا ۱.۸ میلیون تومان خواهد بود و این رقم برای برخی از بازنشستگان 
می تواند به ۶ میلیون تومان نیزمی رسد.رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسامی تاکید کرد: این اقدامات 
نشــان دهنده تاش های صورت گرفته برای بهبود شــرایط معیشــتی بازنشستگان است و امید است که با اجرای کامل 
این قانون، طعم شیرین متناسب سازی حقوق برای بازنشستگان عزیز احساس شود.در همین حال سرپرست سازمان 
تأمین اجتماعی هم از اهتمام این سازمان در اجرای طرح متناسب سازی و صدور احکام بازنشستگان در آبان ماه خبر 
داد و گفت: در حال تأمین منابع لازم و تمهیدات قانونی هستیم.مصطفی سالاری در جمع کانون عالی بازنشستگان 
این سازمان در استان گیان افزود: با توجه به تصریح قانون در اجرای طرح متناسب سازی برای سایر سطوح، تاش 
داریم ســازوکاری برای پرداخت به حداقل بگیران نیز داشــته باشــیم.وی در خصوص موضوع متناسب سازی با توضیح 
وضعیت سازمان به لحاظ درآمد و هزینه گفت: تا پایان سال برای اجرای تعهدات جاری سازمان با چالش های تأمین 
مالی مواجهیم. با این حال تاش داریم تا با مســاعدت ســران قوا و با اســتفاده از ســایر روش های تأمین مالی از جمله 
تســویه رقم باقی مانده از ردیف رد دیون دولت به ســازمان که در قانون بودجه ســال جاری پیش بینی شــده، موضوع 
متناسب ســازی را اجرایی کنیم.سرپرســت ســازمان تأمین اجتماعی با تأکید بر پیگیری ویژه وزیر تعاون، کار و رفته 
اجتماعی و تاش سازمان برای اجرای طرح متناسب سازی اظهار داشت: با توجه به تصریح قانون متناسب سازی ذیل 
بند »۲«؛ جز »ر« ماده ۲۸ قانون برنامه هفتم بر اجرای طرح متناسب سازی برای سایر سطوح، هزینه اجرای این طرح 
برای سایر سطوح در سازمان تأمین اجتماعی، بالغ بر ۱۰ هزار میلیارد تومان است و اگر بخواهیم برای حداقل بگیران 

نیز به منظور حفظ قدرت خرید پرداختی داشته باشیم، هزینه اجرای طرح بالغ بر ۴۰ هزار میلیارد تومان است.
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 همتی: تعرفه واردات آیفون
 بیشتر از ۳۰ درصد نیست

تسنیم: وزیر اقتصاد در مورد اصاح تعرفه واردات آیفون گفت: 
تعرفه 9۶ درصدی واردات آیفون مصوبه ما نبود و حتماً اصاح 

می شود.
همتی درباره این که تعرفه نهایی برای واردات آیفون تا چه 
حدودی خواهد بود گفت: احتمالاً حدود ۳۰ درصد، و بیشتر 

از آن معنا ندارد.
وی در خصــوص راه هــای تأمین ارز برای واردات آیفون نیز 
گفت: با همان ارزی که گوشی های سامسونگ و سایر برندها 

وارد می شود آیفون هم وارد می شود.
همتی در مورد برنامه بانک مرکزی برای نزدیک کردن دلار 
نیمــا بــه بازار توافقی و این که تأمین ارز آیفون از کدام بازار 
خواهد بود گفت: ارز بازار آیفون با قیمت توافقی تأمین خواهد 

شد.
پس از اعام تعرفه 9۶ درصدی واردات آیفون که با انتقادات 
فراوانی همراه شد، برخی پیش بینی ها حاکی از این بود که 
قیمــت آیفــون ۱۶ پرومکس با حافظه یک ترابایت به ۲۲۰ 

میلیون تومان خواهد رسید.
ســاعاتی بعد فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت که در اعام تعرفه 9۶ درصدی واردات 

آیفون اشتباهی رخ داده که به زودی برطرف خواهد شد.

آیفون ۱۵ میلیون تومان گران شد

خبرآنلاين: سیدحســین سادات حسینی، رئیس کمیسیون 
تخصصی موبایل و لوازم جانبی اتاق اصناف ایران از تاثیرات 
آزادسازی رجیستری آیفون در بازار این کالا گفت و توضیح 
داد: با آزاد شدن رجیستری گوشی های آیفون در کشور تقاضا 
بــرای آخرین مدل های این گوشــی ها افزایش پیدا کرده و 
همین موضوع به افزایش قیمت آنها دامن زده است. زیرا این 
تقاضا در حالی افزایش یافته که عرضه کم است و این شرایط 
به افزایش ۱۰ درصدی تا ۱۵ درصدی قیمت آخرین مدل های 
آیفون در بازار انجامیده است و شنیده ها حاکی از این است 
کــه قیمــت آیفون ۱۶ پرومکس در بازار غیررســمی از 9۰ 
میلیون تومان به ۱۰۵ میلیون تومان افزایش پیدا کرده است.

 وی افــزود: بــا این حــال از آنجا که آیفون های ۱۵ و ۱۶ که 
اکنون در بازار عرضه می شــوند، به صورت قاچاق وارد شــده 
خرید آنها پیشنهاد نمی شود و تاکید ما بر این است مردم در 
خرید این گوشــی ها عجله نکنند زیرا موضوع تعرفه واردات 
این کالا هنوز نابه ســامان اســت و تعیین میزان واقعی تعرفه 
واردات زمان می برد و نیاز به بررسی بیشتر دارد، این تعرفه 
باید به گونه ای وضع شود که نه دولت متضرر شود و نه مردم.

وی همچنین از کاهش قیمت مدل های پایین تر آیفون خبر 
داد و خاطرنشان کرد: افزایش تقاضا برای آخرین مدل های 
آیفون در پی آزادسازی رجیستری آنها به کاهش ۱۰ تا ۱۵ 
درصــدی قیمت مدل های پایین تــر و آیفون های ۱۲ و ۱۳ 

انجامیده زیرا تقاضا برای آنها کاهش پیدا کرده است.
اقتصادآناین هم نوشت: قیمت آیفون ۱۶ معمولی با حافظه 
۱۲۸ گیگابایــت و آیفــون ۱۶ بــا حافظه ۵۱۲ گیگابایت به 
ترتیــب بــه به حدود ۷۰ میلیون و 9۷ میلیون تومان خواهد 

رسید.
قیمــت تقریبی آیفــون ۱۶ پاس با حافظه ۵۱۲ گیگابایت 
۱۰۵ میلیون تومان، قیمت تقریبی آیفون ۱۶ پرو با حافظه 
۱ ترابایــت ۱۳۲ میلیــون تومان و قیمت تقریبی آیفون ۱۶ 
پرومکــس با حافظــه ۱ ترابایت ۱۴۱ میلیون تومان خواهد 

بود.

بودجه دفاعی در بخش عمرانی شامل حقوق 
و مزایای کارکنان نمی شود

ايلنا: مژگان خانلو، ســخنگوی ســتاد بودجه ۱۴۰۴ درباره 
انتقادها نسبت به اختصاص بخشی از منابع طرح های تملک 
دارایی های سرمایه ای )عمرانی( به تقویت بنیه دفاعی و غیر 
واقعی خواندن میزان رشد بودجه عمرانی نسبت به سنوات 
گذشــته اظهار داشــت: باید تاکید شــود که در این بخش، 
اعتبارات اختصاص یافته به نیروهای مســلح در ســر فصل 
بودجه عمرانی شامل حقوق و مزایای کارکنان و هزینه های 
جــاری آنان نمی شــود و صرفاً منابــع مرتبط با تقویت بنیه 

دفاعی است.
وی ادامه داد: اعتبارات عمرانی دولت معادل ۵۶۰ همت در 
نظر گرفته شــده اســت که جدا از منابع در نظر گرفته شده 
برای نیروهای مســلح اســت. بودجه عمرانی در سال ۱۴۰۳ 

معادل ۴۰۰ همت است.
سخنگوی ستاد بودجه ۱۴۰۴ افزود: سقف اعتیارات تملک 
دارایی سرمایه ای در لایحه ۱۱9۶ همت است که ۵۶۰ همت 
از این عدد سهم بودجه عمرانی و ۵۱۰ همت برای طرح های 

تقویت بنیه دفاعی در نظر گرفته شده است.
خانلــو گفــت: بنابراین از رقم اعتبــارات تملک دارایی های 
سرمایه ای در لایحه بودجه پیشنهادی رقم ۵۶۰ همت بابت 
بودجه عمرانی است و مابقی معادل ۵۱۰ همت تحویل نفت 
خام به نیروهای مسلح و ۱۲۶ همت تحویل نفت خام به سایر 
دســتگاه های اجرایی اســت. از این رو اعتبارات ۵۶۰ همتی 
عمرانی لایحه پیشــنهادی نســبت به قانون بودجه ۱۴۰۳ 

معادل ۴۰ درصد رشد داشته است.
وی با اشاره به ادغام بودجه و فرابودجه با هدف ارتقای شفافیت 
لایحه بودجه به عنوان مهمترین ســند مالی کشــور اظهار 
داشــت: این اقدام در راســتای واقعی سازی اعداد در بودجه 
انجام شــده و در ســنوات قبل آن مقدار از منابع که صرف 
تقویت بنیه دفاعی می شده هیچ گاه در سرجمع محاسبات 
و اعداد دیده نمی شــد و همواره هم گفته می شــد که بودجه 
عمرانی واقعی نیســت و بخشــی از بودجه در اختیار ســایر 
دســتگاه ها قرار می گیرد اما دولت برای بودجه ســال آینده 

اعداد واقعی را منتشر کرده است.

بازتاب

رئیس ســازمان برنامه و بودجه در آیین افتتاحیه سرشــماری 
عمومی کشــاورزی ۱۴۰۳ گفت: سرشــماری از ۱۲ آبان آغاز و 
به مدت ۴۵ روز ادامه خواهد یافت. حدود ۴ میلیون کشاورزی 
داریم که معیشت آنها وابسته به این است که اطاعات دقیقی 
در اختیار ما قرار دهند تا برنامه ریزی درســتی داشــته باشیم. 
نیازهای کشاورزان باید مشخص باشد تا دولت بتواند برای آنها 

و سپس محصولاتشان برنامه ریزی کند.
حمید پورمحمدی افزود: همواره شــاهد هستیم که به واسطه 
آســیب ها، درآمد کشاورزان دچار مشــکل می شود. بنابراین 
داشتن اطاعات صحیح کمک می کند تا حمایت های بهتری 

انجــام دهند. کســانی که بــه کشــاورزان مراجعه می کنند 
کارشناسان مرکز آمار هستند و بجز دریافت اطاعات صحیح 

نیت دیگری ندارند.
معاون رئیس جمهور با بیان اینکه از تمامی دستگاه ها و ارگان ها 
می خواهیــم از آمارگیــران ما حمایت کننــد، گفت: اگر این 
پشــتیبانی رخ ندهد باز هم ممکن اســت آماری که به دســت 
می آید صحیح نباشد. آمار سنگ بنای برنامه ریزی و هدف گذاری 
اســت. بنابراین از آمارگیران و کشــاورزان و بهره برداران تقاضا 
داریــم حتــی در مورد یک داده کوچک ســهل انگاری نکنند. 
برنامه ریــزان نیــز باید بدانند که آمار دقیقی در اختیار آنها قرار 

می گیرد تا بتوانیم از بخش کشاورزی به درستی حمایت کنیم.
غامرضا نوری قزلجه وزیر جهاد کشاورزی هم در آستانه آغاز 
عملیاتی ششــمین سرشماری عمومی کشاورزی طی پیامی 
گفت: آمار و اطاعات درســت برای برنامه ریزی بسیار اهمیت 
دارد. امیدوار هستیم که تمام کشاورزان و بهره برداران همکاری 
لازم را با سرشماران داشته باشند. هر چقدر این همکاری کامل تر 
و صحیح تر باشــد، به همان اندازی اطاعات درست تری برای 
برنامه ریزی بخش کشاورزی و حمایت از آن، در اختیار دولت 
قــرار می گیرد. این سرشــماری هیــچ ارتباطی به مالکیت و یا 

مالیات ندارد بنابراین از این جهات نیازی به نگرانی نیست.

وابستگی معیشت ۴ میلیون کشاورز به سرشماری کشاورزی

بخش 
فرابودجه ای به 
کلیات بودجه 

افزوده شده 
است و به این 

ترتیب 
شفافیت 

بیشتری ایجاد 
شده است. 

همچنین 
دولت 

تصمیم های 
واقع گرایانه ای 
درباره کاهش 

وابستگی به 
درآمدهای 
حاصل از 

مولدسازی 
دارایی ها و 

نفت گرفته 
است. با توجه 

به افزایش 
انرژی های 

تجدید پذیر، 
نفت در دهه 

آینده دیگر 
کالای 

استراتژیکی 
نخواهد بود. 

بنابراین 
کاهش قیمت 

هر بشکه نفت 
به 5۷.5 یورو 

تصمیم 
درستی است

گروه اقتصادی: هفته گذشــته کلیات بودجه ۱۴۰۴ در 
صحن علنی مجلس شــورای اسامی با ۵۷ درصد آرا 
تصویب شــد. به همین منظور کارشناسان اقتصادی 
لایحه بودجه ۱۴۰۴ را مورد ارزیابی خود قرار داده اند. 
جبار کوچکی نژاد عضو کمیسیون تلفیق مجلس معتقد 
است به عقیده نمایندگان موافق، بودجه از نظم بهتری 
نسبت به سال های قبل برخوردار است و دولت این بار 
موفق شده است بودجه را به موقع و به طور تجمیع شده 
ارائــه دهــد. همچنین دولت از ابتــدا مجوز لازم برای 
برداشــت از صندوق ذخیره را دریافت کرده اســت. 
همچنین دولت در لایحه تاش کرده است تا کاهش 
تورم دیده شود و این نکته مثبت لایحه بودجه ۱۴۰۴ 

است.
بودجه با برنامه توسعه هفتم همخوانی ندارد ��

این نماینده مجلس پس از آن در توضیح نظر مخالفان 
گفت: مخالفان باور دارند که این بودجه با برنامه توسعه 
هفتــم همخوانی نــدارد. برنامه هفتم تأکید زیادی بر 
رشــد اقتصادی ۸ درصدی سالانه و کاهش تورم دارد. 
همچنین بر اساس قانون برنامه، دولت برای کارآمدی 
بیشــتر باید بهره وری را تا ۲.۵ درصد افزایش دهد که 
در حال حاضر تقریباً صفر اســت. رشــد اقتصادی در 
لایحه بودجه سال آینده ۴ درصد در نظر گرفته شده 
اســت و به بهره وری هم توجهی نشده است. بر اساس 
برنامه توسعه، وابستگی دولت به نفت هم باید کاهش 
بیابد؛ اما بودجه ۱۴۰۴ خبر از افزایش وابستگی به نفت 
می دهد. نکته دیگر این اســت که قانون حکم می کند 
که افزایش حقوق کارمندان با تورم متناسب باشد، اما 

در بودجه، این تناسب رعایت نشده است. سیاست های 
ارزی دولت هم نامشخص است.

بســته شدن پرونده كوچک ســازی دولت با  ��
بودجه سال آينده

عضو کمیســیون عمران مجلس دلایل دیگر مخالف 
نماینــدگان بــا لایحه بودجه را اینگونه توضیح داد: در 
مــورد  قیمــت حامل های انرژی، به ویژه بنزین، دولت 
هنوز روش شــفافی ارائه نکرده اســت. در جلســات 
کمیســیون تلفیق، تغییراتی در قیمت بنزین و دیگر 
حامل ها مطرح شــده اســت. دولت قصد دارد قیمت 
یارانــه ای بنزیــن را حفظ و قیمت آزاد را افزایش دهد؛ 
امــا برای گنجانــدن این تصمیــم در بودجه، نیاز به 
اصاحیه است. مسئله دیگر، بحث کوچک سازی دولت 
است. بر اساس برنامه های توسعه ششم و هفتم، دولت 
موظف شــده اســت ۱۵ درصد از حجم خود را کوچک 
کند و بخشی از تصدی گری هایش را به شهرداری ها و 
بخش خصوصی واگذار کند. تاکنون این هدف عملی 
نشده است و افزایش ۵۰ درصدی بودجه جاری دولت، 
نشان از بزرگ تر شدن دولت است. همچنین، بسیاری 
از منابــع دولتی بــه حوزه هایی اختصاص می یابد که 

سودی برای عموم ندارد.
نماینده مردم رشت و خمام در مجلس شورای اسامی 
دیگر علل مخالفت با لایحه بودجه ۱۴۰۴ را برشــمرد 
و بیــان کــرد: دولت درآمد مالیاتی را ۱۷۰۰ همت در 
نظــر گرفتــه اســت و می خواهد با مالیات ســتانی از 
سازمان های امنیتی و نظامی این عدد را تا ۲۰۰۰ همت 
افزایش دهد و جلوی فرار مالیاتی را بگیرد. مجلس با 
افزایش پایه مالیاتی مخالف است و معتقد است نباید 
این افزایش مالیات، فشار بیشتری بر اقشار آسیب پذیر 
وارد کند. نکته دیگر نمایندگان مخالف، کسری بودجه 
است که به دلیل متکی نبودن دولت به منابع درآمدی 

پایدار به وجود می آید.
رشد 8 درصدی اقتصاد دور از دسترس ��

وحید شــقاقی شهری اقتصاددان نیز در گفتگو با مهر 
در ابتدا نکات مثبت لایحه بودجه را بیان کرد و گفت: 
بخش فرابودجه ای به کلیات بودجه افزوده شده است 
و به این ترتیب شــفافیت بیشــتری ایجاد شده است. 
همچنیــن دولت تصمیم هــای واقع گرایانه ای درباره 
کاهش وابســتگی به درآمدهای حاصل از مولدسازی 
دارایی هــا و نفــت گرفته اســت. با توجــه به افزایش 
انرژی های تجدید پذیر، نفت در دهه آینده دیگر کالای 
اســتراتژیکی نخواهد بود. بنابراین کاهش قیمت هر 
بشکه نفت به ۵۷.۵ یورو تصمیم درستی است. به عاوه، 
ارزش واردات ۶۶ میلیارد دلار در نظر گرفته شده است 
که نســبت به سنوات گذشــته منطقی تر است. نکته 

دیگر، رشد شناور حقوق کارمندان است.
اســتاد دانشــگاه خوارزمی درباره چالش های بودجه 

۱۴۰۴ گفت: شاکله بودجه، مثل بودجه سال های قبل 
است، بنابراین نباید انتظار تغییرات بنیادی از آن داشت. 
بودجه عمرانی می تواند رشد اقتصادی را افزایش دهد. 
ســرمایه گذاری دولت در بخش های عمرانی در سال 
جاری، ۱۲ میلیارد دلار بود که برای سال آینده، به ۱۰ 
میلیــارد دلار کاهش یافته اســت. با ۱۰ میلیارد دلار 
مســائل و مشکات کشور حل نمی شود. برای رشد ۸ 
درصــدی اقتصــاد، به ۱۵۰ تا ۲۰۰ میلیارد دلار منابع 
احتیاج است که مبلغ بودجه عمرانی کشور، حدود ۵ 
درصد آن اســت. بنابراین رشــد اقتصادی با این منابع 

امکان پذیر نیست.
بودجه 1404 همین الان كسری دارد ��

ایــن اقتصــاددان در ادامه افــزود: دولت می تواند از 
بدهی ها بــرای هزینه های عمرانی اســتفاده کند، 
درحالی که از این منبع برای هزینه های جاری استفاده 
می شود. این سیاست اشتباهی است که دولت قرض 
می گیرد تا هزینه های جاری را بپردازد. ظرفیت بدهی 
بالقوه ایران حداقل ۲۰۰۰ همت است و دولت می تواند 
از این ابزار برای رشــد اقتصادی استفاده کند. اوراق 
بدهی اگر شــفافیت داشــته باشند، ابزار خوبی برای 
رشد اقتصادی هستند که در بودجه امسال اصاً دیده 

نشده اند.
شــقاقی شــهری به مسئله کسری بودجه اشاره کرد و 
گفت: دولت از ابتدا کسری بودجه را اعام کرده است 
و به ســراغ صندوق توسعه ملی رفته است. نکته دیگر 
یارانه های انرژی هستند. در کشور حدود ۱۳۰ میلیارد 
دلار یارانه انرژی پرداخت می شود که ۴۰ میلیارد دلار 
از آن به تعداد محدودی از شــرکت ها می رســد. دولت 
می توانــد بــا اصاح یارانه ها منابع زیادی آزاد کند و به 
رشد اقتصادی کمک کند، اما این مورد در بودجه نادیده 
گرفته شــده اســت. البته امید اســت در بررسی های 
مجلس و مجمع تشخیص مصلحت این موارد اصاح 

شود.

بودجه بايد منطبق با برنامه هفتم باشد ��
محمد بیات عضو هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجــه ۱۴۰۴ در گفتگو بــا مهر، ضمن ارزیابی کلی 
بودجه ۱۴۰۴ اظهار کرد: با توجه به یکپارچه ســازی 
بودجــه ۱۴۰۴ که قابل تحســین و تقدیر اســت، ما 
می توانیم در یک فلوچارت به صورت شــفاف ببینیم 

چه مواردی در بودجه پیش رو نهفته شده است.
وی عنوان کرد: برنامه هفتم توسعه در بودجه ۱۴۰۴۱ 
نهادینه شــده البته شاید جامعیت و شمولیت نداشته 
باشــد. گنجاندن بودجه دفاعی در بودجه عمومی نیز 
حســن محســوب می شــود و یــا اینکــه بدهکاری 
بازنشستگان و گندمکاران شفاف شده به عنوان نکات 

مثبت این لایحه بودجه درخور توجه است.
عضو هیئت رئیســه کمیســیون تلفیق لایحه بودجه 
۱۴۰۴ افزود: اینکه در لایحه بودجه بعضی موارد با کد 
یک ارائه نشده تا فردا بتوانند آن را تغییر دهند نیز از 

محاسن لایحه بودجه ۱۴۰۴ است.
بیات با تاکید بر اینکه بودجه ۱۴۰۴ در بخش توجه به 
برنامه هفتم توسعه نیازمند اصاح و عملیاتی تر شدن 
اســت، گفت: ما باید از بودجه دســتگیری کنیم نه مچ 
گیری و این اقدام منوط به آن است که در مواردی که 
ناتــرازی وجود دارد به عنوان وکای مردم، ســفت و 
ســخت بایســتیم و مصالح مردم را در نظر بگیریم و با 
حساســیت روی جداول، مقابل مواردی که منجر به 

تورم و کسری بودجه می شود بایستیم.
وی تصریــح کرد: اگر همــه منابع درآمدی در بودجه 
۱۴۰۴ تحقــق پیدا کند، ما کســری بودجه نخواهیم 
داشت اما قطعاً تلورانس ۱۵ درصدی را شاهد خواهیم 
بود. اما اگر منابع محقق نشود، کسری بودجه ای مدل 
کســری بودجه ســال جاری خواهیم داشت. بنابراین 
سعی خواهیم کرد ضمائم بودجه به واقعیت نزدیک تر 
باشد و کسری بودجه احتمالی به مردم و اقشار آسیب 

پذیر کم باشد و منجر به آسیب به مردم نشود.

  وداع بـا
 رشد اقتصادی 
8 درصدی؟

مهم ترين چالش بودجه 1404 در 
گفتگو با كارشناسان اقتصادی 
بررسی شد



وزیر علوم: تعداد انتصاب روسای دانشگاه ها از تعداد 
انگشتان دو دست هم کمتر است

ايســنا: حســین سیمایی در نشست با نمایندگان تشکل های اسامی 
دانشــجویان از طیف های مختلف سیاسی، گفت: فعالیت اجتماعی و 
فرهنگی در دانشــگاه ها را یک ضرورت مهم دانســت و گفت: هدف ما 
تربیت نیروی متخصص فرهنگی اســت که نسبت به مسائل پیرامون 
خود حساس باشد و احساس مسئولیت اجتماعی کند.پس از سخنان 
اولیه وزیر، نمایندگان تشــکل ها به طرح دیدگاه های خود پرداختند 
که بیش از دو ســاعت به طول انجامید.وی در پاســخ به پرسش هایی 
که در باره شــیوه انتصاب روســای دانشگاه ها مطرح شده بود؛ گفت: 
تعداد انتصاب روســای دانشــگاه ها پس از دو ماه از آغاز به کار دولت 
چهاردهم از تعداد انگشتان دو دست هم کمتر است و پیش از انتصاب 
آنها استعام از نهادهای نظارتی مرتبط صورت گرفته است.وی تاکید 
کرد: انتخاب رئیس دانشــگاه بدون توجه به مســائل جناحی صورت 
می گیرد و تاکید بر این است که رئیس دانشگاه یک کنش گر سیاسی 
نباشــد.وزبر علوم شــاخص های انتخاب رئیس دانشــگاه را داشــتن 
مقبولیت در میان اعضای هیئت علمی و بدنه دانشگاه، داشتن قدرت 
اجماع سازی و توافق و همچنین روحیه کار با همه طیف ها و سلیقه ها 
اعام کرد و گفت: رئیس دانشگاه هایی که تاکنون انتخاب شده اند از 
جایگاه علمی ســطح بالایی برخوردار هستند.وزیر علوم میدان دادن 
به تشــکل های دانشجویی را شرط احیای کرسی های آزاداندیشی در 
دانشــگاه ها اعام کرد و گفت: اســتقال و آزادی مزین به قوانین و 
ضوابط شرط اصلی تحقق یک دانشگاه پویا و یا نشاط است.سیمایی 
از معاونت فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم خواست که درخواست های 
مربوط به تأسیس تشکل ها و اتحادیه های جدید دانشجویی را با تکیه 
بر قانون و عدالت مورد بررسی قرار دهد.وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 
در پایان از حضور نمایندگان تشــکل های دانشــجویی در این دیدار 
قدردانی کرد و گفت: اصل داشتن دغدغه و دیدگاه برای ما ارزشمند 
و مورد احترام است و ما در وزارت علوم همه نظرات موافق و مخالف 
و هوادار و منتقد را به یک اندازه برای پیشبرد کشور ضروری و مثبت 

و خنثی بودن را آسیب می دانیم.

دادستان تهران: ۲۶ دستگاه در حوزه هوای پاک دارای 
مسئولیت هستند

میزان: دادستان تهران با تاکید بر اینکه حل مشکل آلودگی هوا، نیازمند 
همکاری، تاش و هماهنگی دســتگاه های اجرایی متولی اســت، از 
برخورد جدی با ترک فعل مدیران و دســتگاه های اجرایی کم کار در 
زمینه اجرای قانون هوای پاک خبر داد.علی صالحی دادستان تهران 
اضافه کرد: مشکات مربوط به آلودگی هوا برای همه ما ملموس است، 
اما متاسفانه آنچنان که باید برای رفع این مشکات تاش نمی کنیم. 
در شرایط کنونی که به فصل سال و اوج آلودگی هوا نزدیک می شویم 
باید برای به حداقل رساندن آلودگی هوا تاش مضاعف داشته باشیم. 
همچنین لازم است که مصوبات این جلسه به صورت دقیق و هدفمند 
پیگیری شود.وی با بیان اینکه ۲۶ دستگاه در حوزه هوای پاک دارای 
مســئولیت هســتند، گفت: قطعاً باید همه دســتگاه ها با همکاری و 

هماهنگی عمل کنند تا شاهد نتایج ثمربخش باشیم.

بازتاب

اخیراً شایعاتی 
درخصوص برخی 
اقدامات 
تروریستی با 
استفاده از واکسن 
کرونا که در آن 
چیپ های ردیاب 
تعبیه شده منتشر 
شده است. جهت 
اطلاع هنوز چنین 
تکنولوژی در هیچ 
جای دنیا وجود 
ندارد و به نحوی 
این امکان به لحاظ 
بیولوژیک درحال 
حاضر غیرممکن 
است، هیچ سند 
علمی برای این 
ادعا وجود ندارد و 
این شایعات 
می تواند ارزش 
مثبت واکسن را 
زیر سؤال برده و 
جو بی اعتمادی 
نسبت به 
محصولات 
بیولوژیک ایجاد 
کند

وجود ردیاب 
در واکسن 
کرونا؛ شایعه یا 
واقعیت؟

در گفتگو با يک كارشناس 
اجتماعی بررسی شد

اما این آخرین شــایعه نبود، وقتی ویروس 
کرونا جهان گیر شــد شرکت های دارویی 
زیــادی تــاش کردنــد که با ســاختن 
واکســن های مؤثر ایمنی بدن انسان ها را 
مقابل این ویروس بالا ببرند، تا حداقل اگر 
نمی تواننــد از انتقــال ویروس جلوگیری 
کنند مانع مرگ ومیر انســان ها شوند، آن 
روزها اســامی زیادی از واکسن های تولید 
شــده در خبرها شــنیده می شــد، شاید 
معروف ترین آن ها فایزر، مدرنا، آسترازنکا، 
اسپوتنیک و سینوفارم بود که بخش زیادی 
از جامعــه ایــران هم با همین واکســن 
سینوفارم و البته تعدادی دیگر از واکسن ها 
تولیــد داخل مانند کووبرکت واکســینه 
شدند، نکته قابل توجه در آن روزها دوباره 
شنیده شدن سروصدای مخالفان واکسن 
بود، هرکدامشان هم دلایلی برای خودشان 
داشــتند، از بی تأثیر بودن این واکسن ها 
گرفته تا انتقال بیماری و البته کنترل بدن 
انســان، این مورد آخر از همه موارد گفته 
شــده جالب تر بود، این که تراشــه هایی 
به کمک واکســن کرونا وارد بدن انســان 
می شــوند و احتمالاً کشورهای ابر قدرت 
که سازنده این واکسن ها هستند می توانند 

بر بدن انسان ها کنترل داشته باشند.
همان روزها بســیاری از کارشناسان این 
ایــده را رد کردنــد، و تاش کردند مردم را 
به تزریق واکسن ها تشویق کنند. حالا بعد 
از گذشت چند سال از پایان محدویت های 
شیوع ویروس کرونا و البته واکسیناسیون 
علیه بیمــاری کووید ۱9 یکبار دیگر این 
ایده مطرح شــده اســت، البته نه به بهانه 
شیوع یک بیماری بلکه به بهانه ترورهای 

اخیر در منطقه خاورمیانه.
امکان رديابی با واكسن كرونا؟ ��

ماجرا از این قرار است که یکی از مجری های 
صداو سیما در شبکه سوم تلویزیون سوالی 
مطــرح می کند، او از کارشــناس برنامه 
می پرسد: »اسرائیل از طریق واکسن های 
کرونایی که قبل تر تزریق شــده می تواند 
متوجه شود که افراد کجا هستند و در واقع 

یک جورهایی آدم هــا را کدگذاری کرده 
است، این موضوع چقدر صحت دارد؟«

کارشــناس برنامه در پاسخ به مجری صدا 
و سیما پاسخ می دهد: »این ادعا می تواند 
درست باشد، برای اینکه امروز در بیولوژی 
و با دســتکاری ســلولی اتفاقاتی می تواند 

بیفتد که یک زمانی غیرممکن بود.«
زير سؤال بردن ارزش واكسن ها؟ ��

آیا واقعاً تزریق واکســن های کرونا و حتی 
سایر واکسن ها این ظرفیت را دارند که به 
عنوان ردیاب برای نشان گذاری محل تردد 
انسان ها مورد استفاده قرار بگیرند؟ حمید 
ســوری اپیدمیولوژیست، در گفتگویی به 
خبرآنایــن، می گوید: »اخیراً شــایعاتی 
درخصوص برخی اقدامات تروریســتی با 
اســتفاده از واکســن کرونــا کــه در آن 
چیپ های ردیاب تعبیه شده منتشر شده 
است. جهت اطاع هنوز چنین تکنولوژی 
در هیــچ جای دنیا وجود ندارد و به نحوی 
این امکان به لحاظ بیولوژیک درحال حاضر 
غیرممکن است، هیچ سند علمی برای این 
ادعا وجود ندارد و این شــایعات می تواند 
ارزش مثبت واکســن را زیر ســؤال برده و 
جو بی اعتمادی نســبت بــه محصولات 

بیولوژیک ایجاد کند.«
او ادامــه می دهد: »تعبیه چیپ ردیاب در 
واکسن ها و محصولات بیولوژیک تزریقی 
به دلایل مختلف علمی و اخاقی غیرممکن 
است و اغلب این شایعات ناشی از ناآگاهی 
و ترس از فناوری های جدید هســتند. در 
خصوص این شایعات نکاتی را باید در نظر 
بگیریم، فناوری هــای امروزی به گونه ای 
نیستند که بتوان یک چیپ ردیاب با اندازه 
کوچک و قابلیت عملکرد در بدن انسان در 
واکسن ها تعبیه کرد. ردیابی نیاز به منبع 
انرژی و فرستنده دارد که با ساختار واکسن 
و هدف آن در تضاد است. همچنین تولید 
واکسن های بیولوژیک تحت نظارت های 
دقیــق علمی و بهداشــتی قــرار دارد. هر 
تغییری در ســاختار یا محتوای واکســن 
به خوبی مورد بررسی قرار می گیرد و چیزی 

که حاوی ردیاب باشد، نمی تواند تحت این 
نظارت ها تولید شود.«

این استاد دانشگاه بیان می کند: »شایعاتی 
ماننــد وجود چیپ ردیاب در واکســن ها 
می توانند اثرات منفی زیادی داشته باشند، 
از جمله کم شدن اعتماد عمومی، اعتماد 
به واکســن ها و محصولات بیولوژیک یکی 
از عوامــل کلیدی در مبارزه با بیماری ها و 
پاندمی ها است. شایعات می توانند مردم را 
از واکسیناسیون منصرف کنند. با کاهش 
گســترش  خطــر  واکسیناســیون، 
بیماری هایــی که می توانند با واکســن ها 
کنترل شــوند، افزایش می یابد. این گونه 
شایعات می توانند منجر به ایجاد استرس 
و اضطــراب در افراد شــوند که ســامت 
روان شــان را تحــت تأثیر قــرار می دهد. 
بنابراین، اطاعات دقیق و مبتنی بر شواهد 
علمــی در مورد واکســن ها و محصولات 
بیولوژیک اهمیت زیادی دارد و لازم است 
کــه افکار عمومــی به دور از شــایعات و 

اطاعات نادرست شکل بگیرد.«
سند علمی داريد رو كنید! ��

این اپیدمیولوژیســت می گوید: »مبلغان 
این شایعات اگر مستند علمی دارند لطفاً 
ارائه دهند. البته لازم به توضیح اســت که 
کشــورها باید مراقبــت لازم در مقابله با 
حمات بیوتروریســتی داشــته باشند. 
بیوتروریســم به استفاده عمدی از عوامل 
زیســتی، از جمله باکتری ها، ویروس ها، 
قارچ ها یا سموم برای ایجاد آسیب یا ترس 

در جامعه اشاره دارد. بیوتروریسم می تواند 
بــه منظور به چالش کشــیدن دولت ها، 
ترساندن مردم یا ایجاد هرج و مرج به کار 
گرفته شــود. ویژگی هــای مهم مرتبط با 
عوامــل بیمــاری زا و روش های حمات 
بیوتروریستی بررسی می شود که به عوامل 
بیمــاری زا و روش هــای مورد اســتفاده 

می توان اشاره کرد.«
او ادامه می دهد: »ویژگی های مهم مرتبط 
با عامل بیماری زا شــامل ســرعت انتقال 
باشد، عامل بیماری زا باید به گونه ای باشد 
که بتواند به ســرعت از فردی به فرد دیگر 
منتقل شــود و یا به راحتی از طریق مواد 
غذایی یا آب آلوده به دیگران برســد. برای 
جذب توجه و ایجاد ترس، ممکن است این 
عوامل دارای نرخ مرگ و میر بالایی باشند. 
برخــی از عوامل بیولوژیک ممکن اســت 
نســبت به داروها و درمان های رایج مقاوم 
باشــند که این موضوع باعث می شود که 
کنترل و درمان آن ها دشوارتر شود، عوامل 
مورد اســتفاده در بیوتروریسم باید نسبتاً 
آسان برای به دست آوردن و تولید باشند. 
همچنین عوامل بیماری زا باید قادر به ایجاد 
واکنش های شــدید روانی و اجتماعی در 
جامعه باشــند.«حمید ســوری در پایان 
می گویــد: »گرچه روش هــای حمات 
بیوتروریســتی متفاوت و از طرق مختلف 
امکان پذیر است ولی تا کنون هیچ گزارشی 
از اینگونه حمات با اســتفاده از واکســن 

گزارش نشده است.«

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار
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جامعه

دست پلیس برای برقراری امنیت بازتر شود

گروه اجتماعی: فرمانده انتظامی تهران بزرگ خطاب به مسئولان قوه قضائیه 
و نمایندگان مجلس گفت: با اصاح قانون بکارگیری ساح، دست همکاران 

من برای برقراری امنیت بازتر می شود.
سردار عباسعلی محمدیان درباره شهادت یک افسر پلیس در شهرک قدس 
گفت: به اطاع می رســانم که ســاعت ۴ بامداد روز جمعه از طریق تماس 
مردم با شماره ۱۱۰، همکاران ما مطلع می شوند سرنشینان یک خودروی 

پرشیا مشکوک، در یکی از کوچه های محله شهرک قدس که در محدوده 
کانتری ۱۳۴ قرار دارد؛ در حال تردد هســتند و اطراف یک خودرو پرســه 
می زنند.وی افزود: بافاصله این مسئله به همکاران گشت انتظامی اطاع 
داده می شــود و این تیم به ســراکیپی شهید امیرمحمد شمسی در صحنه 
حاضر و متوجه می شوند که این سارقان قصد سرقت یک خودرو را دارند 
به همین دلیل سریعاً به آنها دستور ایست داده و چون به این فرمان اهمیتی 
ندادند اقدام به شلیک تیرهوایی می کنند.رئیس پلیس تهران بزرگ ادامه 
داد: در ادامه ســارقان پا به فرار گذاشــتند. همکاران من در گشت انتظامی 

دو تیر به لاستیک های خودرو سارقان شلیک کردند که این مسئله باعث 
شد آنها از خودرو پیاده شده و با پای پیاده به فرار ادامه دهند اما آنها همزمان 
به سمت پلیس تیراندازی می کنند.محمدیان گفت: بعد از کمی تیراندازی 
دوطرفه، متاســفانه یک گلوله به صورت همکار عزیز ما اصابت کرد و علی 
رغم ســاعت ها تاش 9 پزشــک متخصص، استوار امیرمحمد شمسی به 
شــهادت رسید.محمدیان گفت: امســال ۱۸ درصد از میزان سرقت ها در 
تهــران کاهــش یافت که این ها همه نتیجه ایثارگری های همکاران من در 

انتظامی تهران بزرگ است.

گروه اجتماعی: از شــیوع ویروس کرونا خیلی 
نگذشــته اســت، ویروسی که شــهرها را به 
قرنطینه کشاند و آدم ها را در خانه ها حبس 
کرد، آن روزها شــایعه های زیادی در فضای 
مجازی گفته و شــنیده می شد، شایعه هایی 
که حداقل تا الان اثبات نشده است، یکی از 
آن موارد دست ســاز بودن ویروس کرونا در 
آزمایشگاه بود، هربار هم کشوری دیگری را 
متهــم می کرد، اما ازآن جا که ویروس کرونا 
برای اولین بار در چین شناسایی شد انگشت 
اتهام دست ســاز بودن این ویروس کشــنده 

به سمت چینی ها بود.

وزارت بازرگانی چین اعام کرد که اتحادیه اروپا 
قصد دارد هیئتی را برای دور جدید مذاکرات در 
مورد تعرفه های واردات خودروهای برقی به پکن 

اعزام کند.
در ادامه تاش های اروپا و چین برای کنترل تنش 
هــای تجاری مربوط بــه تعرفه خودروهای برقی 
ســاخت چین به اروپــا، وزارت بازرگانی چین از 
تصمیم اتحادیه اروپا برای اعزام هیئت فنی خود 

جهت ادامه مذاکرات به پکن خبر داد.
ســخنگوی وزارت بازرگانی اعام کرد: وانگ وِن 

تائــو، وزیــر بازرگانی چین، در تاریخ ۲۵ اکتبر بنا 
بــه درخواســت اتحادیــه اروپــا بــا والدیــس 
دومبرووســکیس، معاون اجرایی کمیسیون اروپا 
و کمیســر تجارت اتحادیه اروپا، به صورت تماس 
تصویری برخط دیدار کرده و پس از آن تیم های 
فنــی چین و اتحادیه اروپا به ســرعت مذاکرات 
مرحلــه جدید را در خصوص پیشــنهاد قیمت و 
تعرفــه اتحادیــه اروپــا برای پرونده ضــد یارانه 

خودروهای برقی چین آغاز کرده اند.
این ســخنگو افــزود: پس از مذاکرات فشــرده، 
اتحادیه اروپا تمایل خود را برای اعزام هیئت فنی 
خــود بــه چین و ادامه مذاکرات در مورد جزئیات 
این طرح اعام کرده اســت. چین از این تصمیم 
اســتقبال کرده و امیدوار اســت که مذاکرات آتی 
بر اســاس اصول  عمل گرایــی و توازن به توافقی 

قابل قبول برای هر دو طرف برسد.

اتحادیه اروپا روز سه شــنبه گذشــته نتایج نهایی 
تحقیــق خود درباره ضد یارانه خودروهای برقی 
چینی را منتشر کرد و تصمیم گرفت تا همچنان 
تعرفــه ۳۵.۳ درصــدی را بــر خودروهای برقی 

ساخت چین اعمال کند.
وزارت بازرگانــی چیــن در واکنش به این اقدام، 
اعــام کرده بود که ایــن تصمیم را نمی پذیرد و 
شــدیدأ مخالــف انحصارگرایی بــوده و از طریق 
مکانیزم حل اختاف ســازمان تجارت جهانی به 

این تصمیم اعتراض خواهد کرد.

4
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آمار تکان دهنده از تعداد مستاجران زیر خط فقر!

اوضــاع اجاره نشــینان روز به روز بحرانی تــر و زندگی کردن برای آن ها 
سخت می شود.  طبق داده های مرکز پژوهش ها در سال ۱۴۰۱ نسبت 
به ســال 9۵، در حدود ۴۷۰ هزار خانوار به مســتأجرهای کشــور اضافه 

شده که سهم ۶ دهک درآمدی اول در حدود 9۲ درصد بوده است.

 وزیر راه: اقساط مسکن ملی برای متقاضیان واقعی 
سنگین است

وزیر راه و شهرسازی گفت: تمام تاش دولت این است که تعهداتی که 
دولت های قبل، در جهت تأمین مســکن ایجاد کردند، به بهترین نحو 
انجام گیرد و مسکن، به متقاضی واقعی برسد. طبق مصوبه اخیر شورای 
پول و اعتبار اقساط وام ۸۰۰ میلیون تومانی در دوره ۲۰ ساله و بازپرداخت 
ســاده ماهانه، در طرح نهضت ملی مســکن، حدود ۱۲ میلیون و ۳۵۰ 
هزار تومان خواهد بود. فرزانه صادق مالواجرد وزیر راه و شهرسازی نیز 
با اشــاره به انتقاداتی مبنی بر ناتوانی متقاضیان واقعی مســکن برای 
بازپرداخت تســهیات مســکن ملی، گفت: از ابتدا مشخص بود که این 
اقساط برای کسانی که متقاضی واقعی هستند، سنگین است، این دولت 
هم باید تاش کند و داریم تاش می کنیم که تمهیداتی را داشته باشیم 
که مردم و متقاضی واقعی بهتر بتواند به مسکن برسد. وی افزود: تمام 
تاش دولت این است که تعهداتی که دولت های قبل، در جهت تأمین 
مســکن ایجاد کردند، به بهترین نحو انجام گیرد و مســکن، به متقاضی 
واقعی برسد. وزیر راه و شهرسازی همچنین خاطرنشان کرد: اینکه انجام 
تعهدات در زمینه مسکن با چه روشی اجرا شود، مستلزم زمان و میزان 
چگونگــی تأمیــن منابع اعتباری اســت، برنامه مــا حتماً ادامه تکمیل 

طرح های مسکن است.

نتقاد تند از خودروهای چینی از سوی یک نماینده 

عضو کمیسیون صنایع مجلس با تاکید براینکه منابع ارزی واردات خودرو 
قابل تامین اســت، گفت: دولت با واردات خودروی نو و دســت دوم بازار 
خودرو را تعدیل کند.ســید ســلمان ذاکر، عضو کمیسیون صنایع و معادن 
گفت: خودروهایی وارداتی از چین بدتر از تولیدات داخلی است که رفاه و 
امنیت مردم را مخدوش کرده اســت.نماینده ارومیه با اشــاره به اینکه باید 
خودروهایی در شــان جامعه در اختیار مردم قرار گیرد، گفت: دولت باید 
بازار را با واردات خودرو  نو و دســت دوم تعدیل کند تا به بهانه حمایت از 

خودرو داخلی جان مردم به خطر انداخته نشــود.

بازتاب

 هنوز عزمی 
جدی برای 
ساماندهی 
بازار مسکن به 
چشم 
نمی خورد. به 
عنوان مثال 
مرکز 
پژوهش های 
مجلس شوای 
اسلامی به 
تازگی در 
گزارشی از 
ضرورت تقویت 
مالیات گیری از 
املاک لوکس 
در کشور و نگاه 
به آن به مثابه 
پاشنه آشیل 
مقابله با 
سوداگری در 
بازار مسکن 
صحبت کرده 
است. 

تعرفه های واردت خودروهای برقی تغییر می کند؟
اعزام هیات اتحادیه اروپا به چین

 

در سال های گذشته، حضور دولت های مختلف در 
کشــورمان، نتوانسته بازار مسکن ایران را بسامان 
کند و سال به سال نه تنها شاهد حل شدن مشکات 
زیربنایی در این حوزه نبوده ایم، بلکه بزرگتر شدن 
و بحرانی تر شدن آن ها نیز به عینه و برای طیف های 
قابــل توجهــی از مردم کشــورمان به موضوعی 
محســوس تبدیل شده اســت. بر اساس آخرین 
کزارش بانک مرکزی نیز میانگین قیمتی هر متر 
مربع مســکن در تهران به عنوان پایتخت ایران به 

بیش از ۸۸ میلیون تومان افزایش یافته است. 

بــه گــزارش »نقش اقتصاد«؛عــددی که به نظر 
می رســد با توجه به افزایــش قیمت ارز در مدت 
اخیر، بیشــتر نیز خواهد شــد و همچنان باید بازار 
مسکن را در ریل گرانی ببینیم. معادله ای که سبب 
شــده در کانشهری نظیر تهران، بر اساس برخی 
ارزیابی های کارشناسی و بر پایه حداقل دستمزد 
پرداختی در کشورمان، خانه دار شدن بیش از یک 
و نیم قرن طول بکشــد. موضوعی که خیلی خوب 
نشان می دهد که مسکن عماً به یک کالای لوکس 
در کشورمان تبدیل شده و دست همگان به راحتی 
بــه آن نمی رســد. با این همه، حوزه مســکن در 
کشــورمان در ســال های گذشته با ۳ بی توجهی 
شایع نسبت به واقعیت های بنیادین خود رو به رو 

بوده که مرورشان ضروری به نظر می رسد.
 اولاً، مبدأ تورم و گرانی در بازارمسکن را نباید در 
خودِ این بازار جست. اینکه برخی تصور می کنند 
که می شــود بازار مســکن را به صورت جزیره ای 
کنترل کرد به هیچ عنوان گزاره دقیقی نیســت. 
وقتی اقتصاد ایران در چهار ســال اخیر به نحوی 
پایدار نرخ تورم دســت کم ۴۰ درصدی را تجربه 
کــرده، ایــن مســاله حتماً بر قیمت مســکن در 
کشــورمان نیــز اثر می گــذارد و موجب افزایش 
قیمت ها در آن می شــود. از این رو، باید پذیرفت 
که بخش مهمی از معادله گرانی قیمت مسکن در 
کنترل مدیران و مســوولان فعال و مرتبط با این 
حوزه نیست و بهبود در این بازار نیز جز از رهگذر 
بهبــود در شــاخص های کان و کلیدی اقتصاد 
کشورمان مخقق نمی شود. البته که این مساله به 
معنای انکار برخی مشکات ساختاری و مدیریتی 

در بازار مسکن ایران نیست.
 نکته دوم اینکه هنوز عزمی جدی برای ساماندهی 
بازار مســکن به چشــم نمی خورد. به عنوان مثال 
مرکز پژوهش های مجلس شوای اسامی به تازگی 
در گزارشــی از ضرورت تقویــت مالیات گیری از 
اماک لوکس در کشور و نگاه به آن به مثابه پاشنه 
آشیل مقابله با سوداگری در بازار مسکن صحبت 

کرده است. 

این راهکار و دیگر راهکارهای شبیه به آن در طی 
ســال های اخیر بارها و بارها از ســوی بسیاری از 
صاحب نظران مطرح شــده با این حال در عرصه 
عملی، عزمی جدی برای پیاده ســازی آن ها قابل 

مشاهده نبوده است. 
در واقع، از چشــم اندازی کان، شــاهد یک اراده 
قاطع برای اصاح نابســامانی های ســاختاری در 
بازار مسکن ایران و رفع نواقص در حکمرانی این 
بازار نیســتیم. موضوعی که خود نقشــی مهم در 
تقویت روند گرانی در بازار مسکن کشورمان بازی 
کرده و فرصت های در دســترس در این رابطه را 
در برخی موراد ســوزانده اســت. و در نهایت سوم 
اینکه دولت های مختلف کشورمان بیش از انجام 
کنش های فعالانه در حوزه مسکن، تا حد زیادی 
معطــوف بــه گفتاردرمانی در رابطــه با این بازار 
بوده انــد. به عنوان مثال تاکنون بارها و بارها نقل 
قول هــای مختلفی در مورد وعده ســاخت فان 
تعداد مســکن در ســال در کشورمان و جهش در 
این حوزه داده شــده با این حال، اخیراً بیت الله 
ستاریان استاد دانشگاه و کارشناس حوزه مسکن 
در موضــع گیری تاکید کرده که میزان ســاخت 
مســکن در کشــورمان در وضعیت کنونی به زیر 
۳۰۰ هزار واحد در ســال ســقوط کرده است. این 

در حالی اســت که این عدد در ســال های گذشته 
چیزی میان ۳۵۰ تا ۴۰۰ هزار واحد بوده اســت. 
جــدای از این هــا، مقام هــای حوزه مســکن در 
دولت های مختلف کشــورمان مدام از ساماندهی 
ایــن بازار و معکوس شــدن روند قیمت ها در آن 
خبــر داده انــد با این حال، در عرصه میدانی هیچ 
اتفــاق خــاص و معناداری در بلندمدت رخ نداده 
اســت. حتی به طور خاص در بازار اجاره شــاهد 
بوده ایم که تاش های دولت برای تعریف یک نرخ 
مشــخص جهت افزایش اجاره بهای ســالیانه در 
تهران و دیگر استان های کشورمان نیز به شکست 
انجامیده و به گواه فعالان حوزه مســکن کمتر در 
حــوزه عملیاتی شــاهد تحقق چشــم اندازهای 
ترســیم شــده بوده ایم. البته که وقتی اقدامات 
زیربنایــی با محوریت ســاماندهی بازار مســکن 
صورت نگیرد، کاماً طبیعی است که شاهد باشیم 
موضع گیری های گاه و بیگاه مقام های مســوول 
راه به جایی نبرد و صرفاً جنبه گفتاردرمانی پیدا 
کند. مسائلی که همه و همه روشن هستند و باید 
بــرای مخاطب قرار دادن آن هــا به نحوی مؤثر، 
عزمی جدی ایجاد شــود و الا گذشت زمان صرفاً 
حل کردن مشکات در بازار مسکن کشورمان را 

سخت تر خواهد کرد.

سامان سفالگر
روزنامه نگار

3 واقعیت 
انکارنشدنی 
بازار مسکن 
ایران

»نقش اقتصاد« از عدم اراده كافی 
برای حل چالش های مسکن 
گزارش می دهد



آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلا معارض 
متقاضیان محرز گرديده است لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زير 
به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی كه اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت يکماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضايی 

تقديم نمايد. 
رديف 1- برابر رأی شــماره 12437 مورخ 1403/07/12 هیأت ســوم مالکیت آقای غلام 
حســین كیقبادی لمجیری و شركا به شناسنامه شماره 2855 كدملی 1285159357 

صادره اصفهان فرزند حســن نســبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ يکباب كارگاه به 

مساحت 139.40 متر مربع پلاک شماره 59 فرعی از 40 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 
حوزه ثبت ملک غرب اصفهان و با توجه به اينکه قسمتی از پلاک 40/59 مجهول المالک 
میباشد و مورد تقاضا در قسمت مجهولی قرار دارد طبق ماده 13 قانون ثبت به پذيرش 
ثبت ششــدانگ مورد تقاضا )139.40 متر مربع( در ازای ســه دانگ مشاع از ششدانگ 

اقدام شود. 
رديف 2- برابر رأی شماره 12440 مورخ 1403/07/12 هیأت سوم مالکیت آقای محسن 
كیقبادی لمجیری به شناســنامه شماره 1270893361 كدملی 1270893361 صادره 
اصفهان فرزند حسن نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ يکباب كارگاه به مساحت 
139.40 متر مربع پلاک شــماره 59 فرعی از 40 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه 
ثبــت ملک غرب اصفهان و با توجه به اينکه قســمتی از پلاک 40/59 مجهول المالک 
میباشد و مورد تقاضا در قسمت مجهولی قرار دارد طبق ماده 13 قانون ثبت به پذيرش 
ثبت ششــدانگ مورد تقاضا )139.40 متر مربع( در ازای ســه دانگ مشاع از ششدانگ 

اقدام شود. 

رديف 3-  برابر رأی شــماره 10562 مورخ 1403/06/21 هیأت سوم مالکیت آقای هاشم 
ابرقوئیان به شناسنامه شماره 44723 كدملی 1282368915 فرزند رضا در ششدانگ 
يکباب ساختمان به مساحت 224.91 متر مربع پلاک شماره 307 فرعی از 40 اصلی واقع 
در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان غلامرضا كیقبادی فرزند تقی تأئید 

و محرز گرديده است. شناسه آگهی: 1808384
تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/07/28- تاريخ انتشار نوبت دوم : 1403/08/13

شهرياری - رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان   

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

اگهی نظريه هیات حل اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در حوزه ثبتی آرادان
 1- برابر رای شماره 140360329126002871 مورخ 1403/06/29 صادره از هیئت  قانون 
تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و  بلامعارض آقای نصراله قهرمانی مقدم فرزند   اكبر در 

قســمتی از 2 ســهم مشاع از 35 سهم ششدانگ يک قطعه زمین مزروعی با حق آبه به 
مســاحت12762/05 متر مربع تحت قســمتی  از پلاک 43 فرعی از 82 اصلی واقع در 
آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه موروثی بصورت مع الواسطه از محمد قهرمانی مقدم 

موضوع پرونده كلاسه 14031260004محرز گرديده است.
 مقررات ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  و اراضی فاقد سند مراتب به منظور 
اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی كه اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه ماه اعتراض خود را به اين اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف 
مدت يک ماه از تاريخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. 
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پیش بینی بورس امروز
 بازی بورس با کارت انتخابات آمریکا

بازار ســهام اولین روز کاری هفته را با فضای بی رمق و نوســانی 
سپری کرد. کارشناسان براین باورند، تا زمانی که نتایج انتخابات 
آمریکا مشــخص نشــود، مســیر بورس در وضعیت نوسانی و 
سینوســی ادامه خواهد داشــت. چرا که ســبقت هر کاندیدا از 
دیگری آلارم و هشدار مجزایی را به بازار سرمایه می دهد. حال 
با توجه به این شرایط در راستای پیش بینی بورس امروزیکشنبه 

۱۳ آبان ۱۴۰۳ سهامداران باید به چه نکاتی توجه کنند؟
معامات روز شــنبه ســهم های بزرگ بــازار، در جهت کندل 
معاماتی روز گذشته بسته شد و در پایان بورس، شاخص کل 
بــا رشــد پنــج هزار و ۶9 واحدی که معــادل ۰.۲۵ درصد این 
شــاخص اســت، روبه رو شد. بر این اساس شاخص کل در پایان 
معامات روز سه شــنبه در ســطح دو میلیون و ۶۱ هزار واحدی 

قرار گرفت.
در طرف دیگر، قیمت معامات ســهم های کوچک بازار ســهام 
نیز تغییر خاصی نداشت؛ به طوری که شاخص هم وزن بازار در 
پایان بورس روز شنبه تنها ۳۱ واحد که معادل ۰.۰ درصد این 
شاخص است، افزایش داشت و به سطح ۶۷۰ هزار واحد رسید.

معامات بورس تهران در آینه آمار و ارقام
گفتنی اســت تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز گذشــته، 
حجم معامات را ۱۰.۵ میلیارد برگه ســهم و ارزش معامات 
خرد )ســهام، حق تقدم و صندوق های ســهامی( را چهار هزار و 

۵۶۴ میلیارد تومان نشان می دهد.
پیش بینی بورس امروز

معامات روز شــنبه بازار ســهام در حالت متعادل رو به مثبت 
انجام شد، البته در نیمه دوم میزان فشار عرضه ها شدت یافت. 
باتوجه به اینکه ۷۰ درصد نمادها دیروز در نواحی منفی معامله 
و بسته شدند، می توان نتیجه گرفت حال بورس دیروز چندان 

خوب و تعریفی نبود.
براســاس آمار و ارقام خروج ۱9۸ میلیارد تومانی پول حقیقی 
از بازار ســهام در روز شــنبه، نمی توان برای روز یکشنبه سمت 
و سوی مشخصی را در نظر گرفت. چرا که آمار و داده ها حاکی 

از نوسانی بودن بازار هستند.
مهمان بعدی كاخ سفید كیست؟ ��

کارشناسان براین باورند، تازمانی که نتیجه انتخابات آمریکا در 
تاریخ ســه شــنبه ۵ نوامبر )۱۵ آبان( مشخص نشود، نمی توان 
برای بازار سرمایه روند خاصی را در جهت نزول و یا صعود متصور 
بــود. چــرا که نحــوه سیاســت گذاری میــان دموکرات ها و 
جمهوری خواهــان بــر وضعیت بازارهای مالی اثرگذار اســت.  
براساس نظرسنجی های صورت گرفته، این دو کاندیدا با درصد 
اختاف بسیار کمی در حال رقابت هستند. نتایج یک نظرسنجی 
انجام گرفته توسط روزنامه واشنگتن پست نیز نشان می دهد که 
معاون رئیس جمهوری فعلی یعنی کامالا هریس، در چهار ایالت 

با اختاف جزئی نسبت به رقیب جمهوری خواه پیشتاز است.

همتی:
به خاطر مشکلات اقتصادی شرایط صنعت بیمه 

مطلوب نیست

عبدالناصر همتی در مراسم معارفه مدیرعامل بیمه ایران گفت: 
امروز در آستانه ورود به 9۰ سالگی تأسیس شرکت بیمه ایران 
هســتیم و امیدواریم شــاهد تحولات جدیدی در این صنعت و 

فصل جدیدی در فعالیت های بیمه ایران باشیم.
وی افزود: امروز متاسفانه سهم شرکت بیمه ایران از بازار بیمه 
مطلوب نیســت و مدیران این شــرکت باید تاش کنند تا سهم 

به آنچه که در گذشته بوده است بازگرداند.
سکاندار وزارت اقتصاد خاطرنشان کرد: شرایط اقتصادی امروز 
صنعت بیمه کشور را هم تحت تأثیر قرار داده است. تحریم های 
اقتصادی شرایط خاصی را برای صنعت بیمه و بازار بیمه کشور 
خلق کرده اند اما بخشــی از آن را می توان خنثی و بخش دیگر 

را با تاش و فکر متخصصان برطرف کرد.
همتی گفت: این باور غلط که بیمه ها با پرداخت تعهدات خود 
به مردم کمک می کنند تباه اســت در واقع این شــرکت های 

بیمه ای و بازار بیمه است که به مردم مدیون هستند.
وی ادامه داد: ما در سه سال گذشته شاهد تورم بالای ۴۰ درصد 
بوده ایم در این شرایط طبیعی است که جامعه نتواند بیمه هایی 
ماننــد عمــر و زندگی را برای خود تأمین کند بنابراین به خاطر 
مشکات اقتصادی و پیامدهای آن سهم بیمه های عمر و زندگی 

از سبد بیمه و حق بیمه تولیدی مطلوب نیست.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: همکاران ما در بیمه مرکزی 
باید تاش کنند که شــرکت های بیمه ســودآور شوند. در اصل 
شرکت های بیمه باید سودآوری داشته باشند تا صنعت و بازار 

بیمه رشد کند.
همتی اظهار کرد: نظارت بیمه مرکزی باید به شکلی باشد که 
به صورت فنی در نرخ گزاری ها نظارت داشته باشد. شرکت های 

بیمه ای نیز نباید به رقابت های غلط بپردازند.

تالار

سید محمدجواد میرطاهر، نایب رییس هیات مدیره 
بورس اوراق بهادار تهران جزییات موثر بر بازار سرمایه، 
در لایحه بودجه ۱۴۰۴ را، زیر ذره بین نقد کارشناسی 

برد و تحلیل کرد.
در ادامــه نظرخواهــی از صاحبنظران بورس درباره 
اثرات لایحه بودجه ۱۴۰۴ بر بازار ســرمایه، »ســید 
محمدجــواد میرطاهــر«، نایب رییس هیات مدیره 
شــرکت بورس اوراق بهادار تهران در گفتگو با ســنا 
پیشــنهادهایی را برای اصاح برخی بندهای مدنظر 
در لایحــه بودجه ســال آینده ارایــه داد که در ادامه 

می خوانید:
 از نظر شــما كدام يک از موارد مطرح شــده در  ��

لايحه بودجه 1404 به عنوان مهم ترين نکات مثبت 
و تاثیرگذار بر بازار سرمايه محسوب می شوند؟

در لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ "منابع هدفمندی" به 
درآمدهای ناشــی از واگذاری دارایی های سرمایه ای 
و "مصارف هدفمندی" به جمع هزینه ها اضافه شده، 
هم چنین موارد فرابودجه ای مانند تحویل نفت خام 
به برخی دســتگاه ها نیز وارد ردیف های بودجه شده 
و در ردیــف تملک دارایی های ســرمایه ای یا همان 
بودجه عمرانی درج شده است، این اقدام می تواند به 
شــفاف و واقعی  شدن ارقام بودجه ، به ویژه محاسبه 
کســری بودجه، کمک چشمگیری کند. برای مثال، 
مطابق با ارقام مندرج در قانون بودجه ســال ۱۴۰۳، 
کسری تراز عملیاتی کشور یعنی تفاضل درآمدها و 
هزینه های دولت، حدود ۲۸۰ هزار میلیارد تومان بود 
امــا ایــن رقم به واســطه در نظر نگرفتن کســری 
هدفمندی یارانه ها و اقام فرابودجه ای به شدت کمتر 
از مقدار واقعی آن بود. رقم کسری تراز عملیاتی سال 
۱۴۰۴ با احتســاب موارد ذکر شــده بیش از ۱.۸۰۰ 
هزار میلیارد تومان برآورد می شــود، البته باید توجه 
داشــت که رشد کسری تراز عملیاتی ناشی از اضافه 
شدن مصارف هدفمندی به ردیف هزینه های طرف 
مصارف بودجه اســت، در حالی که منابع هدفمندی 
به ردیف درآمدها در طرف مصارف افزوده نشده و در 
ردیف واگذاری دارایی های ســرمایه ای منظور شده 
که به رشــد مازاد تراز ســرمایه ای بودجه منجر شده 
است. نکته مثبت دیگر، تاش سازمان برنامه و بودجه 
برای انطباق لایحه با احکام برنامه هفتم پیشــرفت 

بوده اســت. برای مثال در انطباق با ماده ۲۴ برنامه 
هفتم پیشرفت، سقف مجاز تضامین دولتی درلایحه 
درج شده یا در انطباق با ماده ۱۰ برنامه هفتم مبلغ 
۲۰۰ هــزار میلیارد تومان برای اوراق بهادارســازی 
بدهی دولت به بانک ها پیش بینی شده است. مرتبط 
کردن درصد افزایش حقوق کارکنان به قانون جوانی 
جمعیــت، در نظــر گرفتن ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
برای تسویه بدهی دولت از طریق واگذاری اموال در 
لایحه بودجه و کاهش درآمدهای ناشی از واگذاری 
امــوال منقول و غیرمنقول از ۶۲ هزار میلیارد تومان 
به ۲۵ هزار میلیارد تومان که به واقع بینانه تر شــدن 
لایحــه کمک می کند، از دیگــر نکات مثبت لایحه 

بودجه امسال است.
 در كنــار موارد مثبت لايحه بودجه 1402، بهتر  ��

اســت چه نکاتی در لايحه بودجه سال آينده مورد 
اصلاح قرار بگیرند تا بتوان شــاهد تاثیر مثبت آن 

در روند بازار سرمايه باشیم؟
یکی از نقاط ضعف لایحه بودجه ۱۴۰۴ ، نبود امکان 
مقایسه دقیق ارقام مندرج درلایحه بودجه سال آینده 
با قانون بودجه امسال است، چنان که ارقام مربوط به 
طــرف مصارف پس از تغییر نحوه گزارش دهی برای 
ســال ۱۴۰۳ نامشخص است. هم چنین، آن طور که 
از مندرجات ذکر شده در لایحه برمی آید، ارقام اصاح 
شــده برای این ســال در طرف منابع نیز صرفاً شامل 
منابــع هدفمنــدی یارانه ها اســت و ســایر اقام 
فرابودجه ای را شــامل نمی شود، این بدان معنا است 
که امکان مقایســه دقیق لایحه بودجه با قانون سال 
قبل میسر نیست. نکته حائز اهمیت دیگر، درج نشدن 
جزئیات طرف مصارف بودجه اســت، در واقع به جز 
ذکر برخی موارد ذیل جدول یک، مشــخص نیست 
که حدود ۴.۱۰۰ هزار میلیارد تومان در نظر گرفته 
شده در ردیف هزینه ها دقیقاً صرف چه اموری خواهد 
شد. استقراض ۵۴۱ هزار میلیارد تومانی از صندوق 
توسعه ملی و پرداخت نشدن ۲۸ واحد درصد از سهم 

ایــن صندوق از کل فــروش نفت، دیگر نکته نگران 
کننده درلایحه بودجه ۱۴۰۴ است، درست است که 
ایــن رقم به عنوان بدهــی دولت به صندوق منظور 
می شــود اما تجربه نشــان داده بازگشت این مبلغ به 

منابع صندوق، بسیار بعید است.
به هر حال استفاده دولت از نفت به عنوان یک ثروت 
بین نسلی برای پوشش هزینه های جاری به معنای 
محروم ساختن نسل های آینده کشور از این موهبت 
خدادادی اســت، در عین حال باید توجه داشــت که 
منابع صندوق توســعه باید صرف توســعه و عمران 
کشــور شود و هزینه کرد آن در بودجه های سنواتی 
نادرســت اســت. هم چنین، مطابق ارقام مندرج در 
لایحــه از مجموع ۵.9۸۸ هزار میلیارد تومان منابع 
عمومــی بودجه، ۱.۵9۸ هزار میلیارد تومان متعلق 
بــه درآمدهــای حاصل از فروش نفت و فرآورده های 
نفتی بوده که به معنای سهم ۲۶.۶ درصدی نفت از 
بودجه است؛ اما با در نظر گرفتن استقراض دولت از 
صندوق توســعه، ســهم نفت از کل بودجه به ۳۵.۷ 
درصد می رسد که وابستگی بودجه به نفت را تشدید 
می کند. موضوع حائز اهمیت دیگر، حجم بالای انتشار 
اوراق در ســال آینده اســت، دولت برای سال آینده 
۷۰۰ هزارمیلیارد تومان انتشــار اوراق در نظرگرفته 
که در قیاس با سال جاری ۱۷۵ درصد رشد رانشان 
می دهد، این امر می تواند فشار بر نرخ بهره را در سال 
آینــده افزایــش دهد. به هر حال اکنون اقتصاد ایران 
نیز به دلیل بالا بودن نرخ بهره با چالش های متعددی 
روبه رو اســت و به نظر می رســد دولت باید برای رفع 
ایــن چالش ها از اقداماتی که باعث فشــار بر نرخ ها 
می شود، اجتناب کند. در عین حال باید توجه داشت 
در حالی که درنظر گرفتن ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
بابت تسویه بدهی دولت از طریق واگذاری اموال امری 
مثبت است، اما شکل اجرای آن می تواند آن را به یک 
نکته منفی تبدیل کند. در واقع برخی تجربیات مشابه 
قبلــی به واگذاری شــرکت های ضــررده به تأمین 

اجتماعی یا واگذاری اموال به چند برابر قیمت ذاتی 
منجر شده که طبعاً به زیان سازمان تامین اجتماعی 
بوده اســت، بنابراین بهتر است سازوکاری برای این 
امر درنظرگرفته شود تا منافع بازنشستگان با تهدید 
مواجه نشــود. در بخش مفروضات لایحه بودجه نیز 
برخی موارد ذکر نشده است، برای مثال برخاف سال 
قبل به میزان صادرات نفت خام اشــاره نشــده یا نرخ 
دقیق تسعیر ارز کالاهای اساسی مشخص نیست که 
به نظر می رســد، لازم اســت این مــوارد به جدول 

مفروضات اضافه شود.
تعداد زيادی از كارشناســان معتقدند كه لايحه  ��

بودجه پس از چند ســال به صورت انبساطی بسته 
شده اســت، از نظر شما اين موضوع تا چه میزان 

می تواند بر روند بازار سرمايه تاثیرگذار باشد؟
نگاه اولیه به لایحه از رشد ۶۸ درصدی بودجه حکایت 
دارد؛ با این حال چنان که پیش تر اشاره شد باتوجه 
به در نظر نگرفتن اقام فرابودجه ای در ارقام ســال 
۱۴۰۳، این درصد رشد شاید چندان دقیق نباشد اما 
بنابر اظهارات رییس سازمان برنامه و بودجه، بودجه 
عمرانی کشور با ۴۰ درصد رشد مواجه شده که کمی 

از تورم بیشتر و نکته مثبتی محسوب می شود.
در واقع، رقم بودجه عمرانی در قانون بودجه ســال 
قبــل ۴۰۰ هزار میلیارد تومان و رقم بودجه عمرانی 
در لایحه بودجه امســال بدون احتســاب نفت خام 
تحویلی به نیروهای مسلح و سایر دستگاه حدود ۵۶۰ 
هزار میلیارد تومان اســت که از رشــد ۴۰ درصدی 
بودجه عمرانی حکایت دارد.با این حال انبساط بودجه 
دولت در غیاب سیاســت های پولی هماهنگ مانند 
کاهش نرخ بهره نمی تواند به تنهایی بر روند بازار موثر 
باشــد. بخشی از منابع این بودجه انبساطی از طریق 
رشد ۱۷۵ درصدی اوراق تامین شده ، همچنین این 
بودجه با رشد ۳9 درصدی درآمدهای مالیاتی همراه 
بوده است. تلفیق این مسئله با افزایش ۱۰۰ درصدی 
ســقف معافیت های مالیاتی درآمد اشخاص حقیقی 
می توانــد به معنای تــاش دولت برای افزایش اخذ 
مالیات از شرکت ها باشد، هرچند نرخ مالیات بر درآمد 
برای شرکت های پذیرفته شده در بورس و فرابورس 
با کاهش ۵ درصدی همراه بوده که این امر به عنوان 

نکته ای مثبت تلقی می شود.

نایب رییس هیات مدیره شرکت بورس اوراق بهادار تهران تحلیل کرد 

بودجه ۱۴۰۴ زیر ذره بین بازار سرمایه

محرک مهم بازار سرمایه

یکــی از مهم ترین فاکتورها و مفروضاتی 
که بر بازار ســرمایه تأثیر می گذارد، نرخ 

دلار نیما است.
افزایش این نرخ برشرکت های دلارمحور 
و صادراتی، ســبب افزایش فروش ریالی 
آنها می شود که رشد سود ریالی آنها را در 
پــی خواهد داشــت. از جملــه مهم ترین 
کاربردهــا و نتایج این افزایش، می توان به 

کاهش P/E بازارسرمایه اشاره کرد.
بازار سهام برای رشد نیازمند محرک های 
مختلفی اســت؛ یکی از محرک های مهم 
ایــن بازار برای صعود، افزایش قیمت دلار 
نیما است. اما در کنار آن باید به نرخ بهره 

)نرخ سود بدون ریسک( نیز توجه داشت.
برای تشــخیص روند بــورس باید این دو 
پارامتر را با یکدیگر بررسی کرد. تا زمانی 
که نرخ بهره از سوی بانک مرکزی در اعداد 
بالای ۳۰ درصد ادامه دار باشــد، نمی توان 
برای رشد بازار سرمایه تنها به افزایش نرخ 

نیما اکتفا کرد.
اگــر نگاهــی به پارامترهــای اقتصادی و 
بنیادی کشور بیاندازیم، می توان هدف ۵۸ 

هزار تومان را برای نرخ نیما متصور شد.
البته در کنار این مســائل، رشــد چند روز 

گذشــته نرخ بازار آزاد نیز بی تأثیر نیست. 
چرا که در حال حاضر گپ قیمتی نســبتاً 

بزرگی میان این دو ارز وجود دارد.
طبق آمار و بررسی های تحقیقاتی، هر یک 
درصــد رشــد نرخ نیما، بــه میزان ۱.۲۵ 
درصــد ســودآوری صنایــع را افزایش 

می دهد.
چنانچه عدد ۵۸ هزار تومان را برای سقف 
نرخ نیما تا پایان سال در نظر بگیریم، این 
رشــد تأثیر بســزایی بر صنایع دلاری و 

صادرکننده خواهد داشت.

آراد پورکار 
کارشناس بازار سرمایه
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اگرچه بازار 
سرمایه از هفته 

گذشته 
سبزپوش شد 

ولی باید دید در 
این سال ها چه 
اتفاقی افتاد که 

بازار با افت 
روبرو شد. گاز و 

برق صنایع، 
نبود مدیریت 

صحیح، کسری 
بودجه، فروش 

اوراق دولتی 
و... برخی از 

عواملی 
هستند که 

باعث شده اند 
تا بازار سرمایه 

جذابیت زیادی 
نداشته باشد و 

حاشیه سود 
شرکت ها نیز، 

به شدت 
کاهش پیدا 

کند.

لی
 ما

زار
با

شاخص کل بازار سرمایه در روز شنبه ۱۲ آبان ماه 
۱۴۰۳ افزایشی بود؛ به طوری که در پایان معامات، 
حدود یک ســوم نمادها در محــدوده مثبت قرار 
گرفتند و گروه فلزات اساســی نیز، بیشترین ورود 
پول را داشــت. بازدهی شــاخص کل ۰/۲۵ صدم 
درصد مثبت بود و با ۵ هزار واحد افزایش، عدد ۲ 
میلیون و ۶۱ هزار و ۲۰۰ واحد را ثبت کرد و عدد 
شاخص کل هم وزن نیز، ۶۷۰ هزار و ۴۰۰ واحد و 
تقریبــاً بدون تغییر بود و شــاهد حدود ۳۰ واحد 
افزایش بودیم. ارزش معامات خُرد روز گذشته به 
۴ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان رسید و برآیند خرید 
و فروش افراد حقیقی، خروج ۲۰۰ میلیارد تومان 

پول را از ســهام نشــان می داد. »ذوب«، »فولاد«، 
»شــپنا« و »وبملت« نمادهای پرُتراکنش بودند و 
»فــولاد«، »فملی«، »نوری« و »شــپدیس« نیز، 
بیشــترین تأثیر مثبت بر شــاخص را داشــتند و 
بیشــترین تأثیــر منفی هم، مربــوط به نمادهای 
»کچاد«، »شــپنا«، »کگل« و »فارس« بود. دیروز 
شــاهد بازار نوســانی بودیم و ابتدا، تقاضا برتری 
داشــت ولی به تدریج، عرضه ها بیشــتر شدند و در 
پایان معامات حدود ۳۰ درصد نمادها در محدوده 

مثبت قرار گرفتند.
 محمدصادق میرزایی، تحلیلگر مالی در گفتگو با 
»نقش اقتصاد« در خصوص روند بازار ســرمایه تا 
پایان سال ۱۴۰۳ بیان کرد: اگرچه بازار سرمایه از 
هفته گذشــته ســبزپوش شد ولی باید دید در این 
ســال ها چه اتفاقی افتاد که بازار با افت روبرو شــد. 
گاز و برق صنایع، نبود مدیریت صحیح، کســری 
بودجــه، فــروش اوراق دولتی و... برخی از عواملی 
هســتند که باعث شده اند تا بازار سرمایه جذابیت 
زیادی نداشــته باشد و حاشیه سود شرکت ها نیز، 
به شدت کاهش پیدا کند که دلیل آن، نبود مدیریت 
صحیــح منابــع و همچنین، نبــود تصمیم گیری 
درســت در مســائل اقتصادی به ویژه در خصوص 
مباحــث مالی شــرکت ها بــوده و درواقع، همین 
موضوع باعث شــده اســت تا به نوعی، فرار سرمایه 

رخ دهد.
ایــن تحلیلگــر مالی گفت: عاوه بر این عواملی که 
به آن ها اشاره کردم، ریسک های موجود در منطقه 
و درگیرهایی که رخ دادند باعث افزایش ریسک های 
سیســتماتیک شدند و به ریزش های بازار سرمایه 
دامن زدند و باعث شدند تا حاشیه سود شرکت ها 
جذاب نباشد و همچنین، ریسک ها بالا باشند و در 
بخــش دولتی مســائل اقتصــادی تصمیم گیری 
درســتی وجود نداشــته باشــد و همین موضوع، 
بستری برای بازارهای موازی مثل طا و دلار فراهم 
کرد تا آن ها رشد کنند و فرار سرمایه از بورس رخ 

داد و به سمت بازار ارز و طا کشیده شد. 
محمدصادق میرزایی با اشــاره به تأثیر انتخابات 

آمریکا بر اقتصاد ایران تأکید کرد: سیاســت های 
آمریــکا، سیاســت های سیســتمی هســتند و 
تصمیم گیری هــا را سیســتم می گیــرد؛ نه فرد. 
بنابرایــن انتخــاب ترامپ یا هریــس می تواند در 
کوتاه مــدت بــر بازارها اثر بگذارد. اما روند اصلی را 
داده هــای اقتصادی و سیاســت های کان تعیین 
می کنند که در این صورت، تغییر محسوســی در 
آن ایجاد نمی شود؛  بنابراین همین روند ادامه پیدا 
می کنــد؛ مگــر این که اتفاق خاصی بیفتد. به طور 
مثال؛ قرار باشد توافق جامعی رخ دهد و سرمایه گذار 
خارجی جذب شــود و تغییرات چشــمگیری در 
زیرساخت های صنایع به وجود بیاید و فارغ از آن، 
تصمیم گیری پولی - مالی بدرستی صورت بگیرد 
کــه این اتفاق ها باعث می شــوند تا وضعیت بازار 
ســرمایه بهتر شــود. این تحلیلگر مالی با اشاره به 
شــیوه مناســب ســرمایه گذاری افراد در شرایط 
اقتصادی فعلی تصریح کرد: بنده پیشنهاد می کنم 
با توجه به این که در شــرایط خاورمیانه هســتیم و 
این اواخر، تنش ها وجود داشــته اند و از آن جایی 
که تا توافق جامعی حاصل نشود تنش ها ادامه دار 
خواهنــد بــود بهتر اســت که تا ۵۰ درصد ســبد 
سرمایه گذاری به صندوق های طا اختصاص داده 
شود؛ چراکه نه تنها شرایط امنیت نگهداری دارند 

بلکه معاف از مالیات هستند و در کنار بازارگردانی 
جذابی که دارند ســبدگردانی مناسبی می شوند و 
این می تواند خیلی خوب باشــد. در نتیجه، افراد 
می تواننــد حداقل، ۵۰ درصد پورتفوی خود را به 

صندوق های طا اختصاص دهند.
محمدصادق میرزایی با اشاره به سرمایه گذاری در 
نقره خاطرنشان کرد: توصیه به خرید نقره فیزیکی 
نمی کنم و طای فیزیکی برای خرید مناسب است 
به ویژه طای آب شــده و شــمش های شرکتی اما 
نقره فیزیکی مناسب نیست. به همین دلیل، منتظر 
هســتیم تا صندوق های نقره در بورس راه اندازی 
شــوند کــه بتوانیــم روی صندوق هــای نقــره 
ســرمایه گذاری کنیم و در بورس، سرمایه گذاری 
غیرمستقیم روی نقره انجام شود که این می تواند 
بهترین نوع ســرمایه گذاری در زمینه نقره باشد و 
عاوه بر این، دوستانی که در آتی نقره فعال هستند، 
می تواننــد به فعالیت خــود ادامه دهند و این هم 
می تواند جذاب باشــد. اما آمدن صندوق های نقره 
در بورس باعث می شــوند که در معامات نقره و 
گواهی های نقره نیز، شــاهد رونق باشــیم که این 
موضــوع هم، می تواند به جذابیت بازار نقره کمک 
کنــد ولــی نقره فیزیکی به علت نقش شــوندگی 

پایینی که دارد اصاً توصیه نمی شود.

مهِردخت میرزایی
روزنامه نگار

تأثیر کوتاه مدت 
انتخابات 
آمریکا بر 
بورس ایران 

يک تحلیلگر مالی در گفتگو با 
»نقش اقتصاد« به تأثیر كوتاه مدت 
انتخابات آمريکا بر بورس ايران 
پرداخت

مصطفی نیکخواه
روزنامه نگار



شهردار رشت در آیین رونمایی از پوستر سومین رویداد هنری جنگل بارانی:
میرزا کوچک خان جنگلی نماد رشت و گیلان است

نقــش اقتصاد- گیـــلان- 
منکوئی: شــهردار رشــت با 
تاکیــد بــر لــزوم تبیین و 
واکاوی شــخصیت میــرزا 
کوچک خان جنگلی گفت: 
انتقــال فرهنگ و ســبک 
زندگی نهضت جنگل با ابزار 

هنری اثرگذارتر است.
رحیم شــوقی در مراســم رونمایی از پوستر سومین رویداد هنری جنگل 
بارانی با هدف گرامیداشت شخصیت میرزا کوچک خان جنگلی در رشت 
اظهار کرد: میرزا کوچک خان جنگلی نماد رشــت و گیان اســت و باید 

ویژه مورد توجه و تبیین قرار گیرد.
شــهردار رشــت با تاکید بر لزوم تبیین و واکاوی شخصیت میرزا کوچک 
خان جنگلی بیان کرد: روحانی مجاهد شهید میرزا کوچک خان جنگلی 
افتخار بزرگی برای ایران و گیان اســت. شــوقی با بیان اینکه همشهری 
میرزا بودن وظیفه ما را سنگین می کند، گفت: شخصیت پردازی و معرفی 
الگوی ناب میرزاکوچک خان و نهضت تاریخی سردار جنگل باید هر سال 

پر رنگ تر از گذشته باشد.
وی با اشــاره به برگزاری رویداد هنری جنگل بارانی در رشــت افزود: آثار 
هنری برای شخصیت پردازی مفاخر تاثیرگذاری بیشتری نسبت به سایر 
فعالیت دارند. شهردار رشت با بیان اینکه نسل جوان امروز تشنه معرفت 
شناســی میرزا کوچک هســتند، گفت: انتقال فرهنگ و ســبک زندگی 

نهضت جنگل از دریچه هنر اثرگذارتر است.

مدیرکل امور مالیاتی استان ایلام تأکید کرد:
امکان افزایش کارایی سازمانی با انضباط اداری

نقش اقتصــاد- ايلام- براری: 
مدیرکل امور مالیاتی استان 
ایــام در جلســه هفتگی 
شورای اداری بر اهمیت نظم 
اداری، نظــارت مســتمر و 
مقابله بــا فرارهای مالیاتی 
تأکید کرد.به گزارش روابط 
عمومــی اداره کل امــور 

مالیاتی استان ایام در این جلسه عزیزاله عباس پور، نظم و انضباط اداری 
را پایه اعتمادســازی و افزایش کارایی ســازمانی دانست و گفت: نظم در 
عملکرد، تصویر مثبتی از سازمان نزد مردم ایجاد می کند.وی همچنین 
نظارت و بازرسی مستمر بر واحدها را از الزامات مدیریت مالیاتی برشمرد 
و گفت: رسیدگی به موقع پرونده های مالیاتی به ویژه پرونده های مهم در 
اولویت است و مکاتبات اداری باید بدون تأخیر پاسخ داده شود.عباس پور 
همچنین به روزرســانی دانش مالیاتی همکاران و رعایت دقیق قوانین را 
خواســتار شــد و با اشاره به اهمیت مقابله با فرارهای مالیاتی، بر تجمیع 
اطاعات و اجرای مفاد قانونی در خصوص کارت های بازرگانی تأکید کرد.
گفتنی اســت جلســه هفتگی شورای اداری اداره کل امور مالیاتی استان 
ایام طبق روال یکشــنبه ها با حضور مدیرکل و رؤســای ادارات استان و 

شهرستان ها برگزار شد.

بازدید از فرودگاه شهرکرد توسط دانش آموزان 
دبستان حاج عباس صفرپور

نقش اقتصاد- چهارمحال و 
بختیاری- زهـرا مصطفوی: 
دانش آموزان دبستان حاج 
عباس صفرپــور بالبیک 
گفتن به فرمایشــات مقام 
معظــم رهبــری درباره 
موضع جمهوری اسامی 
نسبت به اسرائیل و با تکیه 

برتعالیم اســام که کرامت انســان یکی از ســرلوحه های آن است و 
کشتن یک انسان بی گناه در آن مشابه قتل همه انسان ها به شماره 
می رود مبارزه با پدیده شیطان تروریسم را تکلیفی تخلف ناپذیر برای 
خود می دانستند و در راه این مبارزه بزرگ رابا قدرت ادامه خواهند 
داد به بازدید از فرودگاه شهرکرد رفتند و با شعار مرگ بر اسرائیل و 
مرگ بر آمریکا خشم خود را از این قوم های کودک کش ابراز کردند. 
آن ها با حضور در فرودگاه به دنیا ثابت کردند که همیشــه آســمان 
ایران امن خواهد بود و حاحفظان امنیت کشــور آماده هســتند تا با 
دشمنان مبارزه کنند. آقای الیاسی کارشناس ایمنی و زمینی فرودگاه 
شــهرکرد ضمــن خوش آمد گویی به دانــش آموزان روال کاری در 
فرودگاه را برای آنها تشریح کردند و سپس به سؤالات دانش آموزان 

پاسخ دادند.

آماده سازی شهر قیامدشت برای برگزاری تجمع 
ضد صهیونیستی و راهپیمایی ۱۳ آبان

نقش اقتصاد – قیامدشــت – 
علی كیوانی: بنابر اعام ستاد 
برگزاری مراسم یوم الله ۱۳ 
آبان بخــش خاوران، توقف 
خــودرو در طــول مســیر 
راهپیمایی روز یکشــنبه، از 
ساعت ۶ صبح تا پایان مراسم 
راهپیمایی ممنوع می باشد.

راهپیمایی ۱۳ آبان امسال شهر قیامدشت از مقابل مسجد جامع 
الزهــرا )س( آغــاز و راهپیمایان پس از طی خیابانهای شــهید 
 بهشــتی، شــهدای قیامدشــت، حضرت ولیعصر )عج(، امام 
خمینی )ره( و آزادی در جوار یادمان شهدای گمنام در بوستان 
آزادی تجمع نموده و با قرائت قطعنامه پایانی، ضمن گرامیداشت 
روز دانش آموز، خشم و انزجار خود را از استکبار جهانی و رژیم 
صهیونیستی اعام و بر تداوم راه شهیدان جبهه مقاومت تاکید 

خواهند کرد.

برگزاری مانور ترکیبی پدافند غیرعامل و مدیریت بحران در انبار نفت سردار شهید قاسم سلیمانی شهرکرد
همزمان با هفته پدافند غیرعامل صورت پذيرفت؛

معرفی ۱۶ ساختگاه جدید برای احداث نیروگاه مقیاس کوچک در گیلان

نقــش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: به گزارش روابط 
عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه چهار محال و 
بختیــاری نهم آبان ماه امســال مقــارن با هفته پدافند غیر عامل به 
منظور آمادگی هر چه بیشتر در شرایط مختلف عملیاتی مانور ترکیبی 
این منطقه با حضور علی محمد لطیفی معاون سامت سازمان پدافند 
غیرعامل کشور، ساسان تیموری مدیر منطقه چهارمحال وبختیاری، 
جهانبخش سلیمیان مدیر عامل شرکت گاز استان و رؤسای مناطق 
معین لرســتان، اصفهان، خوزستان و کهگیلویه و بویر احمد برگزار 

شد.
در این مانور محســن حســین میرزایی معاون سیاســی، امنیتی و 
 اجتماعــی اســتاندار، اعضــای مدیریت بحران اســتان و محمود 
شمســی پور رییس اورژانس، مســعود مثنوی مدیر عامل جمعیت 
هال احمر اســتان و روسای آتش نشانی شهرستان های شهرکرد و 

فرخشهر نیز حضور داشتند. 
افزایش توانمندیهای عملیاتی کارکنان انبار نفت برای حفظ آمادگی 
پدافندی در شرایط اضطرار، ارتقای سطح ایمنی تأسیسات به منظور 

اجرای فرآیندهای مقابله در حوادث غیر مترقبه درون و برون سازمانی 
از اهداف برگزاری مانور پدافند غیر عامل و مدیریت بحران اســت و 
هر ساله در تأسیسات انبار نفت منطقه به منظور آمادگی نیروهای 

عملیاتی در مواجهه با شرایط اضطرار برگزار می شود.
جمعیت هال احمر مرکز فوریتهای پزشکی اورژانس استان و سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرکرد و فرخشهر و گروه ویژه چک 

و خنثی )EOD( مشارکتی فعال در این مانور داشتند.
 مانور ترکیبی در پنج مرحله اجرای شرایط اضطرار، قطع سیستم 
ویندوزی انبار نفت براثر حمله سایبری، قطع برق انبار بر اثر حمله 
خرابکارانــه، بروز نقص فنی در تجهیزات تأمین برق اضطراری، گاز 
گرفتگی در حین لایروبی مخزن و اطفای حریق فرضی مخزن وخنثی 
ســازی بمــب فرضی، عملیات امــداد و نجات مصدومان در ارتفاع و 
فضای معلق، راپل و آرگو دیگر مراحل از ســوی گروههای حرفه ای 
این سازمانها در کنار کارکنان ایمنی و آتش نشانی و عملیاتی منطقه 

انجام شد.
در نشســت پایانی مســئولان حاضر در مانور پس از مشاهده عینی 
مراحل انجام شده با بیان دیدگاه های تخصصی، نحوه اجرای مانور 

را ارزیابی کردند.
ساسان تیموری مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
چهار محال و بختیاری نیز در این آیین با شــرح عملکرد منطقه در 
حوزه پدافند غیر عامل از حضور کارکنان سازمانهای مشارکت کننده 
و مدیران و نمایندگان مناطق نفتی همجوار تشکر و قدردانی کرد.

نقــش اقتصــاد- گیلان- منکوئی: معاون بــرق منطقه ای گیان گفت: 
ساختگاه های جدید مجوزدار برای احداث نیروگاه های مولد مقیاس 

کوچک از سوی شرکت برق منطقه ای گیان آماده و معرفی شدند.
»محمد افتخاری« معاون طرح و توسعه شرکت برق منطقه ای گیان 
با اشــاره به نقاط اولویت دار حوزه برق منطقه ای گیان جهت صدور 
مجوز ســاخت نیروگاه گفت: پســت های لاهیجــان ۱، لاهیجان ۲، 
چمخاله، سیار رودبنه، مقدم، قلی پور، طالقانی، رشت ۱، جنوب رشت، 
رشت شمالی، معلم، اسالم، کاویان، آستارا، شهرک صنعتی سپیدرود 
و شــهرک صنعتی صومعه ســرا از جمله ۱۶ پســت برق شرکت برق 
منطقه ای گیان می باشــند که ساختگاه های اولویت دار برای احداث 
نیــروگاه مولد مقیاس کوچک می باشــند.وی افــزود: با احداث این 

نیروگاه ها، ۱۸۶ مگاوات به ظرفیت تولید برق اســتان افزوده خواهد 
شــد که در زمان اوج بار شــبکه برق می تواند به تأمین برق مشترکان 
کمک شــایانی نماید.افتخاری با بیان اینکه احداث نیروگاه های مولد 
مقیاس کوچک می تواند راه حل مناسبی برای برون رفت از ناپایداری 
شــبکه برق باشــد، گفت: شرکت برق منطقه ای گیان آمادگی کامل 
برای حمایت و همکاری با سرمایه گذاران داوطلب و عاقه مند جهت 
احداث نیروگاه های مولد مقیاس کوچک در پست های مربوطه را دارد 
و از هیچ تاش و کوششی دریغ نخواهد کرد.گفتنی است که در حال 
حاضــر ۳ نیــروگاه مولــد مقیاس کوچک در اســتان گیان در حال 
بهره بــرداری بــوده و عملیات اجرایی ۵ نیروگاه دیگر از این نوع نیز در 

مناطق مختلف جغرافیایی استان آغاز گردیده است.

معاون فرهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان خبرداد:
برگزاری ۱۲۰ برنامه طی هفته کتاب در آذربایجان غربی

نقش اقتصاد- آذربايجان غربی: معاون فرهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اســامی آذربایجان غربی گفت: ۱۲۰ برنامه طی هفته کتاب در اســتان 

برگزار می شود.
پیروز قادری شــنبه ۱۲ آبان ماه در اولین جلســه ســتاد اجرایی سی و 
دومین دوره هفته کتاب اســتان گفت: ســی و دومین دوره هفته کتاب 
جمهوری اسامی ایران از ۲۳ لغایت ۳۰ آبان ماه در استان همزمان با 
کل کشور با اجرای برنامه های متنوع در حوزه کتاب و کتابخوانی برگزار 

می شود.
وی افزود: این برنامه ها با اهداف توجه به روســتاها، بهره گیری از تمام 
ظرفیت های شــهرها از جمله نهادها و ادارات مختلف و توجه ویژه به 
مساجد، تمرکز ویژه بر برنامه های ترویجی مرتبط با کودکان، توجه به 

خادمان کتاب و اهالی قلم با هدف تکریم از ایشان برگزار خواهد شد.
قادری ادامه داد: توجه به مردم محور فعالیت های کتاب و کتابخوانی از 
دیگــر اهــداف هفته کتاب اســت و تقدیر از ناشــران فعــال، بازدید از 

کتاب فروشــی ها، اهدای کتاب به مدارس روستایی از دیگر برنامه های 
پیش بینی شــده برای این هفته است.یوســف پیربداقی، رئیس خانه 
مطبوعات آذربایجان غربی نیز در این جلســه گفت: ابتدا باید موضوع 
کتاب آسیب شناســی شود و لازم است برنامه های جامعی برای توسعه 
خواندن و ارتقای مطالعه در جامعه طراحی و اجرا شــود.وی افزود: ما 
مسئولانی داریم که متن سخنرانی خود را از روی موبایل می خوانند و 
حتی این موضوع یکی از عوامل ضد ترویج قلم و کتابخوانی است.پیربداقی 
ادامه داد: دومین مسئله نوآوری و خاقیت در حوزه کتاب و کتابخوانی 

است و در این راستا باید ذائقه شناسی صورت گیرد.
وی با بیان اینکه کتاب عامل پیوند مردم با فرهنگ حاکم بر جامعه است، 
گفت: همچنین متاســفانه ما در موضوع معرفی کتاب مشــکل داریم و 

کتاب ها باید جذابیت لازم را برای مخاطب داشته باشد.
پیربداقی بیان کرد: کتاب ماندگار اســت و یکی از عوامل اصلی انتقال 

فرهنگ به نسل های آینده است.

رویداد

معاون طرح و توسعه شركت برق منطقه ای گیلان خبر داد:
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استاندار بر 
اهمیت توسعه 
کیفی نظارت 
استاندارد بر 
بخش های 
مختلف تولید و 
صنعت تأکید کرد 
واستاندارد را 
عامل کلیدی 
تضمین و ارتقای 
کیفیت، توسعه 
سلامت و حفظ 
محیط زیست 
عنوان نمود و 
رعایت دقیق 
الزامات سازمان 
ملی استاندارد را 
لازمه توسعه 
محور شدن 
سیاست های 
اقتصادی و 
پیشرفت صنعت، 
توصیف نمود
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نقش اقتصاد- كرمانشاه- ناهید ويسی: مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق اســتان کرمانشاه گفت: همزمان با 
فرا رسیدن هفته پدافند غیرعامل سیزدهمین رزمایش 
سراســری کنتــرل آمــاده بــه کاری مولدهای برق 
اضطراری در سال ۱۴۰۳ در مراکز اباغ شده از سوی 
شرکت توانیر و در مدیریت توزیع برق استان کرمانشاه 

انجام شد.
 مهندس محمد مرادی اظهارداشــت: ســیزدهمین 
رزمایش سراسری ارزیابی آماده به کاری مولدهای برق 

اضطراری مراکز حساس و مهم همزمان با سراسر کشور 
در مرکز پایش و راهبری برق شــرکت توزیع نیروی 
برق استان کرمانشاه و با حضور مهندس رسول مجد 
مدیرکل پدافند غیرعامل اســتانداری کرمانشــاه با 

موفقیت اجرا شد.
وی گفــت: ارتقا و افزایش قدرت بازدارندگی بهترین 
شیوه برای مقابله با تهدیدات است و پدافند غیرعامل 
اثر بخش ترین روش دفاعی اســت که ضمن کاهش 
آســیب پذیری زیرســاخت های ملی و مراکز حیاتی 

حساس و مهم، پایداری ملی را نیز به همراه دارد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه 
پدافنــد غیــر عامل را به عنــوان یکی از موثرترین و 
پایدارترین روش های دفاع در مقابل تهدیدات حوزه 
انرژی مطرح کرد و گفت: پایدارسازی زیرساخت ها 
در حــوزه انرژی و تولید علــم در پدافند غیرعامل، 
کاهش آســیب پذیری زیرساخت های این صنعت 
مهم در مقابله با حوادث و تهدیدات را به دنبال خواهد 

داشت.

همزمان با سراسر کشور صورت پذیرفت؛

برگزاری سیزدهمین رزمایش کشوری کنترل آماده به کاری مولدهای برق اضطراری در برق استان کرمانشاه

معرفی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری به عنوان واحد نمونه صنعتی استان
در آيین بزرگداشت روز ملی استاندارد صورت پذيرفت ؛

نقش اقتصــاد- چهارمحــال و بختیاری- زهرا 
مصطفــوی: در آییــن بزرگداشــت روز ملی 
اســتاندارد، شرکت ورق خودرو چهارمحال و 
بختیاری به عنوان واحد نمونه صنعتی استان 

معرفی گردید. 
آیین گرامیداشت روز ملی استاندارد و معرفی 
واحــد نمونــه صنعتی اســتان چهارمحال و 
بختیاری روز چهارشنبه ۲۵ مهرماه در محل 
سالن اجتماعات اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی بــا حضور غامعلــی حیدری 
استاندار، محمدکاظم منزوی معاون هماهنگی 
امــور اقتصادی اســتاندار، مهــدی پژوهش 
مدیرکل اســتاندارد، محمــد فرجی رییس 
پژوهشــکده صنایع غذایــی و فرآورده های 
کشــاورزی سازمان ملی استاندارد، جمعی از 
مدیران دســتگاه های اجرایی استان و جمعی 
از مدیــران بخــش صنعــت اســتان برگزار 
گردید. به گزارش روابط عمومی شرکت ورق 
خودروچهارمحال و بختیاری؛ در ابتدای این 
آییــن مهدی پژوهش مدیر کل اســتاندارد 
استان چهارمحال و بختیاری ضمن خیر مقدم 
به میهمانان برلزوم افزایش ســطح همکاری 
واحدهای صنعتی و تولیدی استان با اداره کل 
استاندارد تأکید نمود و افزود: ارتقای جایگاه 
بازرســی بر نحوه استاندارد در سطح کشوری 

و در سطح استانی ضرورت دارد. درادامه دکتر 
حیدری اســتاندار چهارمحال و بختیاری نیز 
ضمن ابراز خرسندی از حضور در جمع مدیران 
دولتــی و بخــش صنعــت به مناســبت روز 
خاطرنشان کرد: بکارگیری و نظارت و بازرسی 
بر استاندارد از جمله امور اولویت داری هستند 
که نیاز اســت در ارائه خدمات به مردم مورد 

توجه قرار گیرند.
اســتاندار بــر اهمیت توســعه کیفی نظارت 
استاندارد بر بخش های مختلف تولید و صنعت 
تأکید کرد واستاندارد را عامل کلیدی تضمین 
و ارتقای کیفیت، توســعه ســامت و حفظ 
محیط زیســت عنوان نمــود و رعایت دقیق 
الزامات سازمان ملی استاندارد را لازمه توسعه 
محور شدن سیاست های اقتصادی و پیشرفت 
صنعــت، توصیف نمود. در ادامه برنامه تقدیر 
و تجلیــل از واحدهای نمونه و موفق در حوزه 
رعایت الزامات استاندرد در سطح استان انجام 
شــد و شــرکت ورق خــودرو چهارمحال و 
بختیاری به عنوان واحد نمونه استان در حوزه 
اســتاندارد ونیز محمد رضا محمدی پســند 
مدیر کنترل کیفی این شرکت به عنوان مدیر 
نمونــه کنترل کیفی اســتان معرفی و با اهدا 
لوح سپاس و تندیس از این مجموعه صنعتی 

تجلیل شد. 

گفتنی اســت شرکت ورق خودرو چهارمحال 
و بختیــاری تنهــا تولید کننــده محصولات 
گالوانیزه ویژه استفاده در صنعت خودروسازی 
کشور است که با برخورداری از استاندارد ملی 
و نیز جدیدترین استانداردهای بین المللی در 
حوزه های صنعت فولاد و صنعت استراتژیک 

خودروســازی و همچنیــن بهــره مندی از 
تکنولوژی روز دنیا توانســته عنوان بزرگترین 
تولید کننده محصولات گالوانیزه ویژه و عامل 
خودکفایی صنعت راهبردی خودروسازی در 
حوزه محصولات گالوانیزه را به خود اختصاص 

دهد.



اگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 ائین نامه تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره 140360324009004598 -1403/7/14هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات 
مالکانه و بلا معارض متقاضی اقای حســین قدوسی دشتی  فرزندماندنی   به شماره شناسنامه 
732صادره از بوشهر به  شماره ملی  3500903029در ششدانگ يکباب ساختمان  به مساحت 
157/20مترمربع پلاک 786 فرعی از 3406اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی   واقع در بخش 

دو بوشهر خريداری از مالک رسمی گرديده است.
لــذا بــه منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز اگهی می شــود در صورتی كه 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشندمی توانند از تاريخ انتشار 
اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم  و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
يک ماه از تاريخ تســلیم اعتراض دادخواست خود رابه مرجع قضايی تقديم نمايند.بديهی در 
صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد 

شد. م الف 1028
تاريخ انتشار نوبت اول :1403/7/28   - تاريخ انتشار نوبت دوم :1403/8/13

شکراله سعادتی -رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر  

اگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 ائین نامه تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شــماره 140360324009004429 -1403/7/9هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات 
مالکانه و بلا معارض متقاضی اقای محمد علی محســنی فرد  فرزندغلام   به شــماره شناسنامه 
1497صــادره ازطلحــه به  شــماره ملی  3520623676در ششــدانگ يکبــاب خانه  به 
مســاحت161/65مترمربع پلاک 69فرعی از 3354اصلی مفروزی و مجزا شده از اصلی   واقع 

در بخش دو بوشهر خريداری از مالک رسمی گرديده است.
لــذا بــه منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز اگهی می شــود در صورتی كه 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشندمی توانند از تاريخ انتشار 
اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم  و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
يک ماه از تاريخ تســلیم اعتراض دادخواست خود رابه مرجع قضايی تقديم نمايند.بديهی در 
صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد 

شد. م الف 1037
تاريخ انتشار نوبت اول :1403/7/28-تاريخ انتشار نوبت دوم :1403/8/13

شکراله سعادتی -رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر  

اگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 ائین نامه تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابــر رای شــماره 140360324009004180 -1403/7/2هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر تصرفات 
مالکانه و بلا معارض متقاضی خانم ساغر عبدالهی   فرزندمحمود به شماره شناسنامه -صادره 
از بوشــهر به  شــماره ملی  3490543823در ششــدانگ يکباب ســاختمان  به مساحت 
157/10مترمربع پلاک 31 فرعی از 3393اصلی مفروزی و مجزا شــده از اصلی   واقع در بخش 

دو بوشهر خريداری از مالک رسمی گرديده است.
لــذا بــه منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز اگهی می شــود در صورتی كه 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشندمی توانند از تاريخ انتشار 
اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم  و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
يک ماه از تاريخ تســلیم اعتراض دادخواست خود رابه مرجع قضايی تقديم نمايند.بديهی در 
صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد 

شد. م الف 1043
تاريخ انتشار نوبت اول :1403/7/28 - تاريخ انتشار نوبت دوم :1403/8/13

شکراله سعادتی -رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

اگهی نظريه هیات حل اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در حوزه ثبتی آرادان
 1- برابر رای شــماره 1403603291260021378 مورخ 1403/03/22 صادره از هیئت  قانون 
تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و  بلامعارض حســبن گیلوری فرزند علی محمد در ســه دانگ 
مشاع  از   ششدانگ يکباب خانه و باغچه به مساحت 768/01 متر مربع  تحت پلاک 188 فرعی 
از 76  اصلی  واقع در كندقلی خان آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه موروثی بصورت مع الواسطه 

از ورثه عزيز كرد موضوع پرونده كلاسه 1402126000413محرز گرديده است.
 اراضی فاقد ســند به 0منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی 
كه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت يک 
ماه از تاريخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضايی تقديم نمايند. بديهی است در 

صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
شناسه آگهی: 17800817

تاريخ انتشار نوبت اول : 1403/07/28- تاريخ انتشار نوبت دوم :1403/08/13
محمد جواد قنبری نیکدل- رئیس ثبت اسناد و املاک آرادان  
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 صنعت پتروشیمی در برنامه هفتم نیازمند روزانه ۱۶۸ 
میلیون مترمکعب گاز است

سرپرســت شرکت ملی صنایع پتروشــیمی اعام کرد: مجموع گاز مورد نیاز 
صنعت پتروشیمی با اجرای طرح های توسعه ای در برنامه هفتم توسعه، روزانه 

۱۶۸ میلیون مترمکعب برآورد می شود.
به نقل از شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی، حســن عباس زاده در بازدید از 
شرکت های پتروشیمی مستقر در منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی )ماهشهر( 
اظهار کرد: بر اســاس ضریب متوســط رشد تولید سالانه ۸ درصد، مقدار گاز 
)خوراک و سوخت( مورد نیاز صنعت پتروشیمی در برنامه هفتم توسعه روزانه 
۱۶۸ میلیون مترمکعب برآورد می شود، گاز مورد نیاز این صنعت در برنامه 
هشتم توسعه روزانه ۲۰۵ میلیون مترمکعب پیش بینی شده است.وی درباره 
برنامه اجرای طرح های توســعه ای صنعت پتروشــیمی در افق برنامه هفتم 
توسعه گفت: ۶۱ طرح پتروشیمی با برآورد سرمایه گذاری ۲۴ میلیارد دلار 
و ظرفیت اســمی ســالانه ۳۵ میلیون تن برای برنامه هفتم توسعه در دست 
اجراست.رئیس هیئت مدیره شرکت ملی صنایع پتروشیمی در زمینه وضع 
صنعت پتروشیمی در منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی، با بیان اینکه هم اکنون 
از ۷۲ مجتمع فعال در صنعت، ۲۰ مجتمع در این منطقه متمرکز هستند، 
افزود: از مجموع کل 9۶.۳ میلیون تنی ظرفیت اسمی تولید صنعت، ۲۵.۸ 
میلیون تن با ســهم ۲۷ درصد به منطقه ماهشــهر اختصاص دارد.عباس زاده 
با تأکید بر اینکه ماهشــهر تنها منطقه ویژه اقتصادی پتروشــیمی اســت که 
صنایع پایین دســت آن در مجاورت مجتمع ها مســتقر شده اند، تصریح کرد: 
۲۰ طرح پتروشــیمی با ظرفیت اســمی ســالانه حدود ۸ میلیون تن در افق 
برنامه های هفتم و هشــتم توســعه در منطقه ویژه اقتصادی پتروشــیمی به 
بهره برداری می رســد. وی با اشــاره به وجود هفت اســکله صادراتی صنعت 
پتروشــیمی در ایــن منطقه بیان کــرد: هم اکنون ظرفیت بارگیری و تخلیه 

اسکله های صادراتی در ماهشهر سالانه ۱۵ میلیون تن است.

 صادرات نفت ونزوئلا به بالاترین سطح ۴ سال اخیر رسید

صادرات نفت ونزوئا با افزایش تولید و فروش به آمریکا و هند به اوج چهار ساله 
خود رسید.به گزارش خبرگزاری رویترز، بر اساس داده ها و اسناد حمل ونقل 
شــرکت دولتی نفت ونزوئا )پدوســا(، صادرات نفت این کشــور عضو سازمان 
کشــورهای صادرکننــده نفت )اوپک( آمریــکای جنوبی طی ماه اکتبر در پی 
افزایش تولید و فروش به هند و آمریکا، با ثبت رقم روزانه 9۵۰ هزار بشکه به 
بالاترین حد در چهار ســال اخیر رســید.این افزایش با وجود وقوع آتش سوزی 
بزرگ در مخازن ذخیره سازی در ماه گذشته میادی، تشدید تحریم های آمریکا 
از ژوئن و دستگیری پدرو تله چیا، وزیر نفت پیشین این کشور و مدیران پیشین 
شرکت پدوسا به اتهام فساد رخ داد.اسناد پدوسا نشان داد افزایش تولید نفت 
خام به دلیل تثبیت تولید در کمربند نفتی اورینوکو، بزرگ ترین منطقه نفتی 

ونزوئا و امکان برداشت از ذخایر سنگین نفت خام محقق شده است.

 سینوک برای اکتشاف نفت در عراق قرارداد 
امضا کرد

شرکت ملی نفت فراساحلی چین )سینوک( از امضای یک قرارداد اکتشاف و 
تولید در یک میدان نفتی عراق خبر داد.

به گزارش خبرگزاری رویترز، شرکت سینوک اعام کرد که برای اکتشاف نفت 
 )EDPC( و گاز در میدان بلوک ۷ در عراق یک قرارداد اکتشاف، توسعه و تولید
با شرکت دولتی نفت میدلند این کشور عضو سازمان کشورهای صادرکننده 
 CNOOC( امضا کرده است. شرکت سینوک آفریقا هلدینگ )نفت )اوپک
Africa Holding Ltd( از زیرشاخه های شرکت ملی سینوک چین ۱۰۰ 
درصد سهام این پروژه را در اختیار خواهد داشت و به عنوان مجری طرح توسعه 
میدان بلوک ۷ واقع در استان دیوانیه عراق فعالیت می کند. سینوک در تازه ترین 
دور مناقصه اعطای مجوزهای اکتشــاف و تولید میدان های نفتی عراق برنده 
شد. بغداد برای جذاب شدن قراردادهای خود تصمیم گرفت به جای قراردادهای 
خدمات فنی، با شرکای خود در اکتشاف و توسعه میدان ها سود تقسیم کند.

اولتیماتوم به  مشترکان پرمصرف برق

مدیرعامل شرکت مادر تخصصی توانیر گفت: مشترکان پرمصرفی که بیش از 
۲.۵ برابر الگو برق مصرف می کنند، در صورتی که از طریق اقدامات بهینه سازی 
امکان کاهش مصرف ندارند، باید نســبت به نصب مولدهای خورشــیدی و یا 
استفاده از ذخیره سازهای انرژی اقدام کنند.به گزارش  وزارت نیرو، مصطفی 
رجبی مشــهدی با اشــاره به اینکه هزینه تمام شده هر کیلووات ساعت برق ۴ 
هزار تومان است، گفت: بر اساس قانون مانع زدایی از توسعه صنعت برق، وزارت 
نیرو مکلف است هزینه برق مصرفی مشترکانی که ۲.۵ برابر الگو برق مصرف 
می کننــد را بــه صورت تدریجی افزایش دهــد.وی اضافه کرد: با اینکه هزینه 
اعمالی در قبض مشــترکان بســیار پرمصرف برای مصارف مازاد الگو به طور 
تقریبی هزار و ۵۰۰ تومان به ازای هر کیلوات است، اما باتوجه به اینکه هزینه 
تمام شده برق ۴ هزار تومان است، این یعنی حتی مشترکان بسیار پرمصرف 
هم از یارانه برق ســود می برند.مدیرعامل توانیر با تاکید بر این که مشــترکان 
پرمصرف باید مصرف برق خود را کاهش دهند، افزود: مشترکانی که بیش از 
۲.۵ برابر الگو مصرف برق دارند باید از طریق اقداماتی مانند اســتفاده از لوازم 
کم مصرف و تغییر ســاعات مصرف نســبت به کاهش مصرف برق خود اقدام 
کنند.رجبی مشهدی در همین رابطه افزود: مشترکان پرمصرف در صورتی که 
از طریق اقدامات بهینه سازی امکان کاهش مصرف ندارند، باید نسبت به نصب 

مولدهای خورشیدی و یا استفاده از ذخیره سازهای انرژی اقدام کنند.

خانلو در پاسخ 
به این سؤال که 

با توجه به 
ناترازی شدیدی 

که در حوزه 
انرژی وجود 

دارد، به هر حال 
دولت باید 

تصمیم جدی 
درباره بنزین 

داشته باشد.  
ناترازی انرژی 
موضوع جدی 

است و نیازمند 
تصمیم گیری با 
بررسی تمامی 

ابعاد است؛ 
تصمیم گیری که 

اعم از 
سیاست های 

قیمتی، 
غیرقیمتی، 

افزایش 
بهره وری، 

واردات خودرو، 
توسعه 

حمل ونقل 
عمومی و 

افزایش ظرفیت 
تولید باشد.

شــرکت دولتــی SSP اســلواکی اعــام کرد 
شرکت های اروپایی به قرارداد برای دریافت گاز 
جمهوری آذربایجان به جای گاز روســیه که از 
اوکراین ترانزیت می شــود، نزدیک نشــده اند و 
گزارش های رســانه ای مبنی بــر نزدیک بودن 

امضای چنین قراردادی را رد کرد.
قرارداد ترانزیت پنج ســاله فعلی میان مســکو و 
کی یف در پایان ســال ۲۰۲۴ منقضی می شود و 
اتحادیه اروپا ناچار اســت به دنبال منبع دیگری 
به جای واردات گاز روســیه از طریق خط لوله از 
اوکراین باشــد. یکی از این منابع، گاز جمهوری 
آذربایجان اســت اما این بلوک در عین حال، در 

مذاکرات برای باز نگه داشتن ترانزیت گاز روسیه 
از اوکراین، مشارکت دارد.روسیه اعام کرده که 
مایل است به عرضه گاز از طریق اوکراین با وجود 
جنگ با همســایه خود ادامــه دهد اما اوکراین، 
حاضر نشــده است با مسکو درباره صادرات گاز، 
وارد مذاکره شود.بلومبرگ پنج شنبه گذشته به 
نقل از منابع آگاه گزارش کرده بود که شرکت هایی 
از مجارســتان و اسلواکی به امضای قرارداد برای 
واردات سالانه ۱۲ تا ۱۴ میلیارد متر مکعب گاز 
از جمهوری آذربایجان نزدیک شده اند.اما شرکت 

SPP که خریدار گاز دولتی اســلواکی است، به 
رویتــرز اعــام کرد ما مرتباً درباره این موضوع با 
شــرکای خود گفت و گو می کنیم اما اطاعات 
دربــاره نزدیک شــدن به قــراداد تأمین گاز با 
 ،SPP درست نیست.شرکت ،SPP مشــارکت
یکی از شرکت هایی بوده که تاش کرده است با 
وجود جنگ روســیه با اوکراین، مســیر ترانزیت 
گاز روســیه را باز نگه دارد زیرا مســیرهای دیگر 
پرهزینه هســتند و این شرکت با موانع احتمالی 
در خطوط لوله دیگر مواجه است.شــرکت انرژی 

دولتی نفــت وگاز اوکراین در این باره اظهارنظر 
نکــرد اما یک منبع صنعتی در اوکراین، گزارش 
مذکور را رد کرد. دیمیتری پسکوف، سخنگوی 
کرملیــن هم درباره چنیــن توافقی، ابراز تردید 
کــرد.در مجموع، انتظار می رود ۱۴ میلیارد متر 
مکعب گاز روســیه، امســال از طریق اوکراین به 
اروپا صادر شــود که حجم ناچیزی در مقایسه با 
ســطح صادرات پیش از جنگ اســت.بر اساس 
گزارش رویترز، دو منبع آگاه در شــرکت انرژی 
دولتی »ســوکار« جمهوری آذربایجان، چنین 
گزارشــی را کم اهمیت شــمردند اما خود این 

شرکت، اظهارنظری نکرد.

رویداد

دونالد ترامپ جمهوریخواه و کامالا هریس دموکرات، 
در مورد سیاست انرژی آمریکا دو نقطه اشتراک دارند: 
هر دو می گویند که می خواهند تولید را گسترش دهند 
و قیمت ها را برای مصرف کنندگان پایین نگه دارند اما 
تفاوت آنها در چیست؟تفاوت اصلی این است که هریس 
می گوید می خواهد این کار را به شکلی انجام دهد که 
به نفع فناوری های انرژی پاک باشد که برای مبارزه با 
تغییرات آب وهوایی حیاتی هستند؛ در حالی که ترامپ 
این کار را با لغو مقررات ســبز که مانع حفاری نفت و 
گاز و استخراج زغال سنگ می شود، انجام می دهد.این 
تضاد است که بحث سیاسی آمریکا در زمینه انرژی و 
آب و هــوا را در ســال های اخیــر تعریــف می کند و 
رای دهندگان بار دیگر با آن روبرو خواهند شــد، زیرا 
آماده می شــوند تا ســه شــنبه آینده برای انتخاب 
رئیس جمهــور بعدی خــود به پای صندوق های رأی 
بروند.شرایط خطیر بسیاری برای تاش های اقلیمی 
جهانی وجود دارد که دانشــمندان می گویند همین 
حالا هم در پرداختن به ســرعت و عظمت گرمایش 
جهانی عقب افتاده اند، و اگر بزرگ ترین آلاینده جهان 
از تاش های خود برای پاکســازی دست بردارد، این 
تاش ها آســیب بیشــتری خواهند دید. رویترز در 
گزارشی، جزئیاتی در مورد سیاست های انرژی و آب 
و هوا پیشنهادی هریس و ترامپ را بررسی کرده است:

سلطه انرژی ��
آمریکا در ســال های اخیر بــه دلیل رونق حفاری در 
میادینی مانند حوضه پرمین در تگزاس و نیومکزیکو، 
به بزرگترین تولیدکننده نفت و گاز جهان تبدیل شده 

است.
با وجود تاش جو بایدن، رئیس جمهور دموکرات برای 
پیشبرد بلندپروازانه ترین برنامه اقلیمی کشور شامل 
یارانه های تاریخی برای فناوری های خورشیدی، بادی 
و ســایر فناوری های انرژی پاک و همچنین مقرراتی 

برای مهار آلودگی گازهای گلخانه ای، این دستاورد در 
دوران او روی داد.ســتاد انتخاباتــی ترامپ می گوید 
ترامپ با کاهش کاغذبازی در دوران حضورش در کاخ 
سفید، راه را برای رونق هموار کرد. همچنین استدلال 
می کند ترامپ می تواند با عقب انداختن طرح های آب 
و هوایــی بایدن، نفوذ آمریکا در تولید ســوخت های 
فسیلی را در دور دوم ریاست جمهوری خود گسترش 
دهد.در مقابل، هریس می گوید تولید بالای نفت و گاز 
با پایین نگه داشتن قیمت های مصرف کننده در زمانی 
که این کشــور در حال سرمایه گذاری در منابع انرژی 
کم آلاینده است، برای گذار انرژی آمریکا مفید است. 
معاون رئیس جمهور آمریکا همچنین گفته است دیگر 
از ممنوعیت حفاری فرکینگ حمایت نمی کند که به 
منزله تغییری از موضع او در دوران نامزدی برای کاخ 

سفید در سال ۲۰۲۰ است.
قانون كاهش تورم ��

ترامپ گفته است که »همه بودجه های مصرف نشده« 
تحت قانون کاهش تورم که قانون اقلیمی امضا شده 
در دولت بایدن هریس است را لغو خواهد کرد.قانون 
۲۰۲۲ شــامل صدها میلیارد دلار یارانه برای وسایل 
نقلیه برقی، انرژی خورشیدی و بادی و سایر فناوری های 
انرژی پاک می شــود و سرمایه گذاری های عظیمی را 
در تولید داخلی این صنایع جذب کرده است.هر گونه 
تغییر در این قانون، مستلزم اقدام کنگره است و چندین 
قانونگــذار جمهوریخواه حمایت خود را از حفظ تمام 
یا بخشی از آن ابراز کرده اند. بسیاری از حامیان ترامپ 
از طریق سرمایه گذاری هایشان در فناوری های انرژی 
پــاک، از قانون کاهش تورم، ســود می برند.هریس از 
قانون کاهش تورم حمایت می کند و گفته اســت در 

صورت پیروزی در انتخابات، دولت او به سرمایه گذاری 
در انرژی پاک ادامه خواهد داد.

توافقنامه پاريس ��
ترامپ در دوره ریاســت جمهــوری خود از ۲۰۱۷ تا 
۲۰۲۱، آمریکا را از معاهده پاریس که یک پیمان بین 
المللی برای مبارزه با تغییرات آب و هوایی است، خارج 
کرد و اســتدلال او این بود که این توافق، غیرضروری 
اســت و کشور را در شــرایط رقابتی نامساعد در برابر 
چین قرار می دهد.ســتاد انتخاباتی ترامپ اعام کرد 
کــه در صورت پیروزی، ترامپ دوباره این کار را انجام 
خواهد داد.هریس، واشــنگتن را در توافق پاریس که 
بایدن به سرعت در سال ۲۰۲۱ به آن ملحق شد، نگه 

خواهد داشت.
شبکه برق ��

ستاد انتخاباتی ترامپ گفته است که تاش های دولت 
بایدن-هریس برای حمایت از استفاده از خودروهای 
برقی و در نهایت محدود کردن استفاده از سوخت های 
فسیلی، خطری برای شبکه برق کشور در زمان افزایش 
تقاضا برای برق اســت. این کشــور متعهد شده است 
تغییراتی صورت دهد که صدور مجوز برای نیروگاه های 

جدید را تسهیل می کند.
آژانــس حفاظت از محیط زیســت بایدن در آوریل، 
مقرراتی را نهایی کرد که آلودگی ناشــی از نیروگاه ها 
را هــدف قــرار می دهد؛ نیروگاه هایی که ســهم ۲۵ 
درصدی در انتشار کربن در آمریکا دارند. این قوانین 
عماً نیروگاه های زغال ســوز و گازسوز را یک در دهه 
آینده ملزم می کنند تا آلایندگی خود را قبل از رسیدن 
به جو، جمع آوری کنند.ترامپ در ســخنرانی پنجم 
ســپتامبر، به شــدت به این قانون تاخت و گفت: این 

قانون زمینه را برای کمبود انرژی فاجعه باری که تورم 
را به مراتب بدتر می کند، فراهم می کند.ترامپ در این 
سخنرانی گفت: فوراً یک اعامیه اضطراری ملی برای 
تحقق افزایش عظیم عرضه انرژی داخلی صادر خواهم 
کرد. با این اختیارات گســترده، موانع بوروکراتیک را 
برای صدور مجوزهای سریع برای حفاری های جدید، 
خطوط لوله جدید، پالایشگاه های جدید و نیروگاه ها 

و راکتورهای جدید کنار خواهیم زد.
ســتاد انتخاباتی هریس هم قول داده است که صدور 
مجوز را تســریع کند، اما عمدتاً برای پروژه هایی که 

آلایندگی کمی داشته یا آلایندگی ندارند.
ترامپ همچنین با مقررات انتشار گازهای گلخانه ای 
آمریکا که در مارس اعام شــد، مخالف اســت و آنها را 
در گروهی از طرح های سبز بایدن قرار می دهد که به 
گفته او، بازارها را مختل می کند، قیمت ها را بالا می برد 

و انتخاب مصرف کننده را محدود می کند.
ترامــپ همچنین قول داده اســت بــه صنعت بادی 
فراســاحلی که در حال حاضر تحت فشار هزینه های 
بالا و مخالفت های محلی با پروژه ها دست و پنجه نرم 
می کند، پایان دهد. این سیاست با سیاست دولت اول 
او که از این فناوری پشتیبانی می کرد، متفاوت است.
هریس هم از صنعت نیروی بادی فراســاحلی و هم از 

خودروهای برقی حمایت می کند.
گاز طبیعی مايع شده )ال ان جی( ��

دولت بایدن، مجوزهای جدید صادرات ال ان جی را در 
ژانویه به منظور بررســی تاثیرات زیست محیطی آن 
مســدود کرد؛ اقدامی که در ســال انتخابات، باعث 

خوشحالی گروه های سبز و رأی دهندگان شد.
اگر هریس برنده شــود، احتمالاً باید این توقف را لغو 
کند و توصیه های جدیدی از بررسی وعده داده شده 
را که دولت می گوید انتظار می رود پس از رأی گیری 

اعام شود، بگنجاند.

ترامپ و هریس در سیاست انرژی چه تفاوتی دارند؟

 قرارداد گازی آذربایجان و اروپا به کجا رسید؟
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 بازار گمانه زنی ها درباره قیمت احتمالی بنزین داغ 
شده؛ این در شرایطی است که دولتی ها در مقابل 
این گمانه ها، تاکید داشــته اند که دولت تصمیمی 

درباره قیمت آتی بنزین ندارد.
با این حال، از تاریخی که مسعود پزشکیان لایحه 
بودجه سال آینده را به مجلس برده، در صحبت های 
کارشناســی و یا تحلیل های رســانه ای و حتی در 
اظهارنظــر برخــی نمایندگان مجلس، شــنیده 
می شود که احتمالاً قیمت بنزین بالا خواهد رفت.
در تازه ترین اظهارنظر، حســین صمصامی، عضو 
کمیســیون اقتصادی مجلس گفته؛ پیش بینی ما 
آن اســت که در لایحه بودجه ســال آینده افزایش 
قیمت بنزین تا ۴۰ درصد آمده است چراکه بیش 
از ۲۰ هــزار میلیارد تومــان برای آن منابع پیش 

بینی شده است.
در این میان، برخی رســانه ها از دو یا ســه سناریو 
درباره قیمت بنزین ســخن می گویند. در یکی از 
تحلیل ها، سه سناریو احتمالی درباره قیمت بنزین 
چنین اعام شد: افزایش نرخ بنزین با سهمیه های 
کنونــی و اختصــاص منابــع حاصــل از آن بــه 
یارانه بگیران، بنزین ســه نرخی و اختصاص یارانه 

بنزین به هر ایرانی.
در تحلیل دیگری، دو ســناریو برای قیمت بنزین 
مطرح شد؛ به طوری که در مدل اول، قیمت سهمیه 
اول و دوم ثابت باقی می ماند، اما میزان دو سهمیه 
اول و دوم به گونه ای تعریف می شود که کل مصرف 
بنزین خودروها در این دو سهمیه با تولید داخلی 
بنزین معادل روزانه ۱۰۵ میلیون لیتر پاسخ داده 
شــود. در ســناریو دوم هم ســه پله قیمتی یا سه 

سهمیه پیشنهاد شد.
موضع رسمی دولت درباره قیمت بنزين اعلام  ��

شد
اما در مقابل این گمانه ها، مژگان خانلو، سخنگوی 
ســتاد بودجه سازمان برنامه و بودجه در گفتگوی 
اختصاصــی با خبرآناین، موضع رســمی دولت 

درباره قیمت بنزین را اعام کرده است.
خانلو در پاسخ به این سؤال که با توجه به ناترازی 
شدیدی که در حوزه انرژی وجود دارد، به هر حال 
دولت باید تصمیم جدی درباره بنزین داشته باشد. 
وی درباره تصمیم بنزینی دولت برای حل ناترازی 
جدی در این حوزه چیست؟ گفته؛ ناترازی انرژی 
موضوع جدی اســت و نیازمنــد تصمیم گیری با 
بررسی تمامی ابعاد است؛ تصمیم گیری که اعم از 
سیاســت های قیمتــی، غیرقیمتــی، افزایــش 
بهــره وری، واردات خــودرو، توســعه حمل ونقل 

عمومی و افزایش ظرفیت تولید باشد.
وی همچنین در واکنش به ســناریوهای احتمالی 
مطــرح شــده دربــاره قیمت بنزین، بــا توجه به 
اظهارنظــر اخیر رییس جمهــور مبنی بر رعایت 
عدالت در توزیع یارانه سوخت، عنوان کرده؛ پاسخ 

به این سؤال را در سؤال قبلی عنوان کردم.
ســخنگوی ستاد بودجه در پاسخ به این سؤال که 
اخیــراً صمصامی، نماینده مجلس عنوان کرده که 
بررســی بودجه نشــان می دهد که نرخ بنزین در 
لایحه افزایش ۴۰ درصدی دارد. شــما چقدر این 
ادعا را درســت می دانید؟ تاکید کرده؛ در لایحه 
بودجه ۱۴۰۴ هیچ افزایش نرخ بنزین لحاظ نشده 

است.
خانلو متذکر شده؛ سیاست دولت، کنترل و کاهش 

مصرف از طریق سیاست های غیرقیمتی است.
ســخنگوی ستاد بودجه ســازمان برنامه و بودجه 
پیش از این نیز در گفتگویی، با بیان اینکه اساســاً 

بودجــه و نظام بودجــه ریزی محل تعیین قیمت 
بنزین نیست، گفته بود: تعیین قیمت فرآورده های 
نفتــی نیازمنــد تصمیم گیری در ســطح کان 
مدیریت کشور است و برای تعیین و اصاح قیمت 
آن باید گفتگوهای لازم در ســطوح مختلف انجام 

و با وفاق عمومی شکل بگیرد.
وی تاکید کرده بود: سیاســت ســازمان برنامه و 
بودجه این اســت که هر اصاحی در این خصوص 
باید با وفاق جمعی انجام شود و بودجه پیشنهادی 
دولت از هر تغییر ناگهانی و تصمیم شــوک آور به 

سایر بازارها اجتناب کرده است.
خانلــو بــا تاکید بر اینکه سیاســت ســازمان در 
بودجه ریزی، حرکت به ســمت ثبات اقتصادی و 
ثبات مالی اســت به هیچ وجه قصد انحراف از این 
مســیر نداریم، یادآور شــده بود: کاماً معتقدیم و 
توصیه داریم هر تصمیمی در این خصوص باید به 
صــورت تدریجــی به میزان تــورم و در محدوده 

سهمیه باشد.
ناتــرازی روزانــه بنزين بــه 10 میلیون لیتر  ��

می رسد؟
در این فضا اما نکته ای که وجود دارد، این اســت 
که قیمت بنزین در ۵ سال اخیر با وجود تورم های 
بالا و افزایش قیمت تمامی کالاهای اساسی، بدون 
تغییر مانده و عدم همخوانی مصرف بنزین با تولید 

و واردات بنزین به یک مشــکل جدی برای دولت 
تبدیل شده است.

چنــدی پیش احمد معروف خانی، رییس اتحادیه 
صادرکنندگان فراورده های نفت، گاز و پتروشیمی 
در همیــن خصوص هشــدار داده بود که تا پایان 
ســال آینده روزانه ۱۰ میلیون لیتر ناترازی بنزین 
و در فصــل زمســتان ناتــرازی گازوئیل خواهیم 

داشت.
بــه اعتقاد او، اکنون کشــور مــا درگیر پکیجی از 
ناترازی ها از جمله ارز اقتصاد، آمار زاد و ولد ازدواج 
و البته بنزین، گازوئیل برق و گاز است که تاکنون 
راه حل بلندمدتی برای رفع آنها اندیشــیده نشده 
اســت.وی متذکر شــده بود: ریشه مساله ناترازی 
بنزین به این برمی گردد که مدیریت درستی روی 
مصرف نداریم و مصرف به صورت افسارگسیخته ای 
مرتباً در حال افزایش اســت و هیچ برنامه ای هم 
بــرای مدیریت و کنترل آن نداریم، از طرف دیگر 
توجه و ســرمایه گذاری لازم در حوزه پالایشگاهی 
نیز نداشته ایم و این منجر به این شده که امروز با 

این حجم از ناترازی روبرو هستیم.
رییــس اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفت، 
گاز و پتروشــیمی تاکیــد کرده بــود: به صورت 
کوتاه مــدت بــا تنظیم گری درســت و مدیریت 
متمرکز می توان بخشی از ناترازی را جبران کرد.

سیاست های 
غیرقیمتی  برای 
مهار ناترازی 
بنزین

بازار داغ گمانه زنی از افزايش قیمت 
بنزين در سال آينده؛

مریم فکری
روزنامه نگار
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چگونه مدير محصول شويم و به سرعت پیشرفت كنیم؟

چالش های فزاینده  کشورهای در حال توسعه

کنفرانس تجارت و توســعه ســازمان ملل UNCTAD که به 
اختصار آنکتاد نامیده می شود در سال ۱9۶۴ میادی با هدف 
یک پارچه ســازی کشــورهای در حال توسعه با اقتصاد جهانی 
تأســیس شــد. آنکتاد یک رکن فرعی مجمع عمومی سازمان 
ملــل متحــد اســت در اکتبر ۲۰۲۴ خواســتار تجدید نظر در 
اســتراتژی های توسعه در بحبوحه سیر نزولی اقتصاد جهانی و 

افزایش نارضایتی اجتماعی است.
اقدامات چندجانبه و تغییر سیاست استراتژیک برای کمک به 
کشــورها برای دستیابی به توســعه پایدار امری کلیدی است. 
کارگــران در بخش های مختلف تولید، نگران امرار معاش خود 
هســتند و اقتصاد متزلزل جهانی معترضان زیادی در جوامع 
دارد. رشد پایین تجارت جهانی، بدهی های بالا، و عدم سرمایه 
گذاری هــای تجــاری باعث تکه تکه شــدن تجــارت جهانی، 
شکاف های اقتصادی بین کشورهای صنعتی و در حال توسعه 
را تشدید می کند و نیازمند رویکردی جدید برای دستیابی به 

رشد پایدار و فراگیر است.
انتقال انرژی و تقاضای مواد معدنی و کالاهای اساسی، می تواند 
فرصت هایی را برای رشــد کشــورهای در حال توسعه باز کند، 
امــا بــرای رویارویی بــا چالش های بدهی، مبــارزه با ضررات 
زیست محیطی، رفع معضات تجاری و سرمایه گذاری های آتی 
نیازمند سیاســت گذاری های جدید با حمایت چندجانبه در 
جهان هســتیم. آنکتاد در گزارش تجارت و توســعه اخیر خود، 
بازنگری در توسعه عصر نارضایتی را ضروری اعام کرده است 
و خواســتار بازنگری اساســی در استراتژی های توسعه جهانی 
شد زیرا رشد آهسته و رو به پایین تجارت جهانی وضعیف شدن 
روابط تجاری کشــورها، شــکاف بین کشــورهای صنعتی و 

کشورهای در حال توسعه را عمیق تر می کند.
ایــن گــزارش تاکید می کند کشــورهای در حال توســعه با 
چالش های فزاینده ای در مسیر اقتصاد جهانی مواجه هستند. 
اقدامات اساســی و طراحی جدیــد بین المللی اقتصاد جهانی 
جهــت ایجــاد چرخه تجاری برای رســیدگی به این چالش ها 

ضروری است.
برای اقتصادهای کشــورهای در حال توســعه، این کندی روند 
تجارت جهانی شدیدتر پیش بینی می شود و این در حالی است 
کــه بســیاری از این کشــورها در معرض خطــر جدی بلحاظ 
اقتصادی و تجاری قرار دارندکه می تواند حرکت به سمت توسعه 

را تضعیف کند.
این گزارش نشــان می دهد که چگونه تورم پس از همه گیری، 
ناشــی از اختــالات زنجیــره تأمین و تمرکز قــدرت بازار در 
بخش های کلیدی، مانند کشاورزی و انرژی، قدرت خرید را در 

کشورهای در حال توسعه کاهش داده است.
آنکتــاد بــرای مقابله با تورم صرفاً به انقباض پولی اتکا نمی کند 
و در عــوض خواســتار ترکیب سیاســتی اســت که شــامل 
اســتراتژی های مالی و نظارتی باشد. تورم بیشترین ضربه را به 
اقتصادهای در حال توسعه وارد کرده و درآمد خانوارها را کاهش 

داده و قدرت خرید آنها را کاهش داده است.
این گزارش همچنین تغییرات قابل توجهی را در ساختار تجارت 
جهانــی نشــان می دهد. در حالی کــه کالاها هنوز بیش از ۷۵ 
درصد از کل تجارت را تشــکیل می دهند، تجارت خدمات به 
سرعت رشد کرده است و از سال ۲۰۲۳ تا کنون ۵ درصد رشد 
آن مشــهود اســت. خدمات اکنون ۲۵ درصد از جریان ناخالص 
تجارت جهانی را تشــکیل می دهند که پتانسیل رشد جدیدی 

را برای کشورهای در حال توسعه ارائه می دهد.
با این حال، علیرغم این رشد، کشورهای در حال توسعه هنوز 
کمتــر از ۳۰ درصــد از درآمدهای صادراتی خدمات جهانی را 
تشکیل می دهند که شکاف برجسته ای را در تجارت جهانی و 

چولگی نمودار تجارت جهانی نمایان می سازد. می کند.
این گزارش بر ضرورت اصاحات حکمرانی جهانی در ساختار 

بدهی، مالی و تجارت جهانی تاکید می کند.
اقدامات متمرکز بر توسعه برای کمک به کشورها برای عبور از 
خطرات و فرصت های یک دوره جدید برای دستیابی به توسعه 
پایدار برای رسیدگی به نارضایتی های اقتصادی جهانی فعلی، 

ضروری است.

بوشهر؛ سومین استان با بیشترین نرخ بیکاری 
مردان، دومین استان با کمترین نرخ بیکاری زنان

نرخ بیکاری بوشهر، سال گذشته از متوسط کشوری پایین تر 
بود اما در بهار امســال بالاتر از آن قرار گرفت. در تابســتان 
نیز، هر چند نســبت به فصل قبل از آن، کاهش را نشــان 
می دهد اما همچنان بالاتر از نرخ کشوری قرار دارد. در عین 
حال، بوشهر سومین استان با بیشترین نرخ بیکاری مردان 
و در مقابــل، دومین اســتان با کمتریــن نرخ بیکاری زنان 
محسوب می شود. نرخ تورم در این استان نیز کمتر از متوسط 

کشوری است.
مرکز آمار، نرخ بیکاری جمعیت ۱۵ ســال و بیشــتر را در 
استان بوشهر در تابستان سال جاری ۷.9 درصد اعام کرده 
اســت که ۰.۴ واحد درصد بالاتر از متوســط کشوری است. 
این شاخص البته نسبت به بهار ۱۴۰۳ که برای این استان 
۸.۷ درصد )یک واحد درصد بالاتر از میانگین کشــوری(، 

اعام شده بود، روند کاهشی را نشان می دهد.
در عین حال، در بهار و تابستان امسال، نرخ بیکاری بوشهر 
از نرخ استانی این شاخص در سال ۱۴۰۲ بیشتر بوده است. 
نرخ بیکاری بوشهر در سال گذشته، ۷.۸ درصد، اعام شده 
بود؛ ۰.۳ واحد درصد کمتر از میانگین کشــوری. با وجود 
این، همچنان بوشــهر از جمله اســتان هایی با نرخ بیکاری 

پایین محسوب می شود.

پریسا حاجی محمدی
دکتری کسب و کار 

DBA حرفه ای

دود افزایش قیمت بنزین در چشم کارمندان

همانطور که شاهد هستیم افزایش قیمت بنزین در لایحه بودجه امسال نیامده 
اســت و با توجه به وضعیت فعلی جامعه و این شــرایط اقتصادی که شاهد آن 

هستیم، جامعه به هیچ عنوان ظرفیت افزایش قیمت بنزین را ندارد.
 زمانــی کــه بنزین افزایش قیمت پیدا می کند به دنبال آن کالاهای دیگر نیز 
قیمتشــان افزایش پیدا می کند. دلار و طا در چند روز گذشــته حدود ۴۰ تا 
۵۰ درصد افزایش قیمت پیدا کرده است، درنظر داشته باشید با توجه به این 
شــرایط دلار و طــا اگر بنزین هم بخواهــد افزایش قیمت پیدا کند، تاثیری 
فراتر از افزایش قیمت دلار و طا خواهد گذاشــت و وضعیت زندگی مردم را 

بدتر خواهد کرد.
به عنوان مثال قشــر کارمندان در شــرایط بسیار سختی زندگی می کنند. در 
گذشــته قشــر کارمندان در طبقه متوســط و یا حتی متوسط روبه بالا جامعه 
محسوب می شدند ولی با این میزان افزایش تورم چندین ساله، کارمندان ما 
حتی به زیر خط فقر نزول پیدا کرده اند.ما سالیانه نهایتاً حقوق هارا ۲۰ درصد 
افزایش می دهیم اما در مقابل این قضیه میزان افزایش تورم ۴۰ تا ۵۰ درصد 
اســت که این موارد باهمدیگر تداخل دارند. در نتیجه افزایش قیمت بنزین 
در شــرایط کنونی ابداً منطقی نیســت.برای مدیریت قیمت بنزین و هدفمند 
شــدن میزان مصرف بنزین، می توانم به هر کارت ملی ســهمیه ای اختصاص 
بدهیــم، بــه عنوان مثــال می توان به هر کارت ملــی در روز یک لیتر بنزین 
اختصاص داده شود که در ماه ۳۰ لیتر می شود. اگر کسی هم این سهمیه را 
نمی خواهد می تواند هزینه اش را دریافت کند، زیرا عده ای از خانوارها هستند 
که وسیله نقلیه ندارند و این سهمیه بکارشان نمی آید و برعکس خانواده هایی 
هستند که بعضاً چند ماشین دارند. در نتیجه می توانیم این امکان را نیز فراهم 
کنیم که افرادی که سهمیه شان را نمی خواهند، هزینه این سهمیه را دریافت 
کنند تا عدالت در این اتفاق برقرار شــود.البته آقای پزشــکیان در تبلیغات 
انتخاباتی خود بارها اعام کرده است که اگر روزی قصدی برای افزایش بنزین 
داشــته باشــد بدون مشــورت مردم کاری نخواهد کرد. در کل بنده به عنوان 
نماینده مردم تاکید می کنم که افزایش قیمت بنزین در شرایط امروز ما اصاً 

ممکن و شدنی نیست.

توطئه آمریکایی!

بطور محسوسی یک تغییر در رویکرد دیپلماسی عمومی آمریکایی-اسرائیلی-
غربی برای تفکیک صلح غزه از صلح لبنان و هر دو بحران از مناقشه با ایران 
به وجود آمده اســت. این دیپلماســی سیاسی و عمومی در بسترهای مختلف 
قابل مشــاهده اســت.رژیم صهیونیستی در حال ادامه به پاکسازی نژادی در 
غزه اســت و ورود خبرنگاران و امدادگران به منطقه را هم ممنوع کرده اســت 
تا ابعاد فجایع انسانی به بیرون از مرزهای فلسطین مخابره شود. اما همزمان 
رسانه های غربی و عبری از جزئیات طرح پیشنهادی برای آتش بس در لبنان 
خبر می دهند.رســانه های صهیونیستی روز گذشته مدعی افشای پیشنویس 
توافق احتمالی آتش بس میان اســرائیل و لبنان شــدند. این طرح با عنوان 
»اعــام آتش بــس و تعهدات مرتبط با تقویت ترتیبات امنیتی و اقدامات لازم 
جهت اجرای قطعنامه ۱۷۰۱ شــورای امنیت ســازمان ملل« میان تل آویو و 
بیروت مبادله شده است اما بطور عجیبی نامی از حزب الله در آن طرح وجود 
ندارد.بر اســاس این طرح آتش بس آمریکایی-اســرائیلی، رژیم صهیونیستی 
ایــن حــق را بــرای خود محفوظ نگه می دارد که با هماهنگی آمریکا در داخل 
لبنان تحرکات نظامی داشته باشد. مشروط بر اینکه اسرائیل در مدت ۷ روز 
نیروهــای خــود را از لبنان خارج کند و همچنین در طول آتش بس ۶۰ روزه، 
کل توافــق را اجــرا کنــد. در بخش دیگری از این پیش نویس از خلع ســاح 
حزب الله توســط ارتش لبنان یاد شــده اســت.عاموس هوکشتاین فرستاده 
رئیس جمهــور آمریکا جو بایدن، مســئول تدویــن پیش نویس طرح توافق 
آتش بس میان لبنان و رژیم صهیونیستی بوده است و مفاد آن نیز کاماً یک 
ســویه به نفع رژیم صهیونیســتی اســت و تعهدات احتمالی دولت لبنان نیز 
شــبیه تســلیم در برابر زیاده طلبی صهیونیستی است.در سال ۲۰۰۶، پس از 
جنگ ۳۳ روزه، شورای امنیت قطعنامه ۱۷۰۱ را برای توقف کامل درگیری 
میان حزب الله و ارتش اشغالگر تصویب کرد. بر اساس این قطعنامه باید منطقه 
میان خط آبی )حد فاصل میان لبنان و فلســطین اشــغالی( و رود لیتانی در 
جنــوب لبنــان از وجود هر نیروی مســلح و تجهیزات نظامی و تســلیحاتی 
به اســتثنای ارتش لبنان و نیروهای یونیفل، خالی باشــد. اما پیش نویس طرح 
آتش بس پیشنهادی، این مجوز را به رژیم صهیونیستی می دهد که در خاک 

لبنان حضور نظامی داشته باشد.
این طرح در راستای برنامه کان تر در منطقه غرب آسیا و پیشبرد برنامه های 

متجاوزانه و سلطه جویانه غربی-اسرائیلی ارزیابی می شود.
۱- توقــف پرونــده جنــگ در لبنان با تبدیل آن بــه تفرقه و جنگ داخلی در 
لبنان، ۲- ســرکوب و ســلطه رژیم صهیونیستی بر نوار غزه، ۳- انتقال جنگ 
به سرزمین های دورتر از فلسطین اشغالی به ایران، عراق و یمن و ۴- منفعل 
ساختن سایر کشورهای اسامی منطقه در برابر تحولات منطقه، را می توان 
از جملــه اهــداف تفکیــک آتش بس غزه از آتش بس لبنان و در ادامه تفکیک 
آنها از جنگ های اقماری جناح آمریکایی-صهیونیستی با سایر اعضای محور 
مقاومت دانست.این در حالی است که از ابتدای تجاوز اسرائیل به غزه، اعضای 
محور مقاومت بارها تاکید کرده بودند مســئله اول محور، پایان جنگ غزه و 
توقف جنایات رژیم صهیونیســتی در فلســطین اشــغالی است. اما در تحلیل 
دیپلماســی جنگی غربی-اســرائیلی، نوعی تاش توطئه آمیز برای مدیریت 
میدان جنگ برای رژیم صهیونیســتی در راســتای هدف بلندمدت تســلط 

منطقه ای مشاهده می شود.

 در ســال های اخیــر، تأمین مســکن به یکی از 
چالش های اصلی خانوارهای ایرانی تبدیل شــده 
اســت. قیمت های سرســام آور ملک و اجاره بها، 
به خصــوص در کان شــهرهایی ماننــد تهران، 
زندگی بســیاری از مردم را تحت فشار قرار داده 
اســت. رویای خانه دار شــدن برای بســیاری از 
خانواده ها دور از دسترس به نظر می رسد و حتی 
اجاره نشــینی نیز به یک هزینه ســنگین ماهانه 
تبدیل شده است. در این میان، با افزایش پیوسته 
قیمت هــا و نرخ تورم، ســهم درآمد خانوارها که 
صرف مســکن می شود، بیشتر از گذشته شده و 
به یکی از مهمترین مسائل اقتصادی و اجتماعی 
کشــور تبدیل شده اســت. اما پرسش اصلی این 
است که ایرانی ها چه مقدار از درآمدشان را صرف 

مالکیت یا اجاره مسکن می کنند؟
براســاس گزارش مرکز آمار، سهم هزینه 
مسکن در ســبد هزینه ای خانوار شهری 
کشــور در ســال ۱۴۰۲ به ۴۲.۴ درصد 
رســیده است و بیشــترین هزینه را برای 
خانوارها رقم زده است. این در حالی است 
کــه بــر اســاس شــاخص های جهانی، 
خانوارهایی که ســهم مســکن در ســبد 
هزینه های آن ها بیش از ۳۰ درصد باشد، 
دچار فقر مســکن هستند. به این ترتیب 
سهم هزینه مسکن خانوار شهری در سال 
۱۴۰۲ در حدود ۱۲.۴ واحد درصد بیشتر 
از اســتاندارد جهانی است. معنای این امر 

آن اســت که هزینه های مســکن به قدری زیاد 
اســت که خانوار مجبور می شــود ســهم سایر 
بخش هــا ماننــد خوراک، ســامت، آموزش و 
تفریحات را کم کند و در نتیجه سطح رفاه کاهش 

می یابد.
با بررســی ســهم مسکن در ســبد هزینه خانوار 
شهری طی سال های ۱۳۸۰ الی ۱۴۰۲ می توان 
مشاهده کرد که سهم هزینه مسکن از کل سبد 
هزینه خانوار از ۲9.۲ درصد در ســال ۱۳۸۰ به 
۴۲.۴ درصد در ســال ۱۴۰۲ رســیده اســت. 
خانوارهای شهری در سال ۱۳۸۰ به طور میانگین 
۸9۲ هزار تومان برای مسکن هزینه کردند. این 
هزینه با رشــد 9۷۱۵ درصدی به ۸۷ میلیون و 

۵۵۸ تومان در سال ۱۴۰۲ رسیده است.
هزینه های مسکن در سبد هزینه ای خانوار شامل 
اجاره بها، آب و فاضاب، سوخت و روشنایی منزل 
مســکونی و ســایر هزینه های منزل مســکونی 
می باشــند. براساس داده های مرکز آمار، در سال 
۱۴۰۲ خانوارهای شهری در دهک هزینه ای اول 

به طور متوســط حدود ۲۶ میلیون تومان برای 
مسکن خود هزینه کرده اند. پس از آن، خانوارهای 
دهــک هزینه ای دوم حدود ۳۸ میلیون تومان را 
صرف هزینه مســکن کرده اند. خانوارهای دهک 
هزینه ای سوم، به طور متوسط حدود ۴۵ میلیون 
تومان برای مســکن هزینه کرده اند. خانوارهای 
دهک هزینه ای چهارم هزینه متوســطی معادل 
۵۲ میلیــون تومان در ســال را جهت مســکن 
داشــتند. همچنیــن، خانوارهــای دهک های 
هزینه ای پنجم، ششم، هفتم، هشتم، نهم و دهم 
بــه ترتیب هزینه متوســطی معادل ۶۲ میلیون 
تومان، ۷۰ میلیون تومان، ۷9 میلیون تومان، 9۶ 
میلیون تومان، ۱۳9 میلیون تومان و ۲۶۴ میلیون 
تومان را صرف هزینه های مسکن در سال ۱۴۰۲ 

کرده اند.
در واقع، دهک هزینه ای دهم در ســال گذشــته 
9.۸ برابر دهک هزینه ای اول برای گروه مســکن 

هزینه کرده است. 
خانوارهای كم درآمد چقدر برای آب و برق خرج 

می كنند؟
خدمات آب و فاضاب، ســوخت و روشــنایی، و 
ســایر هزینه هــای مربوط به نگهــداری منزل 
می باشــند. بــا توجه به تفاوت هــای اقتصادی و 
درآمــدی میــان خانوارها، میزان و ســهم این 
هزینه هــا در دهک های مختلف اقتصادی جامعه 
متفاوت اســت. بررســی دقیق این هزینه ها در 
دهک های مختلف، تصویری روشــن تر از فشــار 
اقتصادی بر خانوارهای کم درآمد و شرایط زندگی 

آنها ارائه می دهد.
خانوارهای شهری در دهک اول به طور متوسط 
حــدود ۱.۵ میلیــون تومان بــرای هزینه آب و 
فاضاب، سوخت و روشنایی منزل مسکونی خود 
در ســال ۱۴۰۲ صــرف کرده انــد. پــس از آن، 
دهک هــای هزینه ای دوم حــدود ۱.9 میلیون 
تومان را صرف هزینه آب و فاضاب، ســوخت و 
روشنایی منزل مسکونی خود کرده اند. دهک های 

هزینه ای سوم، به طور متوسط حدود ۲.۱ میلیون 
تومان برای آب و فاضاب، ســوخت و روشــنایی 

منزل مسکونی هزینه کرده اند.
دهک های هزینه ای چهارم، پنجم، ششم، هفتم، 
هشــتم، نهم و دهم به ترتیب هزینه متوســطی 
معــادل ۲.۳ میلیون تومان، ۲.۴ میلیون تومان، 
۲.۴ میلیــون تومــان، ۲.۶ میلیــون تومان، ۲.۷ 
میلیون تومان، ۳.۱ میلیون تومان و ۳.۵ میلیون 
تومان را برای هزینه های آب و فاضاب، سوخت 
و روشــنایی منزل مســکونی در ســال گذشته 

پرداخت کرده اند.
بنابراین می توان گفت، دهک های هزینه ای دهم 
حــدود ۲.۲ برابــر دهک های هزینه ای اول برای 
آب و فاضاب، سوخت و روشنایی منزل مسکونی 

هزینه کرده اند.
كارگران ســاده چقدر برای مســکن هزينه 

می كنند؟
خانوارهای شــهری قــرار گرفته در گروه 
شــغلی قانون گذاران، مقامات عالی رتبه و 
مدیران با هزینه متوســطی معادل ۱۴۶ 
میلیــون تومــان بیشــترین هزینه برای 
مســکن را در ســال گذشــته داشته و در 
جایــگاه اول قــرار گرفتنــد. بعــد از آن، 
متخصصان علمی و فنی در ســال گذشته 
به طور متوسط حدود ۱۳۲ میلیون تومان 
برای مســکن هزینه کرده اند و در جایگاه 

دوم قرار گرفتند.
 کارمندان امور اداری و دفتری با پرداخت 
هزینه متوسط ۱۱۴ میلیون تومانی جهت 
هزینه مســکن خود در جایگاه ســوم قرار 
گرفتند. تکنیسین ها و دستیاران، هزینه ای معادل 
9۸ میلیون تومان به طور میانگین برای مســکن 
پرداخت کردند و در جایگاه چهارم قرار گرفتند.

کارکنان خدماتی و فروشندگان با پرداخت هزینه 
متوســط ۸۲ میلیون تومانی برای مســکن، در 
جایگاه پنجم قرار گرفتند. صنعتگران و کارکنان 
مشــاغل مربوطه هزینه ای معــادل ۷۱ میلیون 
تومــان به طور میانگین برای مســکن پرداخت 
کردند و در جایگاه ششم قرار گرفتند. خانوارهای 
شــهری گروه های شغلی متصدیان، مونتاژکاران 
و رانندگان وسایل نقلیه، کارکنان ماهر کشاورزی، 
جنگلداری و ماهیگیری و کارگران ساده به ترتیب 
به طور متوســط حــدود ۷۰ میلیون تومان، ۵۳ 
میلیون تومان و ۴۸ میلیون تومان برای مســکن 

خود در سال گذشته هزینه کرده اند.
همچنیــن می تــوان گفــت، گــروه شــغلی 
قانون گــذاران، مقامــات عالی رتبه و مدیران ۳ 
برابر گروه شــغلی کارگران ســاده برای مسکن 

خود هزینه کرده اند.  w
w
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قیمت نجومی سوزوکی جیمنی سوخو ۳۵ در ایران تولید می شود  سوراخ عظیم لایه اوزون
همزمــان بــا تحویل اولین ســری ســوزوکی جیمنی به 
خریداران، قیمت نجومی این خودرو در بازار مشخص شده 
است.براساس گزارش گجت نیوز، اواخر مهر ماه سال جاری، 
اولین شرایط فروش جدیدترین شاسی بلند Suzuki راه 
یافته به بازار ایران اعام شد. این خودرو جذاب با نام سوزوکی 
جیمنی ۵ درب، یکی از پرفروش ترین محصولات کمپانی 
ژاپنی در بازار جهانی اســت. ســوزوکی جیمنی به واسطه 

قیمت مناسب در کنار بهره گیری از شاسی مستقل همواره جزو پرفروش ترین محصولات 
این خودروساز در بازار جهانی بوده است. با این حال در ایران اوضاع فرق دارد و عاقه مندان 
بــه خریــد ایــن خودرو از بازار آزاد باید حدود ۵ الی ۶ میلیارد تومان هزینه کنند. این در 
حالیست که شرکت واردکننده این خودرو، در آخرین دور عرضه، قیمت نهایی سوزوکی 

جیمنی ۵ درب وارداتی را ۲ میلیارد و ۵۷9 میلیون تومان اعام کرده است.

ســوخو ۳۵ نسخه مدرن شده هواپیماهای سوخو۲۷ است 
که به طور قابل توجهی کارایی رزمی خود را در برابر اهداف 
هوایی، زمینی و دریایی افزایش داده است.کی یف پست در 
گزارشی مدعی شده است که رابطه ایران و روسیه به گونه ای 
است که تحویل صرفا جنگنده به ایران کافی نیست و مسکو 
اکنون به ایران مجوز تولید ســوخو ۳۵ روســی را داده است 
و در حال آماده شدن برای راه اندازی کارخانه مونتاژ است.  

سوخو ۳۵ ازنظر پیکربندی آیرودینامیکی، یک جنگنده سه گانه )بال + دم افقی + کانارد( 
اســت که شاســی آن به دلیل افزایش وزن برخاســت و فرود هواپیما تقویت  شده است. 
ویژگی های پایداری و کنترل پذیری از طریق یک سیستم کنترل از راه دور تقویت شده 
و مجهز به بال جدیدی اســت که ضخامت آن نســبتا افزایش یافته است. همچنین گویا 

اصاحاتی بر روی آن صورت گرفته است. 

جدیدترین تصاویر ناسا نشان می دهد که سوراخ لایه اوزون 
با وسعت ۲۰ میلیون کیلومتر مربع تقریبا سه برابر بزرگتر 
از استرالیا شده است.پژوهش های جدید دانشمندان نشان 
می دهد که وســعت سوراخ لایه اوزون بر فراز قطب جنوب 
تقریبا به ۲۰ میلیون کیلومتر مربع است. این حفره عظیم 
تقریبا سه برابر وسعت استرالیا است. با این حال نباید نگران 
بود چرا که سوراخ لایه اوزون نسبت به قبل کوچک تر شده 

است.سوراخ لایه اوزون نام عامیانه ای است که به نواحی آسیب دیده لایه اوزون داده اند. 
توصیف دقیق تر این آسیب، نازک  شدن برخی بخش های لایه است. نازک ترین بخش های 
لایــه اوزون در اطــراف قطب هــای زمین به ویژه قطب جنوب اســت.لایه اوزون یکی از 
محافظان مهم زندگی روی کره زمین است که راه اشعه فرابنفش را سد می کند. میزان 

بالای اشعه فرابنفش خطر سرطان پوست را به شکل چشمگیری افزایش می دهد.
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